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240.000 انگور رطبی 1
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محمد جواد رییسی پدیده 
هرمزگانی جوان ترین داور  

لیگ دسته دوم کشور شد

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
محمد جواد رییســی کمک داور 
2۱ ســاله هرمزگانــی با قبولی 
در تست های پیش فصل لیگ 
دسته دوم به عنوان جوان ترین 
داور  لیــگ دســته دوم فوتبال 
باشگاه های کشور شناخته شد.

نکته های نیکو 

?....دکترعباس فضلی 
tاعزام به خارج

خاطرات  در  رفســنجانی  هاشمی 
خود از اعزام چند نفر از روحانیون 
مســئول به خارج از کشور جهت 

مداوا یاد می کند.

آغاز عملیات مرمت 
معابر و تکمیل کف 

سازی بندرکنگ

تانکرهای سیار سرگرم 
آبرسانی به روستای کوه 

حیدر بشاگرد هستند

 بزرگ ترین و بدبوترین 
گل جهان در معرض خطر 

انقراض است!

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شرکت صبا فولاد خلیج فارس از پیشرفت 
35 درصــدی عملیات خاکبرداری پروژه احداث واحد 
مگامدول احیاء مســتقیم شــماره 2 صبا فولاد خلیج 

فارس در راستای طرح توسعه این کارخانه خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، دکتر احســان دشتیانه در 
بازدید از روند اجرای طرح توسعه کارخانه صبا فولاد 
خلیج فــارس، عنوان کرد: عملیات خاکبرداری پروژه 
احداث واحد مگامدول احیاء مســتقیم شماره 2 صبا 
فولاد خلیج فارس، تاکنون 35 درصد پیشرفت داشته 

است.
وی گفت: بودجــه تخصیص یافته جهت اجرای این 
عملیات خاکبرداری 680 میلیارد ریال است و میزان 
حجم خاکبــرداری 350 هزار متر مکعب و نیز میزان 

حجم خاکریزی۱50 هزار متر مکعب خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت صبا فولاد خلیج فارس، هدف از 

اجرای عملیات خاکبرداری را آماده سازی زمین های 
مورد نیاز طرح توسعه کارخانه صبا فولاد خلیج فارس 
جهت احداث واحد مگامدول احیاء مستقیم شماره 2 
، نصب دیوار پیش ســاخته اطراف کارخانه و تسطیح 
منطقه انباشت و برداشت مواد اولیه و محصول، اعلام 

کرد.
دشــتیانه بیان داشــت: محــدوده پــروژه عملیات 
خاکبــرداری، زمین های طرح توســعه کارخانه صبا 
فولاد خلیج فارس اســت و مدت زمان اجرای آن نیز 

شش ماه برآورد شده است.
وی با بیان اینکه با تکمیــل و بهره برداری از واحد 
مگامدول احیاء مســتقیم شــماره 2 صبا فولاد خلیج 
فــارس، یک میلیــون و 760 هزار تن در ســال به 
ظرفیت تولید بریکت گرم این کارخانه افزوده خواهد 
شــد، تصریح کرد: میزان ایجاد اشتغال مستقیم این 
طرح 400 نفر و اشــتغال غیرمستقیم آن نیز 5000 

نفر است.
گفتنی اســت؛ شــرکت صبــا فولاد خلیــج فارس 
نخســتین تولیدکننده بریکت گرم )HBI( در ایران 
با ظرفیت تولید یک میلیون و 500 هزار تن در سال 
و از شــرکت های زیرمجموعه شرکت سرمایه گذاری 
صندوق بازنشســتگی کشوری اســت که در منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در 

بندرعباس قرار دارد. ندای هرمزگان - گروه خبر 
بــه پاس زحمات و تلاش هــای صورت گرفته در 
راســتای نجات و آزادســازی لاک پشتان دریایی 
گرفتار شده در آبگیر شــرکت پالایش نفت لاوان 
تقدیرنامه ای در این خصوص از ســوی مدیر کل 
محترم حفاظت محیط زیســت هرمزگان به مدیر 

عامل محترم این شرکت اعطا گردید. 
به گــزارش ندای هرمــزگان، بنابر ایــن گزارش 
در طول دو ســال گذشــته ۱0 قطعه لاک پشــت 
دریایی)سبز و منقار عقابی(گرفتار شده در حوضچه 
آبگیر شــرکت پالایش نفــت لاوان، پس از انجام 
عملیات امداد و نجات توســط همکاران شــرکت 
پس از بررســی وضعیت لاک پشت ها و اطمینان 
از ســلامت آن ها در ساحل ماسه ای جنوب جزیره 

لاوان رهاسازی گردید. 
این گزارش می افزاید که آزاد ســازی لاک پشتان 

دریایی سبز و منقار عقابی در شرکت پالایش نفت 
لاوان تبدیل به یک فرهنگ محیط زیستی در بین 
کارکنان گردیــده که با هدف حمایت از گونه های 
در حال انقراض و مراقبت از محیط زیست صورت 

می پذیرد. 
لازم بــه توضیح اســت که جمعیــت این گونه ی 
بی نظیر در طول سال های گذشته به شدت کاهش 
یافته است و با توجه به شرایط و تهدیدات موجود، 
این گونه حیات خود را بیشتر در جزایر خلیج فارس 
محدود کرده اســت. تخریب زیســتگاه، همچنین 
مرگ و میر از طریق صیــد جانبی و گیرافتادن در 
تورهــای ماهیگیری و قلاب از عوامل تهدیدکننده 
 گونــه هــای لاک پشــتان دریایــی محســوب

می شود.

از سوی مدیرکل محیط زیست هرمزگان صورت گرفت؛

 تقدیر از مدیرعامل شرکت پالایش نفت لاوان در راستای حفاظت
 از لاک پشتان دریایی 

کارت های بانکی به راحتی 

جلوگیری  برای  می شوند  کپی 

از کپی شــدن اطلاعات کارت 

بانکی خود از فروشنده بخواهید 

کارتخوان را در اختیار شما قرار 

دهد و رمــز کارت را خودتان 

وارد کنید.

#پلیس_فتا                  #کلیک_امن

#خرید_امن

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیر بنــادر و دریانوردی غرب هرمــزگان، میزان 
صادرات کالاهای نفتی و غیرنفتی در بنادر غرب این 
اســتان در 6 ماهه سال جاری را سه میلیون و 5۱5 

هزار و 866 تُن اعلام کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، مرتضی سالاری افزود: از 
مجمــوع صادرات یک میلیون و 8۱2 هزار و 8۱ تن 
با 33 درصــد افزایش مربوط به صادرات غیرنفتی و 
یک میلیون و 703 هزار و785 تن به صادرات نفتی 

اختصاص دارد.
مدیر بنادر و دریانوردی غــرب هرمزگان کالاهای 
صادر شــده نفتی و غیرنفتی را شامل میوه و تره بار، 
خشکبار، مواد معدنی و مصالح ساختمانی عنوان کرد.
به گفته ســالاری؛ از مجموع عملیات انجام شده، 2 
میلیون و 2۱5 هزار و ۱05 تن نیز شامل فرآورده های 
نفتی و غیرنفتی به صورت رویه کاپوتاژ )حمل و نقل 
ساحلی( در بنادر غرب استان هرمزگان جابه جا شده 

است.
وی گفــت: از این میزان یــک میلیون و 33 هزار و 
4۱۹ تن مربــوط کاپوتاژ فــرآورده  غیرنفتی و یک 
میلیون و ۱8۱ هزار و 686 تن نیز فرآورده های نفتی 

بوده است.
تخلیه و بارگیری بیش از 87 هزار کانتینر یخچالی

مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان در خصوص 
میزان تخلیه و بارگیری کانتینــر یخچالی نیز بیان 
کرد: در این بازه زمانی با تخلیه و بارگیری 87 هزار 
و TEU 365 کانتینــر یخچالی به تناژ ۹03 هزار و 
5۱8 تن، بنادر غرب این اســتان هرمزگان توانست 
افزایش 33 درصدی را به ثبت برســاند و به جایگاه 

نخست در بین بنادر کشور دست پیدا کند.
ســالاری با بیان اینکه بنادر غرب استان هرمزگان 
دارای ترمینــال یخچالی با ظرفیــت 300 کانتینر 
یخچالــی چرخدار و ۱2 رمــپ مخصوص بارگیری 
برای شناورهای حامل کانتینر یخچالی است، گفت: 
حجم صادرات کانتینر یخچالی از طریق بنادر را نیز 
43 هزار و TEU 682 کانتینر اعلام کرد که نسبت 
به میزان صادرات کانتینر یخچالی در مدت مشــابه 

سال گذشته، ۱7 درصد افزایش داشته است.
TEU )هر تی ای یو معادل یک کانتینر 20 فوت( 
را شامل می شــود. TEU )واحد شمارش کانتینر( 
یک واحد غیرمســتقیم از ظرفیت بار است که اغلب 
برای توصیف ظرفیت کشتی کانتینری و پایانه های 

کانتینر استفاده می شود.
ترانزیت بیش از 101 هزار دســتگاه خودرو به 

کشور های آسیای میانه و عراق
وی در بخــش دیگری بیان کرد: در دوره زمانی یاد 
شــده، حجم ترانزیت کالاهای نفتی و غیرنفتی که 
عمــده آن محموله خودرو بوده بــه 237 هزار ۹58 
تن رســید که 46 درصد افزایــش در این بخش به 

ثبت رسیده است.
مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان افزود: در این 
مدت ۱0۱ هزار و 75۱ خودرو از طریق بندرلنگه به 
کشــورهای به مقاصد کشورهای عراق، افغانستان و 
همچنین کشورهای آسیای میانه بارگیری و ترانزیت 

شد.
بنادر و دریانوردی بندرلنگه به عنوان هسته مرکزی 
بنادر غرب اســتان هرمزگان با پوشــش بر ۱0 بندر 
تجاری و مســافری و نظارت بر 46 ســازه دریایی 
از انتهــای محدوده شهرســتان بندرخمیر تا ابتدای 
حوزه اســتحفاظی استان بوشــهر و پشتیبانی نیمی 
از جزایر کشــور، همچنین در برگیری 600 کیلومتر 
 مــرز دریایــی از نقاط مهــم مدیریت بر ســواحل 

کشور است.

6 ماهه اول سال جاری؛
بیش از سه میلیون تنُ انواع کالا از بنادر غرب هرمزگان صادر شد



خبر

سالهاســت که روستای کوه حیدر از توابع دهستان جکدان 
بخش مرکزی شهرستان بشاگرد با کمبود آب مواجه است 
به تعبیری چاه های این روستا و چشمه های اطراف خشک 
شــده و آب تا شعاع ۳۰ کیلومتر روستای کوه حیدر مشکل 

آبرسانی را دو چندان کرده است.
به گزارش ندای هرمزگان، روســتای کوه حیدر با جمعیت 
هزار نفر در شهرســتان بشاگرد قرار دارد و برای تامین آب 
جمعیت این روستا، به روزانه ۱۵۰ هزار لیتر آب نیاز است.

در همیــن پیونــد زارعی مدیــر آبفای بشــاگرد به ندای 
هرمزگان، گفت: هم اکنون با کمک دو تانکر ســیار از سد 

جگین مشغول آبرسانی به روستای کوه حیدر هستیم.
وی افزود: آبفا در تلاش است تا با نصب تانکرهای ثابت در 

این روستا مشکل کمبود آب را مرتفع نماید 
زارعی گفت: فیلمی که به تازگی در فضای مجازی درباره 
مصائب بی آبی کوه حیدر منتشــر شده مربوط به پنج سال 
قبل اســت و هم اکنون آب به وســیله تانکرهای سیار به 

صورت رایگان به مردم کوه حیدر تحویل می شود .

با حضور  ســردار اباذر سالاری فرمانده سپاه امام سجاد)ع( 
استان یک کارگاه خیاطی در جاسک افتتاح گردید .

به گزارش ندای هرمزگان، محمد شهدادی مسئول شورای 
جهادی شهرستان جاســک و مسئول گروه جهادی شهید 
سلیمانی این شهرستان بیان داشتند : این کارگاه جهادی با 
حمایت های بنیاد علوی و بسیج سازتدگی سپاه امام سجاد 
اســتان هرمزگان در محله کوی ولیعصر یکبنی جاسک به 
بهره برداری رسید ، این طرح در راستای محرومیت زدایی 
و توانمندسازی بانوان که مهارت خیاطی و گلدوزی داشتند 

و توان تهیه  چرخ خیاطی  نداشتند اجرا شد .
در این کارگاه چهار نفر از بانوان محله که فاقد شغل بودند 
با راه اندازی این کارگاه  مشــغول فعالیت خیاطی میباشد، 
فرماندهی ســپاه امام  ســجاد در آئین افتتاحیه ضمن ابراز 
خشنودی از چنین طرح های محله محور که باعث اشتغال 
بانوان علاقمند شــده اســت  از بانیان امر تقدیر و تشکر 
نمــوده و به بانوان خیاط که خواســتار وام کم بهره جهت 
توســعه کارگاه داشــتند قول پرداخت وام قرض الحسنه و 

اشتغال زایی داد.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رییس ثبت احوال قشم گفت: یکهزار و ۳۶۷ نوزاد از ابتدای 
امسال تا پایان شهریور در بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج 
فارس متولد شدند که این آمار نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۶۳/۳ درصد افزایش داشته است.
به گزارش ندای هرمزگان، علی اکبر قربانی افزود: شــمار 
نوزادان متولد شــده در جزیره قشــم در مقایســه با نیمه 
نخســت پارسال که یکهزار و ۳۱۹ مورد واقعه ولادت ثبت 

و گزارش شده، ۴۸ مورد بیشتر است.
وی ادامــه داد: در این مدت ۲۰۴ مورد واقعه وفات در این 
جزیره به ثبت رسیده است که کاهش منفی ۶۷/۴ درصد را 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد.
رییس ثبت احوال قشــم توضیح داد: در مدت زمان مشابه 
سال گذشته، ۲۱۴ مورد واقعه وفات در قشم به ثبت رسیده 

بود.
قربانــی با بیــان اینکه از ابتدای ســال جاری تــا پایان 
شهریورماه، ۴۰۵ مورد واقعه ازدواج در قشم به ثبت رسیده 
اســت گفت: این آمار در مدت زمان مشابه سال گذشته که 
۴۹۷ مورد ثبت و گزارش شــده بود، ۵/۱۸ درصد کاهش 

یافته است.
وی اضافــه کــرد: در مدت یادشــده آمار طــلاق در این 
شهرســتان مرزی با ثبت ۱۰۲ مورد ۲۵/۶ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل افزایش یافته است.
رییس ثبت احوال قشم گفت: این آمار در مدت زمان مشابه 

سال گذشته، ۹۶ واقعه طلاق بود.
وی در خصوص بیشترین نام هایی که در جزیره قشم برای 
نوزادان متولد شــده در نیمه نخســت امسال مورد استفاده 
قرار گرفته اســت، گفت: نام های فاطمه، نورا، مریم، سدنا 
و عایشــه برای دختران و اســم هایی چون محمد،  علی، 
عبدالله، احمد و عثمان نیز برای نوزادان پســر بیشــترین 

کاربرد را داشته اند.
قربانی در مورد صدور کارت های هوشمند ملی برای اهالی 
این جزیره، افزود: از ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه، 
۲ هزار و ۷۰۰ فقره کارت ملی هوشــمند در قشــم صادر 

شده است.

?....... کاظم گلخنی 
بارها گفته شــده که پروازهای چارتری باید مجددا از سر 
گرفته شــود، اما کو گوش شنوا،  کسی اهمیتی نمی دهد. 
مهمانان تماس می گیرنــد و می گویند برای تور، همایش 
اتاق می خواهند، اما موفق نشده اند بلیط پرواز به کیش را 
پیدا کنند. حتی خود من هــم زمانی که از اصفهان قصد 
داشــتم به کیش سفر کنم بلیط پیدا نمی کردم و در لیست 

انتظار بودم. وای به حال مسافران.
این گفته،گلایه های یک مدیر هتل در جزیره کیش است 

که با ندای هرمزگان در میان گذاشته است.
وی در ارتباط با کمبود پروازهای چارتری می گوید  : حتی 
در تعطیلات هم کیش خلوت بود. بلیطی نیست که مسافر 
بتواند به کیش ســفر کند. اکنون مسافران را بین هتل ها 
تقسیم می کنند و در هر هتل ۱۰ نفر را اسکان می دهند تا 
ظرفیت اشغال آنها به ۳۵ درصد برسد. هتل ها اتاق خالی 

زیاد دارند، اما برای مسافران بلیط پیدا نمی شود.
مالــک هتل ترنج گفــت: تخفیفی بــرای اتاق ها در نظر 
نگرفتیم. بسیاری از تبلیغاتی که در سایت ها می شود دروغ 
است. مثلا یک سایتی تور اصفهان به کیش را ۹ میلیون 
و ۹۰۰ هزارتومان گذاشته بود، اما زمانی که تماس گرفتم 
گفتند بلیط نیســت وتور برگزار نمی شــود. ممکن است 
تورهــای ارزان با قیمت های باورنکردنــی ببینید، اما این 

تورها واقعی نیستند.
صدوق  افــزود: ایرلاین ها نباید بلیط پروازها را گران تر از 
قیمت مصوب بفروشند، قیمت مصوب نیز برایشان مقرون 
به صرفه نیست. به همین دلیل بسیاری از هواپیماها را به 
بهانه تعمیر نگه داشــته اند، چراکه به گفته خودشان پرواز 
برایشــان نمی صرفد. بلیط تهران به کیش یک میلیون و 
۸۰۰ هزارتومان اســت. این قیمت منطقی نیست. مسافت 
تهران تا کیش با مســافت تهران به ارمنســتان یکسان 
اســت. اما بلیط ارمنســتان ۴ میلیون و ۵۰۰ هزارتومان 
است. برای همین ایرلاین ها به جای کیش به ارمنستان و 

کشورهای همسایه پرواز برگزار می کنند.
اما در همین پیوند رسانه های کیش از برقراری پروازهای 

فوق العاده به مقصد کیش خبر می دهند.
به گفته آنها قرار اســت  ۴۲ ســورتی پرواز فوق العاده با 
ظرفیت کلی بیش از ۶۰۰۰ صندلی به مقصد جزیره کیش 

انجام شود.
و در این میان  شرکت کیش ایر  در جهت خدمت رسانی 
هر چه بیشــتر به مسافرین و کیشوندان و تسهیل سفر به 
جزیره کیش، از تاریخ بیســت و ششم شهریور لغایت دوم 
مهر ماه ســال جاری، اقدام به برقراری ۱۹ سورتی پرواز 
با ظرفیت حدود ۲۷۰۰ صندلی از مبادی تهران، مشــهد، 
شــیراز و اصفهان به مقصد جزیره کیش و بالعکس نموده 

است.

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
هنرستان پسرانه علوم و فنون دریایی »شهید اصغر موسی 
 زاده« بنادر و دریانوردی هرمزگان با حضور ۸۰ دانش  آموز 

آغاز به کار کرد.  
به گــزارش ندای هرمزگان، نخســتین هنرســتان جوار 
ســاحلی بنادر و دریانوردی هرمزگان با نام »شهید اصغر 
موسی زاده« به مناسبت هشتم مهر ماه برابر با۳۰ سپتامبر 
به عنــوان روز جهانی دریانوردی در ۲ رشــته »بندری« 
و»مکانیک و موتورهای دریایی« به صورت رسمی افتتاح 

شد.  
مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمزگان در آیین افتتاح این 
هنرســتان دریایی، گفت: یکی از مهم ترین سیاست های 
ســازمان بنادر و دریانوردی به عنوان مرجع دریایی کشور 
تربیت دریانوردانی با ســطح دانش بالا است که بتوانند با 
بهترین شرایط ایمنی ناوگان دریایی کشور را هدایت کنند.  
حســین عباس  نژاد با اشــاره به لزوم کاهش دریانوردان 
خارجی و بهره گیری از نیروی کار داخلی در توسعه اقتصاد 
دریانوردی کشــور افزود: با امکاناتی که ســازمان بنادر و 
دریانوردی در اختیار دارد، ایجاد چنین هنرســتان هایی در 
توسعه کیفیت آموزش بیشترین اثرگذاری را به دنبال دارد.  
وی خاطرنشــان کــرد: در حوزه موضوعــات مربوط به 
کاورزی واقعــی نیــز بســترهای لازم بــرای برگزار ی 
دوره های آموزشــی بر روی کشــتی های مختلف فراهم 
خواهد شد که بعد از پایان دوران تحصیل دانش آموختگان 
این رشته ها با بهترین شــرایط آموزشی و تخصصی وارد 

بازار کار شوند.  
مدیرکل آموزش و پرورش هرمــزگان نیز گفت: یکی از 
رویکردهای این اداره کل متناسب سازی برخی از رشته ها 
و احداث هنرســتان های تخصصی براســاس ظرفیت و 

نیازهای این استان است. 
محمد قویدل افزود: در مدت ۲ ســاله دولت سیزدهم ۲۸ 
هنرســتان جوار صنایع در این استان احداث و ساماندهی 
شــده و آنچه برای ما اهمیت دارد ارتباط بین رشته های 
هنرستانی و بازار کار استان هرمزگان است که با این نگاه 

تعداد هنرستان ها افزایش پیدا کرد. 
وی از دیگر مزیت هــای ارتباط صنعت و آموزش به ارتقا 
جایگاه نخست استان هرمزگان در حوزه  آموزش های فنی 
و مهارتی اشاره کرد و بیان داشت: با توجه به صدور مجوز 
این هنرستان در اواخر شهریورماه امسال، ثبت نام در این 
هنرستان با اســتقبال خوبی از سوی دانش آموزان مواجه 
شــد. به گفته مدیرکل آموزش و پــرورش هرمزگان؛ در 
مدت یک  هفته کار ثبت نام، ۸۰ دانش آموز برای تحصیل 

در مقطع دهم در این هنرستان پذیرش شدند.  
قویدل اضافه کرد: هنرستان پسرانه علوم و فنون دریایی 
»شهید اصغر موســی زاده« پنجمین هنرستان دریایی در 
اســتان هرمزگان اســت که از این تعداد چهار هنرستان 
همجوار و وابســته بوده و یک هنرســتان نیز به صورت 

مستقل توسط آموزش و پرورش مدیریت می شود.  

"......کاظم  گلخنی   گپون
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پروازهای چارتری باشد یا نباشد؟

به مناسبت گرامیداشت روز جهانی دریانوردی؛

80 دانش آموز هنرستان علوم و فنون 
دریایی بندرعباس راهی کلاس درس 

شدند
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   یادداشت

    

    فرهنگی 
    

بهره برداری کارگاه خیاطی جهادی 
گنج شهرستان جاسک 

تانکرهای سیار سرگرم آبرسانی به 
روستای کوه حیدر بشاگرد هستند

۱۳۶۷ نوزاد در قشم متولد شد

ندای هرمزگان - گروه گزارش 
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشــم گفت: احداث شبکه 
جامع ارتباطی خلیــج فارس با محوریت پُــل خلیج فارس 
به عنــوان دروازه نوین تجاری ایران در انتظار حمایت های 
بیشتر دولت، تمامی دست اندرکاران و مسوولین نظام مقدس 

جمهوری اسلامی است.
به گزارش ایرنا، عادل پیغامی در نشســت خبری با اصحاب 
رسانه اظهار داشت: طرح احداث پل خلیج فارس که بعدها به 
شــبکه جامع ارتباطی توسعه یافت، حلقه ارتباطی مسیرهای 

دریایی منطقه به شبکه ریلی و جاده ای کشور است.
وی ادامه داد: این طرح یک مجموعه چهارگانه و ذیل طرح 
شــبکه جامع ارتباطی خلیج فارس شــامل پُل خلیج فارس، 
توســعه بندر کاوه، احداث چهار لاین بزرگراه از بندر کاوه تا 
ســرزمین اصلی و خط راه آهن بین سرزمین اصلی و جزیره 
قشــم بوده که انجام تمامی طرح ها وابســته به اتمام طرح 

پُل است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم توضیح داد: این چهارگانه 
را به دلیل اینکه ذهن مردم و فضای عمومی اذهان دوســت 
داشــته است، با پل شروع کرده اند ولی به نظر من یک نوع 
عــوام زدگی بوده و باید این طرح را با اســکله شــروع می 

کردند، اسکله کانون اصلی این چهارگانه است.
پیغامی اضافه کرد: در این طرح هیچ یک از موارد یادشــده 
ســود آور نیســت و احداث آنها هم به لحاظ اقتصادی ضرر 
اســت، هر چند به لحاظ استراتژیک و ژئوپلیتیک داشتن پل 
و اتصال آن به ســرزمین اصلی بسیار مهم است، ولی فقط 

اسکله است که این طرح را اقتصادی می کند.
وی گفت: بدون اجرای اســکله و بهره مندی از درآمدی ها 
آن هزینه های بقیه پروژه های این طرح به لحاظ اقتصادی 
توجیه پذیر نبوده و در ۳۳ یا ۳۴ سال قابلیت بازگشت سرمایه 
را خواهد داشت ولی با توجه به درآمد زایی بالایی اسکله در 
صورت اجرای چهارگانه این طرح در هفت یا هشــت سال 

قابلیت بازگشت سرمایه را خواهد داشت.
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشم افزود: اگر این طرح با 
اسکله شروع می شد، درآمد اسکله بقیه طرح را می ساخت.

وی اظهار کرد: سرنوشت این پل در دولت دوم محمود احمد 
نژاد به جایی نرســید و متوقف شد و در دولت حسن روحانی 
هم این طرح به طور کامل هشت سال تعطیل بود چون وزیر 

مربوطه از ریشه و پایه، قائل به انجام این پل نبود.
پیغامی بیان داشــت: هنوز هم سرگذشت این طرح در کشور 
به ۲ شــکل اســت، عده ای می گویند این پل بسیار لازم، 
راهبردی، ضروری و اهمیت آن غیر قابل تصور است و عده 
ای هــم به صراحت می گویند پل بــه چه دردی می خورد 
و این یک واقعیت اســت و هنوز هم در بدنه دســتگاه های 
اجرایی از جمله وزارت راه و ســازمان برنامه عده ای هستند 
کــه روی هم رفته با پل موافق نیســتند و آن را در اولویت 

نمی دانند.
وی ادامه داد: جالب اســت که حتی بگویم که در ۱۰ - ۱۲ 
سال پیش در شورای اقتصاد یک بار اولویت این پل تصویب 
می شــود ولی ابلاغ نمی شود یعنی یک عده ای که موافق 
بودند در آن جلسه می توانند تاییده بگیرند اما عده ای دیگر 
نمی گذارند که ابلاغ شود که این دوگانگی همیشه در کشور 

وجود دارد.
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد قشــم با اشــاره به اینکه 
الحمدالله رئیس جمهور در ســفری که به استان هرمزگان 
داشت نشــان داد که از مدافعان پل است، گفت: تاکید آیت 
الله رئیســی باعث شد که عملیات احداث آن آغاز و از رکود 

خارج شود.
وی اعلام کرد: برای احداث این پل کارگاه تجهیز شد و بعد 
از ســال ها آمدند و آنچه را که قرارداد بود و عملیاتی نشده 
بود و به دلیل کم کاری ۱۲ - ۱۳ ســال از ناحیه همه ادامه 
پیــدا کرده بود را در قالب یک صورتجلســه تنظیم کردند و 
گفتنــد که بخش دریایی را از خشــکی جدا می کنیم و این 
بخش برود برای خــود اعتبار تامین مالی خارجی )فاینانس( 

کند و حداقل بخش خشکی شروع شود.
پیغامی با اشــاره به اینکه بخش خشــکی چگونه آغاز شود، 
افزود: ۲ هزار میلیارد تومان حســب دســتور رئیس جمهور 
از محل تهاتر نفت به قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا )ص( 
پرداخت شود و ۵۵۰ میلیارد تومان را هم سازمان منطقه آزاد 
قشــم تزریق کند که با این ترکیب ۲ هزار میلیارد به علاوه 

۵۵۰ میلیارد تومان بخش داخلی عملیاتی شود.
وی بیان داشــت: از آن ۲ هزار میلیارد تومان که قرار شــد 
از محل تهاتر نفت پرداخت شــود فقط دســتور پرداخت ۷۵ 
میلیارد تومان در یک ســال و نیم گذشــته ابلاغ شده و ۱۷ 
میلیــارد تومان آن واریز شــده که آن هم بــرای نگهداری 

سالیانه از ستون پل های موجود بوده است.
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد گفت: این ســازمان سهم 
خــودش را به اندازه توانش اجرا کــرده و تاکنون نزدیک به 
۱۰۰ میلیــارد تومان از ۵۵۰ میلیارد تومــان را برای احداث 
این طرح هزینه کرده که این مبلغ برای این ســازمان عدد 
بزرگی است و تقریبا باید بگوییم که این مبلغ یک پنجم کل 

درآمدهای عملیاتی این سازمان است.
براســاس این گزارش، برای تکمیل یکی از چهار رکن طرح 
شــبکه جامع ارتباطی خلیج فارس شــامل توسعه بندر کاوه 
جزیره قشــم، احــداث ۹۲ کیلومتر بزرگــراه از بندر کاوه و 
امتداد به خط سراســری از طریق پــل خلیج فارس، احداث 
۸۶ کیلومتر راه آهن از بندر کاوه و امتداد به خط سراســری 
از طریــق پل خلیج فارس، احداث پل خلیج فارس به منظور 
تکمیل ارکان طرح بر روی دریا در ســال ۱۴۰۱ خورشیدی 

به حجم سرمایه گذاری بالغ بر ۴۶۰ میلیون یورو نیاز بود.
این پُل در حد فاصل جزیره قشــم به بندرعباس واقع شده و 
علاوه بر توسعه کریدور حمل  و نقل شمال - جنوب، توسعه 
اســکله کاوه و امکان احداث اتوبان و راه  آهن را نیز در این 

مسیر فراهم خواهد کرد.
با احداث پل خلیج فارس، ترانزیت کالا از منطقه آزاد قشــم 

دارای توجیه اقتصادی می شــود، بــه طوریکه بخش عمده 
کالا هایــی که از طریق کریدور شــمال - جنوب ترانزیت 
می شدند، از طریق این پُل، انجام شده و واردات و صادرات 
کالا بر اساس یکســری قوانین و مقررات راحت تر، صورت 

خواهد گرفت.
بر این اســاس، هزینه  های حمل و نقــل و زمان ترانزیت 
کالا از جزیره قشــم کاهش یافته و قیمت تمام شده کالا و 
خدمات به دلیل ایجاد شــبکه حمل و نقل ریلی و جاده  ای 

کمتر خواهد شد.
این طرح از نظر ابعاد اقتصادی، عمرانی، صنعتی، گردشگری 
و رفاهی از جایگاه مهمی در کشــور برخوردار است و نقش 
حلقه ارتباطی مســیرهای دریایی ســواحل پیرامونی قشم 
به شــبکه حمل و نقل ریلی و جاده ای کشــور را در امتداد 

ترانزیت آسیای میانه و واردات و صادرات دارد.
پُل خلیج فارس از محدوده اســکله لافت در قشم به اسکله 
پهل در شهرستان خمیر متصل می شود و جزیره قشم را به 

سرزمین اصلی مرتبط خواهد کرد.
طول کل این پُل ۳۴۳۰ متر است که ۲۵۰۰ متر آن بر روی 
دریا قرار دارد و سازه کابلی با دهانه های ۳۶۰ متر در وسط 
دریا و عرض مفید عرشه حدود ۳۲ متر از دیگر ویژگی های 

این طرح است.
جزیره زیبای قشم مشرف به تنگه هرمز و مجرای ورودی به 

خلیج فارس و دریای عمان است.
این جزیره کــه بزرگ  ترین جزیره خلیج فارس اســت، به 
دلیل مجــاورت با اقیانوس هند، وجــود منابع نفت و گاز و 
واحدهای پتروشیمی و پالایشگاهی و تجهیزات فرا ساحلی 
و برخورداری از تســهیلات بندری برای کشتی  های بزرگ 
)در رده پاناماکــس( یکی از راهبردی تریــن جزایر ایران و 

خلیج فارس است.
از ســوی دیگر، ویژگی  های طبیعــی و تاریخی این جزیره، 
باعث شده قشم به یکی از مقاصد گردشگری اصلی در ایران 

تبدیل شود.
منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم، حدود ۳۰۰ کیلومتر مربع 

از این جزیره را شامل می  شود.
این منطقه به دلیل قرارگیری در نقطه  ای کلیدی از کریدور 
ترانزیتی شــمال - جنوب، دسترســی به کریدور پروازهای 
بین المللی شرق - غرب و تسهیلات بندری آن، که به نوعی 
مکمل بندر شــهید رجایی است، نقش پررنگی در تجارت و 

بازرگانی جهانی دارد.
اهــداف و محورهــای اصلی فعالیت  های ایــن منطقه آزاد 
تجاری - صنعتی شــامل توسعه و گسترش صنعت ترانزیت 
و حمل و نقل، گســترش تجارت و خدمات تجاری، صنایع 
انرژی  بر، صنایــع بیوتکنولوژیک و منابــع دریایی، صنایع 
گردشگری، شــیلات و صید صنعتی، خدمات پشتیبان نفت 

و پارک  های انرژی است.
اجرای پُل خلیج فارس برای اتصال قشم به سرزمین اصلی و 
شهر مهم و راهبردی بندرعباس می تواند حلقه توسعه پایدار 
و همه جانبــه منطقه آزاد را تکمیل و این جزیره را به مکانی 
با ثبات و دسترســی آسان برای جذب سرمایه گذار در اندازه 
های قابل مقایسه با مناطق آزاد مشابه در کرانه های جنوبی 

خلیج فارس تبدیل کند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم مطرح کرد:

احداث پل خلیج فارس چشم انتظار حمایت های دولت

ندای هرمزگان - گروه خبر 
معاون سوادآموزی اســتان هرمزگان گفت: در حوزه سواد 
آموزی در ســال گذشــته حجم ابلاغی ۷۴۱۲ نفر بود که 
خوشبختانه با کارهای صورت گرفته ۸۵۹۰ هزار سوادآموز 
یعنی تقریبا بالغ بر ۱۱۷ درصد حجم ابلاغی در ســه دوره 

جذب شد.
به گزارش تســنیم، احمد جعفری معاون سوادآموزی استان 
هرمــزگان در بندرعبــاس با تاکید بر نیاز مبرم به شــتاب 
بخشی به ریشــه کنی بیسوادی و مردمی کردن آن اظهار 
داشــت: دانش آموزان در سنین پایین رفتن به مدرسه را به 
عنوان یــک اجبار تلقی می کنند، نه حقــی که باید از آن 
برخوردار باشند و به پیامدهای نقض این حق نمی اندیشند. 
وی افزود: بر همین اساس برای آشنایی کودکان با این حق 
)حق آموزش کودکان( باید کودکان را از اهمیت آموزش در 

زندگی فردیشان آگاه ساخت.
معاون ســوادآموزی اســتان هرمزگان گفت: سواد آموزی 
با هــدف رهایی افراد کم ســواد و یا بی ســواد از چالش 

های مرتبط اســت و افراد دارای شــرایط را تحت پوشش 
برنامه های منعطف خود قــرار می دهد این افراد می توانند 
با کســب اطلاع از شرایط ثبت نام نهضت سواد آموزی در 
دوره های برگزار شده شرکت کنند واز برنامه های آموزشی 

و مهارتی سوادآموزی بهره مند شوند.
وی تصریح کرد: در حوزه ســواد آموزی در ســال گذشته 
حجم ابلاغــی ۷۴۱۲ نفر بود که خوشــبختانه با کارهای 
صورت گرفته ۸۵۹ هزار سوادآموز یعنی تقریبا بالغ بر ۱۱۷ 

درصد حجم ابلاغی در سه دوره جذب شد. 
معاون سوادآموزی اســتان هرمزگان گفت: بر اساس آمار 
ســال ۱۳۹۵ مطابق گروه ســنی ۱۰ تا ۴۹ سال بر اساس 
بانک اطلاعاتی سامانه سواد آموزی ۱۳۸۴۴ نفر بی سواد و 

کم سواد در استان هرمزگان وجود دارد. 
جعفری با اشاره به برنامه های انجام شده برای سوادآموزان 
گفت: برنامه های آموزش در ســه دوره شامل؛ سوادآموزی 
انتقــال و تحکیم اســت، در کنار این دوره هــا برنامه های 
مکمل شــامل طرح نماز کلید بهشــت، طــرح خواندن با 

خانواده، آمــوزش رایانه و.. نیز برای ســواداموزان در نظر 
گرفته شده است. 

وی همچنین با اشــاره به اجرای فرآیندهای ســوادآموزی 
اظهار داشــت: بهره گیری از ظرفیت شــورای پشــتیباتی 
ســواد، شــورای معاونیــن، طرح شــتاب بخشــی، گروه 
بهبودکیفیت و ســایر شــرکا و ذینفعان سوادآموزی محور 
 برنامــه ریــزی و راهبری حجــم ابلاغــی در این حوزه

است. 
معاون ســوادآموزی اســتان هرمــزگان همچنین ضمن 
گرامیداشت روز همبستگی با کودکان و نوجوانان فلسطینی 
بیان کرد: مسئله فلسطین برای ما و مردم ما، یک تاکتیک 
و حتی اســتراتژی سیاسی نیست، بلکه مسئله دل و ایمان 
است و هریک وجب از خاک فلسطین، یک بخشی از خانه 

مسلمین است.
وی ادامــه داد: ســوادآموزی هرمزگان بــرای حمایت از 
کودکان فلســطینی قوی تر در میدان جهاد تعلیم و تربیت 

قدم بر خواهد داشت.

تحقق ۱۱۷ درصدی برنامه سوادآموزی در هرمزگان 

نظر به اینکه آقای اسمعیل کرمیان به استناد ۲ فقره استشهادیه محلی در خصوص پلاک ۴۸۱۱۸ فرعی از ۳ - اصلی بخش دو بندرعباس مدعی شده است که سند مالکیت ششدانگ 
یک دستگاه آپارتمان که به نام وی ثبت و سند مالکیت به شماره سریال ۸۱۴۱۳۲ سری ب / ۹۸ به نام ایشان صادر گردیده سند مالکیت فوق به علت جابه جائی مفقود گردیده نامبرده 
تقاضای صدور اســناد مالکیت المثنی نموده اســت لذا باســتناد ماده ۱۲۰ آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام میشود هرکس مدعی انجام معامله نسب به پلاک مذکور 
و وجود اصل ســند مالکیت در نزد خود می باشــد بایستی از تاریخ انتشــار آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم و اخذ نماید بدیهی است 
پس از انقضای مهلت قانونی مذکور و عدم وصول اعتراض و یا وصول اعتراض و عدم ارائه سند نسبت به صدور سند مالکیت المثنی بنام متقاضی اقدام خواهد شد. ۱۴۰۲/۳۱۹ م الف 

تاریخ انتشار : ۱۴۰۲/۰۷/۱۲

صادق شریفی شمیلی - سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو بندرعباس

شهرداری طبل در نظر دارد پروژه ساختمان شهرداری طبل در سال ۱۴۰۲ را با برگزاری کلیه مراحل مناقصه عمومی از طریق سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir به انجام برساند. 

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ستاد مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۲ میباشد و متقاضیان می توانند از تاریخ  اولین انتشار آگهی تا مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۶ جهت دریافت 
اسناد به سامانه مراجعه نمایند.

شهرداری طبل



فرهنگ

کتاب 
»بدانید من فاطمه هستم« که پیش از این توسط انتشارات 
موعود عصر به چاپ رســیده بود، توســط انتشارات کتاب 

جمکران منتشر و وارد بازار نشر شد.
به گــزارش خبرگــزاری مهر، کتاب »بدانیــد من فاطمه 
هســتم« که پیش تر توسط انتشارات موعود عصر به چاپ 
رســیده بود، به تازگی با همراهی این نشر توسط انتشارات 

کتاب جمکران منتشر و راهی بازار نشر شده است.
این کتاب که توسط واحد پژوهش مؤسسه فرهنگی موعود 
عصر گردآوری شده، با بهره گیری از حدود ۱۳۰ منبع شیعه 
و سنی تلاش کرده مطالبی جامع از طول زندگانی حضرت 
صدیقه طاهــره )س( جمع آوری کند تا کتابی به نســبت 
کامل و مفید برای مخاطبان علاقه مند به آشنایی با یگانه 

سرور زنان دو عالم فراهم کرده باشد.
نــام این کتاب برگرفته از ســخنان حضرت زهرا )س( در 
مواجهــه با در بزرگان مهاجر و انصار اســت؛ جماعتی که 
ســودای قدرت، آنان را از درک و تصدیق حقایق، ناتوان 
ســاخته و از جاده حق و صراط مستقیم منحرف کرده بود 
و حضرت خود را این گونــه به آنان معرفی می نماید: »ای 
مردم، بدانید که من فاطمه ام و پدرم، محمد )س( اســت. 
آغاز و انجام ســخن من برحق است. آنچه می گویم ناروا 

نیست و آنچه انجام می دهم نیز بر ناروا تکیه ندارد«.
ســرفصل هایی که در این کتاب به آن ها پرداخته شــده 
شامل گذری بر اسرار تولد حضرت زهرا، شخصیت حضرت 
در کلام وحــی، ولایت حضرت، ســیمای حضرت در روز 
قیامت، اسرار و آثار تســبیح حضرت، دلایل مخفی بودن 
مزار حضرت، سخنان حضرت و خطبه های ایشان، کرامات 
و معجزات حضرت، فدک، شیعیان حضرت، دفاع حضرت 
فاطمــه )س( از امامــت و ولایت، حضرتو رســالت های 

اجتماعی، مناقب حضرت است.
حضرت زهرا )س( یگانه دختر آخرین رســول خدا )ص( و 
محبوب ترین فرد نزد آن حضرت اســت. بانویی قدسی که 
تنها بانویی اســت که دختر معصوم، همسر معصوم و مادر 
معصوم اســت. برای شناخت ابعاد شــخصیت این بزرگوار 
بررســی تمامی اتفاقات و حوادث زندگی ایشان از پیش از 
تولد تا پس از شهادت ضروری است. از موضوع تولد ایشان 
که جنبه های رازگونــه و پیچیــده ای دارد و برنامه ریزی 
طولانی الهی داشــته اســت تا زندگی دنیــوی کوتاه آن 
بانو کــه ناگفته های بســیاری دارد و نامعلوم بودن مدفن 
شــریف او، که سال هاست دل عاشــقان را داغدار ساخته؛ 
نشــان می دهد که قدرش همچون قبرش ناشناخته مانده، 
و زندگی او سِــرِّ غامض و سربه مُهری است و فقط نکاتی 
از آن، به واسطه سخنان فرزندان بزرگوارش به ما رسیده و 
برای شنیدن همین نکات هم، ظرف ذهن ما بسی کوچک 

و کم حجم است.
در بخشــی از ایــن کتاب آمده اســت: در بررســی ابعاد 
شــخصیت حضرت فاطمه، ولیدةالإســلام )س(، موضوع 
تولد ایشــان یکی از جنبه های رازگونه و پیچیده ای است 
که برنامه ریزی طولانی الهی داشــته است. همانگونه که 
زندگــی کوتاه دنیوی آن بانو هنوز سرشــار از ناگفته های 
زیاد اســت و نامعلوم بودن مدفن شریف او، سالهاست دل 
عاشقان را داغدار ساخته و قدرش همچون قبرش ناشناخته 
مانده، تولد او نیز سِــرِّ غامض و سربه مُهری است که فقط 
نکاتی از آن، به واسطه ســخنان فرزندان بزرگوارش به ما 
رســیده و برای شــنیدن همین نکات هم، ظرف ذهن ما 

بسی کوچک و کم حجم است.
کتاب مورد اشاره با ۳۶۶ صفحه و قیمت ۲۱۰ هزار تومان 

عرضه شده است.
 

کتاب »برده ســوم، شاهکار تمیم البرغوثی« حاوی متن و 
ترجمه قصیده این شاعر معاصر عرب در مدح پیامبر اکرم 

)ص( توسط انتشارات خیمه منتشر و روانه بازار نشر شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، کتاب »برده سوم، شاهکار تمیم 
البرغوثی« حاوی متن و ترجمه قصیده این شــاعر معاصر 
عرب در مدح پیامبر اکرم )ص( به تازگی و در آستانه میلاد 
با ســعادت رسول اکرم )ص( توسط انتشارات خیمه در ۸۸ 

صفحه منتشر و روانه بازار نشر شده است.
تمیم البرغوثی شاعر جوان و پرآوازه معاصر مصری محبوب 
ترین و مهم ترین چهره ادبی نســل جوان در کشــورهای 
عربی به شــمار می آید که با مواضع ضدصهیونیســتی و 

مدافع مقاومت شناخته می شود.
مدیحــه او برای پیامبر اســلام )ص( در معارضه و نظیره 
سرایی با برده معروف بوصیری سروده شده است. بوصیری 
شــاعر بزرگ قرن هفتم مدیحه ای برای پیامبر سرود که 
به »برده« شــهرت یافــت و در طول قرن های گذشــته 
 شاعران بســیاری به اســتقبال آن رفته یا آن را تخمیس

کرده اند.
در میــان برده های ســروده شــده طی قرن هــای اخیر، 
مدیحه ای که احمد شــوقی شاعر بزرگ قرن گذشته مصر 
سرود بیشترین شهرت را دارد و به عنوان برده دوم شناخته 
می شــود. اکنون تمیم البرغوثی به میدان رقابت با آن دو 
شــاعر بزرگ آمده و ســومین برده را با ویژگی های قابل 

توجه در دویست بیت سروده است.
محمدرضا زائری این قصیــده را ترجمه و معرفی کرده و 
همچنین شــرحی در معرفی شخصیت و زندگی این شاعر 
و والدین او که هر دو از شــاعران و نویســندگان معروف 

بوده اند نگاشته است.
متــن عربــی قصیــده نیــز در کنــار ترجمه فارســی 
آمــده اســت تا کســانی کــه علاقمنــد بــه فراگیری 
 ادبیــات عربــی هســتند بتواننــد از این کتاب اســتفاده 

کنند.

تنش ها و درگیری آذربایجان و ارمنستان بر سر قره باغ و 
البته آرزوی آذربایجان و ترکیه برای ایجاد گذرگاه زنگزور 
در مرز ایران و ارمنســتان باعث شــد تــا به یک موضوع 
تاریخی بپردازیم و آن جدا شــدن بخشی از خاک ایران و 
الحاق به ترکیــه در دوران پهلوی اول که این روزها مدام 

به آن اشاره می شود 
قرار داد مــرزی ایران و ترکیــه در دوم بهمن ماه ۱۳۱۰ 
شمسی بین دو کشوربه امضای طرفین رسید. و سپس در 
سال ۱۳۱۱ به تصویب مجلس شورای ملی ایران به ریاست 
حسین دادگر رسید. وزیر خارجه ایران محمدعلی فروغی و 

وزیر امور خارجه ترکیه توفیق رشدی بیک بود
مصوبه مجلس ایران شــامل ســه ماده بــه ضمیمه یک 
مراســله راجع به استفاده پست های مســتحفظ سرحدی 
طرفین ازآبهای چشــمه ثریا و چشمه های »سلپ« و قزلو 
و یارم قیــه ســفلی و مراتع واقعه در جنــوب ومغرب خط 
سرحدی بوده است. شش سال بعد پیمان سعدآباد بین ایران 
و کشورهای افغانستان، ترکیه و عراق با مداخله انگلستان 

امضا گردید.
بعقیده محمدعلی بهمنی قاجار ترکیه تلاش فراوانی داشت 
قرار داد مرزی جدید را جانشــین عهدنامــه ارزنه الروم و 
پروتکل اسلامبول کند تا آثار عهدنامه قارص میان شوروی 
و ترکیه به رســمیت شناخته شود و مناطق استراتژیکی از 
خــاک ایران به ترکیه ملحق گــردد. هر چند محمد علی 
فروغی وزیر خارجه وقت معتقد بود که ترکیه چشم داشتی 

به خاک ایران ندارد.
سر انجام با انعقاد عهدنامه موســوم به »قرار داد راجع به 
تعیین خط ســرحدی بین ایران و ترکیه« بتاریخ ۲ بهمن 
۱۳۱۰ خــط مرزی جدید ایران و ترکیه تعیین شــد؛ خط 
مرزی که بر اســاس آن نزدیک بــه ۸۰۰ کیلومتر مربع از 
خاک ایران از جمله سرچشــمه قره سو، و قله و دامنه کوه 
آرارات کوچک از خاک ایران جدا گردید ضمن اینکه ادعای 
مالکیت ایران بر منطقه قره سو نیز که در آغاز دهه ۱۳۰۰ 
خورشیدی توسط اقبال السلطنه ماکویی تعقیب می گردید 

دست برداشت.
متقابلا منطقه قطور به ایران واگذار گردید.در تبلیغات دولتی 
گفته شد که آرات کوچک از ایران تجزیه نشده است بلکه 
ایران آن منطقه را با منطقه قطور مبادله کرده اســت. اما 
محمد علی بهمنی قاجار در کتاب تمامیت ارضی ایران در 
دوره پهلوی می گوید که منطقه قطور یا سرو یا ساردیک 
هم اساسا جزئی تثبیت شده و بالامنازع از خاک ایران بوده 
است که ترکیه صرفا ادعاهایی مردود و غیرمستند علیه آن 
مطرح می کرد.وی اشاره می کند که برخی دست اندرکاران 
وقت از جمله مهندس مخبر یا معتمدی نیز بر تجزیه شدن 
آرارات کوچک از خاک ایران طبق این قرار داد اشاره داشته 

اند.

دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، آمار 
مجوزهای صادره در مرداد و شهریورماه را اعلام کرد که بر 

اساس آن، مجوز ۵۴۸ تک آهنگ صادر شده است.
به گزارش ایرنــا از روابط عمومی دفتر موســیقی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، این دفتر، آمار مجوزهای صادره 
در مرداد و شهریورماه امســال را منتشر کرد که طی این 
۲ مــاه، مجوز ۵۴۸ تک آهنگ، ۳۸ آلبوم موســیقی و ۱۶ 

نماهنگ صادر شده است.
در مردادمــاه امســال، مجوز ۲۶۰ تک آهنــگ، ۲۶ آلبوم 
موسیقی، ۹ نماهنگ، ۲ آلبوم تصویری، ۱۸ کتاب گویا و ۶ 
مجوز تاسیس و تمدید استودیوی صدابرداری و مراکز تولید 

و تکثیر آثار صوتی و تصویری صادر شده است.
در این مدت، چهار گروه موســیقی به خارج از کشور اعزام 
شدند و ۲ اجرای مناســبتی مذهبی با ۱۲ نوبت اجرا روی 

صحنه رفتند.
در میــان تک آهنگ های مجوز گرفتــه، ۲۰۶ اثر در گونه 
موســیقی پاپ، ۱۸ اثر در گونه موســیقی نواحی، ۱۳ اثر 
در گونه موســیقی سنتی، ۱۲ اثر در گونه موسیقی تلفیقی، 
هشــت اثر در گونه موسیقی کلاســیک و سه اثر در گونه 

موسیقی الکترونیک تولید شدند.
در بخش آلبوم ها نیز مجوز ۱۰ آلبوم موســیقی ســنتی، ۶ 
آلبوم موســیقی پاپ، سه آلبوم موســیقی نواحی، ۲ آلبوم 
موسیقی تلفیقی، ۲ آلبوم موسیقی کودک، ۲ آلبوم موسیقی 
کلاســیک و یک آلبوم موسیقی ارکســترال در مردادماه 

امسال صادر شده است.
همچنین دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در شــهریورماه امســال، مجوز ۲۸۸ تک آهنگ، ۱۲ آلبوم 
موســیقی، هفت نماهنگ، ۲ آلبوم تصویری، ۶ کتاب گویا 
و هفت مجوز تاســیس و تمدید استودیوی صدابرداری و 
 مراکز تولیــد و تکثیر آثار صوتی و تصویری را صادر کرده

است.
در مدت یاد شــده ۲ گروه موسیقی به خارج از کشور اعزام 
شــدند و ۲۳ اجرای مذهبی مناسبتی با ۵۸ نوبت اجرا روی 

صحنه رفتند.
در میــان تک آهنگ های مجوز گرفتــه، ۲۱۹ اثر در گونه 
موســیقی پاپ، ۲۱ اثر در گونه موســیقی نواحی، ۲۰ اثر 
در گونه موســیقی تلفیقی، ۱۳ اثر در گونه موسیقی سنتی، 
هشت اثر در گونه موســیقی الکترونیک، پنج اثر در گونه 
موسیقی کلاسیک، یک اثر در گونه موسیقی کودک و یک 

اثر در گونه موسیقی ارکسترال تولید شدند.
در بخش آلبوم ها نیز مجوز پنج آلبوم موســیقی پاپ، سه 
آلبوم موســیقی الکترونیک، ۲ آلبوم موســیقی ســنتی و 
 ۲ آلبوم موســیقی نواحی در مردادماه امســال صادر شده

است.

tاعزام به خارج
هاشمی رفسنجانی در خاطرات خود از اعزام 
چند نفر از روحانیون مسئول به خارج از کشور 

جهت مداوا یاد می کند.
همین اعزام ها، برای عده ای مستمســک 
شــده اســت که پارتی بازی در حکومت را 
برجسته کنند. اما من با مطالعه ی دو کتاب 
خاطره نویســی دریافتم که این امر در زمان 
پیشــین هم معمول بوده است. عبدالرحیم 
جعفری در کتاب »در جســتجوی صبح« از 
اعزام به خارج خود جهت معاینه ی چشــم 
خبر می دهد که توســط وزیر فرهنگ وقت 
دکتر پرویز ناتل خانلری صورت گرفته است. 

محمد قاضی هــم در کتاب »خاطرات یک 
مترجم« وقتی به ســرطان حنجره دچار می 
شود، دست به دامن لیلا امیرارجمند مسئول 
کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 
شده و او با هماهنگی فرح پهلوی بلیط رفت 
و برگشت به ماربورگ آلمان برایش تهیه می 
کند و با هماهنگی سفارت ایران تمام مخارج 

درمان پرداخته می شود.
نتیجــه این که حاکمان، معمــولا اطرافیان 
وابســته به حکومت را جهت مداوا به خارج 
اعزام مــی کنند. چه مســئولان جمهوری 
اســلامی و چــه وابســتگان به ســلطنت 
شاهنشاهی. اما وجه اشتراک اعزام به خارج، 

اعتراف به این نکته هم هســت که به رغم 
تحولات پزشکی و امکانات درمان در ایران، 
هنوز مسئولان به پزشکان اروپایی دلبسته و 

وابسته هستند.
البتــه باید یــادی بکنیم از مرحــوم دکتر 
محمدمصــدق کــه وقتــی بیمار شــد در 
بیمارستان نجمیه ی تهران بستری شد و از 
اعزام به اروپا اجتناب ورزید. این را فرزندش 
مســئول  که  مصــدق  دکترغلامحســین 
بیمارستان بود در یک مصاحبه اذعان کرده 

است.

می ماند یک مطلب دیگر این که روحانیون 
به مردم می گویند برای شــفا به امام و امام 
زاده ها پناه ببرید ولی خودشان برای مداوا به 
پزشــکان اروپایی متوسل می شوند. بله این 
ایراد بر جامعه ی روحانیت وارد است. اما باید 
گفت: طبقات بالادســت جامعه هم از اعزام 
به خارج دریغ ندارند و این طبقات فرودست 
جامعه هستند که وقتی توان مخارج مداوای 
بیمار خود ندارند، دست به دامن امام زاده ها 

می شوند.
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وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: 
درآمد نفت برای کشــور مهم است اما درآمد کشور از نفت 

باید گردشگری تغییر کند.
به گزارش خبرنگار گردشگری ایرنا، سیدعزت  الله ضرغامی 
در همایش ملی گردشــگری ســبز، اظهارداشــت: درآمد 
نفت برای کشــور مهم است اما درآمد کشــور از نفت باید 
گردشــگری تغییر کند، انصافا وزارت نفت در این دو ســال 
کنار صنعت گردشــگری بود شــخص وزیر در بسیاری از 
موارد مســتقیم به مدیران بخش های مختلف زنگ زدند و 

مشکلات را حل کردند.
وی گفت: گردشــگری حق همه اســت؛ گردشگری آسان 
و پرنشــاط حق همه مردم اســت، بارها تاکیــد کرده ام که 
ســرویس های بهداشــتی بین راهی در صنعت گردشگری 
بســیار مهم است برای ساماندهی آن کارهای زیادی انجام 

شده اما کارهای زیادی هم باقیمانده است.
ضرغامی افزود: امســال »گردشگری سبز و سرمایه گذاری 
سبز« نامگذاری شده است. تلاش کردیم همه دستگاه هایی 
که به این حوزه مرتبط می شوند از نفت، نیرو، محیط زیست 
و آبفا در این مراســم حضور داشته باشــند تا برای توسعه 

گردشگری سبز همکاری ها را انسجام ببخشیم.
انعقاد ســه تفاهم نامه در راســتای عینیت بخشی به 

گسترش مفهوم گردشگری سبز
معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی گردشــگری و 
صنایع دســتی نیز در این همایش بیان کرد: امضای ســه 
تفاهم نامه با وزارتخانه های نفت و نیرو، ســازمان حفاظت 
محیط زیســت و بنیاد علــوی در راســتای عینیت یافتن 
گردشگری سبز و ترویج گسترده فرهنگسازی و مفهوم آن 

است.
علــی اصغر شــالبافیان افزود: تفاهم نامــه دو جانبه وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و آبفا، تفاهم نامه 
چهار جانبه معاونت گردشــگری، ساتبا، جامعه اقامتگاه های 
بوم گــردی و بنیاد علــوی همچنین تفاهم نامه ســه جانبه 
معاونت گردشــگری، صندوق ملی محیط زیســت و جامعه 
هتلداری ایران ســه تفاهم نامه هایی هســتند که امروز در 
راســتای عینیت بخشــیدن به مفهوم گردشگری سبز امضا 

خواهد شد.

وی اظهارداشت: موضوع گردشگری سبز از دو سال قبل و 
پیش از طرح آن به عنوان شعار اصلی سال به طور جدی جزو 

برنامه های وزارتخانه قرار داشت و پیگیری می شد.
شــالبافیان با تاکید بر اهمیت گسترش دانش، مفهوم سازی 
معانی و عینیت یافتن گردشــگری ســبز گفت: تلاش های 
متعــددی با کمک انجمن موسســات آموزشــی و انجمن 
اقامتگاه های بوم گردی در این راستا انجام شده است و طی 
هفته گردشــگری در ۲۱ اســتان و ۶۰ موسسه کارگاه های 

آموزسی با عنوان »شب های بوم گردی« برگزار شد.
معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی گردشــگری و 
صنایع دستی به رونمایی از دوکتاب و امضای سه تفاهم نامه 
با وزارتخانه های نفت و نیرو، سازمان حفاظت محیط زیست 
و بنیاد علوی در راســتای عینیت یافتن گردشــگری سبز و 

ترویج گسترده فرهنگسازی و مفهوم آن اشاره کرد.
وی به تفاهم نامه سال گذشته در راستای توسعه گردشگری 
دریایی اشاره و در توضیح خروجی این تفاهم نامه بیان کرد: 
در توســعه زیرساخت های اســکله نخل ناخدا و دو اسکله 
دیگر با حمایت سازمان بنادر و دریانوردی و مشارکت جدی 
استاندار هرمزگان پیشــرفت فیزیکی بالای ۷۰ درصدی را 

شاهد هستیم.
امضای تفاهم نامه با سازمان توسعه و تجارت و برخی نتایج 
و خروجی آن از جمله پرداخت جایزه صادراتی از دیگر نکات 

مورد اشاره شالبافیان بود.
معاون گردشــگری کشــور با اشاره ســه تفاهم نامه ای که 
امروز منعقد می شــود، اظهارداشت: تفاهم نامه با وزارت نیرو 
در راســتای مدیریــت بهینه مصــرف آب و نحوه مدیریت 
آب های خاکستری و فاضلاب، همچنین پرداخت مشوق ها 
به تاسیاسات گردشگری  انجام می شود. همچنین تاسیسات 

گردشگری در فرهنگسازی گردشــگری سبز نقش مهمی 
خواهد داشت.

وی به استفاده از منابع خورشیدی و انرژی های تجدیدپذیز 
و برق تولیدی اشــاره کرد و افزود: بنیاد علوی نیز در منابع 
خریــد منابع کوچــک مقیاس در قالــب وام های همکاری 
می کند و جامعه هتلــداران و بوم گردی به نمایندگی بخش 
خصوصی حضور خواهند داشــت. همچنن در تفاهم نامه با 
صندوق ملی محیط زیســت و جامعه هتلداران در مدیریت 
پســماند و نحــوه حمایت مالی این صندوق به تاسیســات 

گردشگری اشاره شده است.
بازنگــری ضوابط مراکز اقامتی در حوزه ســبز و در اولویت 
قرار گرفتن این پروژه برای پرداخت تســهیلات، تجلیل از 
پیشگامان گردشگری سبز، اجرای طرح بهینه سازی مصرف 
گاز در برخی اســتان ها، نقش مراکز اقامتی در فرهنگسازی 
کاهش مصرف انرژی از دیگر نکات مورد اشــاره شالبافیان 

در این مراسم بود.
شالبافیان به حمایت های رئیس جمهوری از حوزه گردشگری 
اشــاره و  ابراز امیدواری کرد با ادامه این مســیر گردشگری 
جایگاهش را در نظام اداری کشور پیدا و این مهم روزبه روز 

تحقق بیشتری پیدا کند.
رئیس جامعه هتلداران کشور با اشاره به مشکلات تاسیسات 
گردشگری و ضرر ۲۳ میلیارد تومانی طی سال های گذشته، 
از وزارت میراث فرهتگی، گردشگری و صنایع دستی، مجلس 
شورای اســلامی و هیئت دولت در حمایت و پیگیری رفع 

مشکلات تشکر کرد.
جمشــید حمزه زاده به افزایش هفت و نیم برابری تعرفه گاز 
در ســال ۱۴۰۰ و چهار برابری این تعرفه در سال جاری و 
حل این معضل از طریــق پیگیری های مهندس ضرغامی 

اشاره کرد.
وی درباره اجرای طرح بهینه سازی مصرف گاز در تاسیاست 
گردشــگری گفت: این طرح به  صــورت پایلوت در برخی 
مناطق کشــور اجرا شــده و از آقای چگینی تقاضا دارم در 
سراسر کشور اجرا شــود که مطمئنا در بهینه سازی مصرف 

انرژی تاثیرگذار خواهد بود.
رئیس جامعه هتلداران کشــور در ادامه به برخی نکات برای 

داشتن اقامتگاه های سبز پرداخت.

ضرغامی: درآمد کشور از نفت باید به گردشگری تغییر کند 

نکته های نیکو
قرارداد مرزی ایران و ترکیه 

)۱3۱۰(شمسی 

?گردآوری: کاظم گلخنی 

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی
رئیــس اداره فرهنــگ و ارشــاد اســلامی بشــاگرد: به 
مناســبت هفته دفاع مقدس شــب شــعر دفــاع مقدس 
 بــا حضور حمعــی از شــاعران در این شهرســتان برگزار 

شد.
به گزارش ندای هرمزگان، کرمشاهی بیان کرد: هفته دفاع 
مقدس همان طور که از اســمش پیداست برای ما اهمیت 
زیادی دارد زیرا جوانان ایران اســلامی با دســت خالی به 

جنگ با دشــمن بعثی رفتند و توانستند آن قدرت و عظمت 
توخالی دشمن را در هم شکنند.

یونس کرمشــاهی در ادامــه گفت: به پاس جانفشــانی و 
رشــادت های رزمندگان اســلام شــب شــعری با حضور 
تعدادی از مسئولان،شــاعران و علاقمندان به شعر و دفاع 
مقدس در ســالن همایش های شــبکه بهداشت و درمان 
 شهرستان بشــاگرد برگزار و مورد استقبال عموم مردم قرار

گرفت.

برگزاری شب شعر دفاع مقدس در شهرستان بشاگرد

شــهرداری بندرعباس در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای پوشش بیمه نامه های 
تجمیعی شــهرداری بندرعباس ) شامل بیمه تکمیلی درمان گروهی ،بیمه مسئولیت 
کارفرما در قبال کارکنان، ،بیمه آتش سوزی ساختمان ها،بیمه مسئولیت مدنی جامع 
شهروندان( به شــماره ۲۰۰۱۰۰۴۹۱۶۰۰۰۰۸۲   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از 
 www.setadiran.ir طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس

انجام خواهد شد.
متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در ســامانه، نســبت به ثبت نام و 
دریافــت گواهی امضای الکترونیکی )به صــورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و 

مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:
- تاریخ انتشار فراخوان:۱۴۰۲/۰۷/۱۲ ساعت ۱۷:۰۰

- مهلت دریافت اسناد فراخوان:۱۴۰۲/۰۷/۱۸ ساعت ۱۲:۰۰
- مهلت ارسال پیشنهادات:۱۴۰۲/۰۷/۲۹ ساعت ۱۲:۰۰

- زمان بازگشایی پاکت ها: ۱۴۰۲/۰۷/۳۰ ساعت ۱۰:۰۰
این آگهی برابر آئین نامه معاملات جدید شهرداری تهران تسری به مراکز استانها صرفاً یک 

نوبت منتشر می گردد.
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی یا فیش واریزی به مبلغ 

۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
اطلاعات تماس و آدرس دســتگاه : شــهرداری بندرعباس به آدرس بلوار امام خمینی )ره( 

شماره ۰۷۶۳۲۲۲۵۴۳۶

مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس



اقتصاد تایلند تحت تأثیر 
رکود اقتصاد جهانی کاهشی 

شد

۴۱۶ میلیون صورتحساب 
در سامانه مودیان صادر 

شد

معاون وزیر نیرو:
۷۳۹ پروژه صنعت آب و 

برق در یک سال گذشته به 
بهره برداری رسید

با تصویب کمیسیون ابزارهای پرداخت بانک مرکزی »ضوابط بهره برداری 
از دســتگاه های خودپرداز اختصاصی و دستگاه های خودپرداز غیر نقدی در 

نظام پرداخت کشور« ابلاغ شد.
به گزارش ایســنا، براساس بخشنامه صادر  شــده از سوی بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران »ضوابط بهره برداری از دســتگاه های خودپرداز 
اختصاصی و دســتگاه های خودپرداز غیر نقدی در نظام پرداخت کشور« به 

شبکه بانکی ابلاغ شد.
برایــن اســاس ، موضوع بررســی »مخاطــرات ابزار پذیرش کیوســک 
)cashless(« و »خودپــرداز خصوصی« در دســتور کار جلســات ۲۲۰ 
و ۲۲۱ کمیســیون ابزارهای پرداخت و تســویه قرار گرفتــه و وفق مواد 
)۱۱( و )۱۴( قانــون پولــی و بانکی کشــور و در راســتای نیل به هدف 
»حفــظ ارزش پول و موازنه پرداخت ها و تســهیل مبــادلات بازرگانی« 
منــدرج در بند )ب( مــاده )۱۰( قانون مزبور و به منظــور اجرای مطلوب 
احکام مندرج در قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان مصوب 
۱۳۹۸و آیین نامــه اجرایی مــاده )۱۴( الحاقی قانون مبارزه با پولشــویی، 
»ضوابط بهره برداری از دســتگاه های خودپرداز اختصاصی و دستگاه های 
خودپــرداز غیرنقدی در نظام پرداخت« مصــوب ۲۰ /۰۳ /۱۴۰۲ ابلاغ می 
شود. بدیهی است مفاد مســتند »الزامات بهره برداری امن از دستگاه های 
 خودپرداز« همچنــان لازم الاجرا بوده و التزام بــه آن به قوت خود باقی 

است.
گفتنی اســت ؛ پیش از این، طی بخشــنامه شــماره ۱۵۲۸۸۴ /۹۵ مورخ 
۱۶ /۵ /۱۳۹۶ اداره نظام هــای پرداخت، با موضوع ضرورت نظارت بانک ها 

بر خودپردازهای واگذار شــده به اشــخاص حقیقی طرف قرارداد، نظارت 
دقیــق بر نحوه عملکرد آن دســتگاه ها و رصد موارد مشــکوک در حالت 

صادرکنندگی ابلاغ شده بود.
همچنین شــرح نحوه نصب و پشــتیبانی از تمامی دستگاه های خودپرداز 
خارج از شــعبه، طی مســتند »الزامات بهره برداری امن از دســتگاه های 
خودپرداز« منضم به بخشــنامه شــماره ۴۱۷۷۳۰ /۹۵ مــورخ ۲۵ /۱۲ /۹۵ 
اداره نظام های پرداخت، در دســتور کار بانک ها و مؤسسات اعتباری قرار 
گرفته اســت. لیکن از آنجا که افزایش دامنه ارائه دستگاه های خودپرداز با 
عناوینی نظیر خودگران، خصوصی و ... و عدم اعتبارســنجی اشخاص قبل 
از واگذاری دستگاه، به همراه اجرای ناصحیح وظایف پشتیبانی دستگاه در 
زمینه پول گذاری و حصول اطمینان از امنیت آن، ریســک شــهرت قابل 

ملاحظــه و مخاطراتی نظیر عدم رعایت قوانیــن و مقررات پیش گفت را 
بوجود آورده اســت؛ موضوع »بررســی وضعیت خودپردازهای خصوصی« 
در کنار مخاطرات ناشــی از بهره برداری ســوء از دســتگاه های کیوسک 
 بانکی در دســتور کار کمیسیون ابزارهای پرداخت و تسویه این بانک قرار

گرفت.
از این رو به جهت حفــظ یکپارچکی و ایجاد وحدت رویه در نحوه تدوین 
چارچوب فنی و کســب و کاری برای ســاماندهی نحــوه بهره برداری از 
دســتگاه های خودپــرداز خصوصی)خودگردان( و غیر نقدی )کیوســک(، 
معاونت فناوری های نوین رصد و بررســی تخلفــات و ملاحظات مرتبط 
با نحوه به کار گیری دســتگاه های خودپرداز غیرنقدی )کیوســک( را نیز 
که منجر به عدول برخی بانک ها و مؤسســات اعتباری از مفاد بخشــنامه 
شماره ۳۱۳۶۶۴    /۹۷ مورخ ۰۷    /۰۹    /۱۳۹۷ این بانک شده بود، در دستور کار 
قرار داد و ضمن ارسال مکاتبه شماره ۳۲۱۴۰۶ /۰۱ مورخ ۲۸ /۱۲ /۱۴۰۱ با 
موضوع »پیشــگیری از سوء استفاده از ابزار پذیرش کیوسک بانکی و انواع 
دستگاه های Cashless به هر روش ممکن«، مخاطرات شناسایی شده در 
این حوزه را نیز هم زمان با دستور »بررسی وضعیت دستگاه های خودپرداز 
خصوصی« در جلســات کمیسیون ابزارهای پرداخت و تسویه، مطرح و در 
راستای تصحیح رویه های نامطلوب شناسایی شده، ضمن ارسال مکاتبات 
متعدد درخصوص رصد تخلفاتی نظیر  »تغییر نوع تراکنش« و »انجام تبلیغ 
گســترده در خصوص معافیت مالیاتی کسب و کارهای مالک دستگاه های 
کیوسک« نسبت به بروز تبعات انتظامی و حقوقی ناشی از اتخاذ تصمیماتی 

از این دست به مؤسسات متخلف تذکر داده شد.

ضوابط بهره برداری از دستگاه های خودپرداز اختصاصی و غیر نقدی اعلام شد

اقتصادی
شماره 4245

چهار شنبه 
12 مهر  1402
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افزایــش ارزش دلار آمریکا و افزایش بازده اوراق قرضه 
آمریــکا برای بازار طــلا به نظر می رســد قیمت  هفته 
را در پایین ترین ســطح ۶.۵ ماهه به پایان رســاند و با 
توجــه به اینکــه بانک مرکزی ایالات متحده سیاســت 
محدودکننــده پولی خود را برای آینــده قابل پیش بینی 
 حفــظ می کنــد، ممکن اســت ضعف بیشــتری در راه

باشد.
به گزارش ایســنا، این یک نقطه ضعف ســه گانه برای 
طلاست زیرا این فلز گرانبها قیمت های کمتری را برای 
ماه، سه ماهه و هفته را خواهد داشت. هر اونس طلا در 
ماه دســامبر آخرین بار به قیمت ۱۸۶۵ دلار و ۴۰ سنت 
معامله شــد که نسبت به جمعه گذشــته تقریباً ۴ درصد 
کاهش داشت. فلز زرد بدترین هفته خود از ژوئن ۲۰۲۱ 

را می بیند.
در عین حال، طلا شاهد بدترین زیان ماهانه خود از ماه 
فوریه اســت که نشــان دهنده پایین ترین میزان در سال 
تاکنون اســت. قیمت طلا در سه ماه گذشته ۳.۳ درصد 

کاهش داشته است.
بازده اوراق قرضه ۱۰ ســاله آمریکا به بالاترین ســطح 
خــود از اکتبر ۲۰۰۷ یعنی بالای ۴.۶ درصد رســید. در 
همین حال، شــاخص دلار آمریکا بــه بالای ۱۰۶ واحد 
 صعــود کرد و بــه بالاترین حــد خود از اواخــر نوامبر 

رسید.
کوین گریدی، رئیس فیوچرز و آپشن فینیکس اظهار کرد 
که طلا نســبتاً خوب نگه داشته است اما سرمایه گذاران 
اکنون به این واقعیت دست پیدا کرده اند که فدرال رزرو 
قرار نیســت به این زودی نرخ های بهره را پایین بیاورد. 

نرخ های بالاتر به طلا آسیب می زند.
اگرچه قیمت طلا در هفته گذشــته کاهش قابل توجهی 
داشــته اســت اما برخی از تحلیلگران انتظــار دارند که 
قیمت ها انتظار کاهش بیشــتر داشته باشد و پایین ترین 
ســطح ســال را کمی بالای ۱۸۰۰ دلار در هر اونس به 

عنوان هدف اصلی بعدی مورد توجه قرار داده اند.
بر اساس گزارش کیتکونیوز، با ادامه نزول شاخص های 
ســهام و افزایش بازدهی بلندمدت، کاهش بیشتر قیمت 

خواهد بود.
 

در حالی که قرار بود تا پایان شــهریور ماه همه مطالبات 
گندمکاران به طــور کامل پرداخــت و بدهی دولت به 
کشاورزان گندمکار صفر شــود اما آن طور که مسئولان 
وعده داده اند این تسویه حســاب تا پایان مهرماه انجام 

خواهد شد.
به گزارش ایســنا، چندی پیش عطالله هاشمی - رئیس 
بنیاد ملی گندمکاران - اعلام کرد که در تبصره ۲ قانون 
خریــد تضمینی صراحتا آمده که دولت ۲۴ ســاعت بعد 
از تحویل گرفتن گندم از کشــاورزان موظف است بهای 
گنــدم را به آنها  پرداخت کند. همچنین در تبصره ۳ این 
قانون نیز آمده است که اگر  خلل و تاخیری در پرداخت 
انجام شد باید بر پایه سود میان مدت اعلام شده از طرف 

بانک مرکزی جریمه پرداخت شود.
وی  در ادامــه افــزود که تاکنــون از ۱۵۵ همت بهای 
گندم خریداری شده توســط دولت ۱۱۰ همت پرداخت 
 شــده و در حال حاضر کشــاورزان ۴۵ همــت طلبکار 

هستند.
بنابر گفته رئیس بنیاد ملی گندمکاران در آخرین جلسه ای 
که بــا حضور رئیس ســازمان برنامــه و بودجه و وزیر 
اقتصاد در شــورای قیمت گذاری برگزار شد، قول دادند 
 حداکثر تا پایان شــهریورماه تســویه حساب کلی انجام 

شود.
در  گندمــکاران  ملــی  بنیــاد  رئیــس  صحبت هــای 
حالیســت که با وجــود گذشــت ۹ روز از مهرماه هنوز 
 خبــری از پرداخت مطالبــات باقی مانــده گندمکاران

نیست.
البته داود منظور - رئیس ســازمان برنامه و بودجه - در 
جلســه ۵ مهرماه هیات دولت درباره چرایی این تاخیر به 
خبرنگاران توضیح داد و گفت که قول داده بودیم تا آخر 
شهریور تســویه کنیم، ولی مجوزهایی برای جابه جایی 
منابع و بودجه گرفتیم تا منابع را جابه جا شــود بنابراین 
تا آخر مهرماه تمام مطالبات پرداخت خواهد شــد. برای 
 تاخیر در تحقق وعــده هم از گندمــکاران عذرخواهی 

می کنیم.
همچنیــن محمدباقر قالیباف - رئیس مجلس شــورای 
اسلامی  - نیز در جلسه علنی مجلس در ۸ مهرماه اعلام 
کرد که بر اساس پیگیری های انجام شده حداکثر ظرف 
۱۰ روز آینــده کل بدهی دولت بــه گندم کاران پرداخت 

خواهد شد.
حال باید دید وعده مســئولان مربوطــه در موعد مقرر 
عملیاتی و تمام مطالبات گندمکاران پرداخت می شود تا 
کشاورزان با تامین به موقع نقدینگی بتوانند خود را برای 

سال زراعی آینده آماده کنند؟

  خبر
  

طلای جهانی خیال افزایش ندارد

5900 بنگاه 
طبقه بندی را اجرا 

نکردند

160درصد
 افزایش ارزش ذخایر 

معدنی هرمزگان 

50درصد
 مطالبات از ایرلاین ها 

وصول شد

70مدل
 زیان هوش مصنوعی 

در چین منتشر شد

تیتر های 
کوتاه خبری

5درصد
 مصرف آب خانگی 

کاهش یافت 

17میلیون تن
 مجموع عملیات تخلیه 

و بارگیری کالا

150میلیارد دلار 
فرصت سرمایه گذاری 
در صنعت پتروشیمی 

ایران 

18هزارتن
 صادرات کالای ایرانی 

به روسیه 

8هزارواحد
 تولیدی کشور در سال 

جاری احیا می شود

200هزار
 واحد مسکونی در کشور 
تا آخر امسال نوسازی 

می شود 

500هزار واحد
 مسکونی توسط قطر در 
نیجریه ساخته می شود 

طلب گندمکاران تا پایان مهر صفر 
می شود 

وزیــر راه و شهرســازی گفت: تا امــروز ۴۰۰ هزار 
قطعــه زمین در قالــب طرح نهضت ملی مســکن 
در شــهرها واگذار شده که آماده ســازی هر قطعه 
 زمیــن ۲۰۰ میلیــون تومــان برای دولــت هزینه

دارد.
به گزارش ایسنا، مهرداد بذرپاش در مراسم واگذاری 
زمین به ۲۵۰۰ خانواده ســاکن اســتان تهران تحت 
عنــوان پویــش پیامبر رحمــت )ص( اظهــار کرد: 

تاکنــون ۴۰۰ هزار قطعه زمین در شــهرها در قالب 
طــرح نهضت ملی مســکن بــرای واحدهای یک 
طبقه و گروه ســاخت به متقاضیان واگذار شــده که 
 ۳۲ هــزار قطعه آن مربوط به طــرح جوانی جمعیت

است.
وی افزود: تا پایان ســال ۵۰۰ هــزار قطعه زمین به 
متقاضیان در روستاها واگذار می کنیم که یک آرزوی 

دیرینه و اتفاقی بی نظیر است.

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به واگذاری ۴۰۰ هزار 
قطعه زمین در شــهرها تاکید کرد: این میزان زمین 
۵۰ هزار هکتار اســت که در تاریخ انقلاب اسلامی 
بی سابقه بوده، آماده ســازی هر یک از این زمین ها 

برای دولت ۲۰۰ میلیون تومان هزینه دارد.
بذرپاش خاطرنشان کرد: دولت سیزدهم می توانست 
مثل گذشــته بگوید موضوع مســکن به من مربوط 
نیســت، اما در میــدان عمل وارد شــدیم و با همه 

محدودیت ها و مشــکلات کشــور بــه بحث تامین 
مسکن ورود کردیم. نمی شــد این بازار بزرگ و این 

میزان تقاضا برای مسکن را رها کرد.

بذرپاش: آماده سازی زمین 200 میلیون تومان برای دولت هزینه دارد

ســامانه تخصیص یکپارچه خودروها بــا ایده دوره وزارت 
قبلی )دوره وزارت فاطمی امین( آغاز شد و پس از یک دوره 
تغییر ماهیت در مهر ماه سال گذشته )از قرعه کشی گردانه 
شانس به قرعه کشی نوبت دهی(، حال به جایی رسیده که 
طی روزهای اخیر مورد توجه قرار گرفته و مباحثی پیرامون 
تغییر در مدل عرضه آن مطرح شده است؛ در این گزارش 
قصد داریم مروری بر روند اجرا و کارکرد سامانه یکپارچه 

داشته و مزایای آن را بررسی کنیم.
به گزارش ایسنا، اواسط اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ بود که 
سیدرضا فاطمی امین، وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت، 
»سامانه ای جدید« برای فروش و عرضه خودروها معرفی 

کرد.
وزارت صمت وقت، در آن زمان تصمیم گرفت تا به منظور 
شفاف سازی روند عرضه خودرو، فروش همه خودروها به 
سامانه فروش یکپارچه منتقل شود و هرگونه عرضه خودرو 
صرفا از طریق ســامانه متمرکز قرعه کشی انجام شود تا 
ضمن ایجاد شــفافیت، امکان عرضه عادلانه تر برای همه 

خودروهای تولیدی فراهم شود.
آغاز اولتیماتوم به خودروسازها؛ فروش تنها از طریق سامانه  
به دنبال این تصمیــم، دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نیز در نامه ای خطاب به کلیه مدیران عامل 
شــرکت های خودروسازی کشــور، ضمن ابلاغ فروش و 
عرضه محصولات صرفاً از طریق سامانه مذکور، تاکید کرد 
که هرگونه عرضه از طرق دیگر فوراً متوقف شــود؛ بدین 
ترتیب طرح پیش فروش یکی از خودروسازان خصوصی در 
آن زمان که قرار بود اجرایی شــود، توسط وزارت صمت 

ابطال نیز شد.
اولین مرحلــه از طرح فروش خودروها در قالب ســامانه 
یکپارچه مقرر بود که از ۱۸ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ اجرایی 
شود اما با یک هفته تاخیر نسبت به تاریخ اعلامی ابتدایی، 
برای اولین بار از ۲۵ اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ فعال شد و آغاز 
به کار کرد تا طی دو روز مشتریان از بخشنامه های مختلف 
فروش ارائه شده از ســوی تمامی شرکت های خودروساز 
مطلع شــوند و از ۲۷ اردیبهشت ماه برای ثبت نام خودروی 

مورد نظر خود اقدام کنند.
در نخســتین مرحله ۳۰ مدل خودرو از شــش خودروساز 
داخلی )تولیدی و مونتاژی( عرضه شــده بود که بر اساس 
آن مشــتریان از ۲۷ اردیبهشت ماه به مدت یک هفته )تا 
سوم خرداد ماه( فرصت داشتند تا خودروی مورد نظر خود را 
بدون لحاظ شدن تقدم یا تأخر زمان ثبت نام، انتخاب کنند؛ 
پس از ثبت نام مشــتریان حائز شــرایط  در سایت سامانه 
یکپارچه تخصیص خودروها، اولین قرعه کشی این مرحله 
از فروش خودروها ۹ خردادماه توسط هر شرکت خودروساز 

و در حضور نهادهای نظارتی انجام شد.
 وزارت صمت در همان زمان تاکید داشت که این سازمان 
)وزارت صمــت( به  هیچ عنوان دخالتــی در کار نخواهد 
داشــت و تنها نقش نظارت را بر عهده دارد؛ هر خودروساز 
ارائه دهنده محصولات خود در سامانه، اطلاعات متقاضیان 
محصولات خــود را جمع آوری می کند، صحت ســنجی 
انجام و در نهایت قرعه کشی توسط خود خودروساز انجام 
می شــود. در حقیقت خودروســازان همه فرآیند فروش تا 
قرعه کشــی، دریافت وجه و عرضه را خود انجام خواهند 
داد. بخش نظارت از بخش اجرایی کاملا جدا شــده و در 
نهایت دولت تنها نظاره گر خواهد بود که کارها به درستی 

انجام شود.

در نهایت نیز اســامی برندگان قرعه کشی اولین مرحله از 
فروش یکپارچه خودروها به  روش قرعه کشی )برنده شدن/

نشدن( اســامی منتخبان بر روی سایت سامانه بارگذاری 
و اعلام شــد. در نخســتین مرحله از فروش با این شیوه؛ 
در مجموع ۱۹۱ هــزار و ۶۰۶ نفر منتخب اصلی و ذخیره 
این دوره فروش یکپارچه در قالب طرح های فروش متنوع 
فــروش فوق العاده، پیش فروش، فــروش فوری و جوانی 

جمعیت شناخته شدند.
پس از اجرای مرحله اول، اوایل تیر ماه بود که نخســتین 
گام برای وعده حذف قرعه کشــی که قرار بود اوایل سال 
۱۴۰۱، حذف شود، برداشته و مقرر شد که ۱۵ طرح فروش 
خودرو بدون انجام قرعه کشی اما از طریق سامانه یکپارچه 
عرضه شــود؛ اولین عرضه بدین شیوه در ۵ تیر ماه ۱۴۰۱ 
توســط گروه خودروسازی سایپا در قالب دو طرح عادی و 
طرح ویژه مادران برای چهار محصول این شرکت اجرایی 

شد.
رفع ایرادات امنیتی

پس از آن همان هفته اول تیر ماه بود که نامه نگاری میان 
دو معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت )معاون هماهنگی 
به معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت( اعلام شــد که 
»ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو کــه اولین دوره آن 
برگزار شــده، تأیید فنی و امنیتی نداشــته و دفتر فناوری 
این سازمان )وزارت صمت( نیز مسئولیت تأیید و نظارت بر 
حســن اجرای این سامانه را نپذیرفته است؛ بنابراین تأکید 
می شود فعلًا از طریق این سامانه قرعه کشی انجام نشود.«

البته به دنبال این نامه، ســخنگوی وقت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در راســتای شفاف ســازی پیرامون این 
موضوع، ضمن تکذیب شایعه های مطروحه در مورد امنیت 
سامانه یکپارچه خودرو، تاکید کرد آنچه در مورد این سامانه 
مطرح شده، مراحلی است که بایستی طی شود تا مسئولیت 

انجام قرعه کشی به وزارت صمت واگذار شود.
پس از اعلام رفع ایرادات امنیتی سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو، به ترتیب مرحله دوم و ســوم فروش محصولات 
خودروسازان از طریق سامانه یکپارچه فروش خودرو و به 
روش قرعه کشــی در اواخر تیر ماه )مرحله دوم( و  اواسط 
شــهریور ماه )مرحله ســوم( اجرایی و فرآینــد ثبت نام تا 

قرعه کشی و اعلام نتایج آن ها برگزار شد.
گفتنی است که طی دو مرحله اول و دوم فروش یکپارچه 
خودروها با روش قرعه کشــی در قالــب دو طرح عادی و 
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت اجرایی شــد اما در 
مرحله سوم طرح جایگزینی خودروهای فرسوده نیز اضافه 
شده بود و دارندگان خودروهای فرسوده نیز می توانستند از 
ظرفیت ۲۰ درصدی قرعه کشی محصولات خودروسازان 
که به طرح جایگزینی خودروهای فرسوده اختصاص یافته 

بود، برای جایگزینی خودروی فرسوده خود اقدام کنند. 
پس از آنکه تکلیف مرحله ســوم نیز معلوم و منتخبان آن 
مشخص و فرآیند آن به پایان رسید، دهه اول مهر ماه سال 
۱۴۰۱، بالاخره وعده وزارت صمت برای حذف قرعه کشی 
محقق و قرعه کشــی در سامانه یکپارچه فروش خودروها 
حذف شــد و بدین ترتیب ماهیت فعالیت سامانه یکپارچه 

تغییر یافت. 
تغییر در روند فروش و عرضه

بدبن ترتیب به گفته سخنگوی وقت وزارت صمت، سامانه 
یکپارچه دیگر »موضوعیت« خود را از دست داد و مقرر شد 

که دیگر با سازوکار قبلی فعال نباشد.

در این تغییر ماهیت فعالیت ســامانه، مقرر شد که با توجه 
به خروج اکثریت محصولات خودروســازان اعم از دولتی 
و خصوصی، ســامانه یکپارچه فروش خــودرو به  جهت 
قرعه کشــی نداشته باشــیم و همان چند محصول گروه 
صنعتی ایران خودرو که هنوز بایستی به  روش قرعه کشی 
عرضه می شدند، از مهر ماه توسط خود شرکت انجام شود.
به دنبال تغییر ماهیت فعالیت ســامانه یکپارچه تخصیص 
خودروها، شــرکت های خودروساز فروش از طریق سایت 
شــرکت خود را آغاز کردند و این روند تا پایان سال ادامه 
داشت؛ اما از اسفند مجدد روند فروش و عرضه تغییر کرد 

و مجدد بحث برای فعالیت سامانه یکپارچه مطرح شد.
یادآوری می شود که از بهمن ماه سال گذشته، پیش شرط 
تعریف حساب وکالتی برای خرید خودروها تبدیل به الزام 
شد؛ شرطی که بعدها برای ثبت نام در طرح های یکپارچه 

فروش خودروها )قرعه کشی نوبت دهی( شرط بود.
روزهای پایانی هفته اول اســفند مــاه بود که خبر فروش 
از طریق ســامانه یکپارچه دوباره مطرح شــد؛ اما تفاوت 
این شیوه فروش با شــیوه فروش قبلی این بود که دیگر 
قرعه کشی صرفا برنده شدن یا نشدن انجام نمی شد؛ بلکه 
میان متقاضیان قرعه کشی »نوبت دهی« صورت می گرفت 

تا اولویت افراد برای دریافت خودرو مشخص شود.
بر این اساس قرار شد که در اسفند ماه ۱۴۰۱، اولین مرحله 
از فروش یکپارچه خودروها با فرآیند قرعه کشی نوبت دهی 

اجرایی شود.
ســازوکار فروش بدین شــیوه اینگونه تعریف شــد که 
متقاضیان در گام نخســت پس از طی فرصت مشخص 
تعیین شــده، برای تعریف حســاب وکالتی به نام سازمان 
حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان و مسدود کردن 
مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان در این حساب اقدام کنند؛ پس از 
بررسی حساب های وکالتی متقاضیان، مرحله دوم اجرایی 
می شــود که در این مرحله متقاضیان می توانند با مراجعه 
به ســامانه )www.esalecar.ir( نســبت به ثبت نام 
خودروی مورد نظر اقــدام کنند؛ در نهایت بلافاصله پس 
از پایان ثبت نام اولویت بنــدی متقاضیان انجام و با توجه 
به برنامه تولید خودروسازان، نسبت به زمان بندی تحویل 

خودروی درخواستی به متقاضی اقدام می شود. 
شرط و شروطی برای ثبت نام

شرایط ثبت نام در این شیوه خرید نیز مطابق سایر شرایط 
فروش همچون نداشــتن پلاک فعال، عــدم خرید از دو 
خودروســاز طی ۴۸ ماه گذشــته، هر کد ملی یک خودرو 
و... و البته حساب وکالتی و بلوکه شدن وجه ۱۰۰ میلیون 

تومانی لحاظ می شد.
مرحله اول فروش یکپارچــه خودروهای داخلی بر مبنای 
نوبت دهی کــه از آن تحت عنوان بزرگترین طرح فروش 
جزئیات بزرگترین طرح فروش یکپارچه خودروهای داخلی 
یاد شد، رسما از ۲۰ اسفند ماه ۱۴۰۱ )برای تعریف حساب 
وکالتی( آغاز شد و مقرر شد در فروردین ماه ۱۴۰۲، لیست 

نوبت متقاضیان تایید شده، اطلاع رسانی و مشخص شود.
در مرحله اول فــروش یکپارچه خودروها ۵۱ مدل خودرو 
از ۹ شرکت خودروساز داخلی )تولیدی و مونتاژی(، عرضه 
شــده بود که طبق اعلام معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت مقرر شــد، در وهله نخســت ۵۰۰ هزار دســتگاه 
خودروهای داخلی عرضــه و چنانچه تقاضا بیش از تعداد 
خودروهای قابل عرضه باشد، از ظرفیت خودروهای تولید 

و فروش سال ۱۴۰۳ استفاده شود.
ثبت نام برای ثبت درخواست خودرویی مرحله اول که ۲۶ 
اســفند ماه آغاز شده بود، پس از یکبار تمدید تا ۲۹ اسفند 
ماه، ادامه داشت، طی دو مرحله ۷ و ۸ فروردین ماه ۱۴۰۲ 

و ۱۶ تا ۱۸ فروردین ماه دیگر نیز برای ثبت نام متقاضیان 
جامانده فعال و بازگشــایی شد و در نهایت اواخر فروردین 

ماه نتایج آن مشخص شد.
پس از اجرای مرحله اول و تعیین تکلیف همه فرایندها و 
بخش های آن، برنامه ریزی برای مرحله دوم نیز آغاز شد و 
طی بازه ۲۰ اردیبهشت ماه تا تیر ماه فرآیند تعریف حساب 
وکالتی و ثبت نام و نوبت دهی و... انجام شد؛ اما با توجه به 
اینکه استقبال چندانی در مرحله دوم صورت نگرفت )اکثر 
متقاضیان خودرو در مرحلــه اول ثبت نام و نوبت دریافت 
کرده بودند(، چند مرحله ای سامانه برای ویرایش و تغییرات 
بازگشایی شد؛ ضمن اینکه در آخرین اقدام که همین  ماه 
بود، سایت سامانه فعال شــد تا مشتریان با نوبت تحویل 
۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ و حتی کســانی که هیــچ نوبتی به آن ها 
تخصیص داده نشــده بود، ثبت درخواست کنند تا بتوانند 
تا انتهای سال جاری خودرو دریافت کنند؛ پس از آن یک 
نوبت دیگر از از ۲۰ شــهریور به مدت چهــار روز )تا ۲۳ 
شهریور( سایت سامانه فروش یکپارچه خودروها بازگشایی 
و فعال شد تا امکان ویرایش اولویت بندی برای متقاضیان 
اولین و دومین دوره ســامانه یکپارچــه که موعد تحویل 

۱۴۰۳ دارند، فراهم شود.
تکذیب در حذف مرحله سوم طرح یکپارچه

نکته اصلی و حائز اهمیت این گزارش و ماجرای سامانه های 
یکپارچه این است که اخیرا )پایان هفته گذشته( در حالی 
که همه منتظر اجرای مرحله سوم فروش یکپارچه بودند، 
بحث حذف ســامانه یکپارچه و واگــذاری فروش به خود 
خودروسازان دوباره بر سرزبان ها افتاد؛ موضوعی که وزارت 
صمت و شورای رقابت آن را تکذیب کرده و وعده شده که 

به  زودی مرحله سوم اجرایی می شود.
در حقیقت، پنجشــنبه شب هفته گذشــته، معاون صنایع 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن اشــاره 
به افزایش تیــراژ خودروها و همچنین واردات خودروهای 
کارکــرده، از تغییر روش عرضه خودروها خبر داد و گفت: 
بازار کم کم به حالت اشــباع نزدیک خواهد شد؛ بنابراین 
تصمیم گرفته شده که از این به بعد عرضه مجدد به خود 
خودروسازان به صورت مستقیم واگذار شود؛ خودروسازان 
به صورت مستقیم و مســتقل محصولات خود را عرضه 
خواهند کرد، اما در همان سامانه یکپارچه آن را ثبت کنند.

بر این اســاس خودروســازان ابتدا اقدام بــه ثبت خودرو 
در ســامانه جامــع یکپارچه کرده و بخشــنامه فروش را 
اطلاع رســانی می کنند، اما این بار مســتقل عمل کرده و 
پس از انتخاب خودرو توســط متقاضی، مشتری به درگاه 
پرداخت خودروساز هدایت شده و دیگر خبری از نوبت دهی 

و قرعه کشی نوبت دهی نیست.
در نهایت علاوه براینکه شــورای رقابت تاکید کرد که هر 
تغییر در مورد نحوه عرضــه خودروها منوط به تصمیم و 
تصویب شــورای رقابت است و ســامانه یکپارچه خودرو 
حذف نشده و به  زودی اطلاعیه عرضه مرحله سوم منتشر 
می شود، معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت نیز حذف 

سامانه یکپارچه را تکذیب کرد.

صفر تا صد سامانه یکپارچه خودرو  



اجتماعی

معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست 
با تاکید بر لزوم همکاری ۵ کشور برای کنترل و حفاظت از 
دریای خزر اظهار کرد: به علت خشکسالی و کاهش تراز آب 
دریای خزر، آلودگی های موجود در آن با غلظت بیشــتری 

نمود پیدا می کند.
محتبی ذوالجودی در گفت و گو با ایسنا درباره آلودگی های 
موجود در دریای خزر اظهار کرد: دریای خزر در یک فضای 
بســته قرار دارد بنابراین با تبخیر زیــاد و کاهش تراز آب 
آلودگی هایی که وارد آن می شــوند به دلیل افزایش غلظت، 

بیشتر خودشان را نشان می دهند.
وی با تاکید بر اینکه عمــده آلودگی های ورودی به دریای 
خزر نفتی اســت، گفت: ایران ســهم زیادی از آلودگی های 
نفتی ندارد اما سایر کشورها همچون آذربایجان آلودگی نفتی 
را در حوزه های خود دارند و در کنار این مسئله درگیر مقدار 
زیادی آلودگی های ناشی از مصالح صنعتی هستند که تصفیه 
نمی شوند و این آلودگی ها همگی وارد دریای خزر می شوند.

معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: ســازمان حفاظت محیط زیســت کشور چندین 
ســال اســت که به دنبال تصفیه فاضلاب های شهری و 
صنعتی است تا پس از تصفیه این آب ها به حوضه های آبی 
تالاب های اطراف و دریای خزر وارد شوند که در این زمینه 

تا حدودی موفق بوده است. 
 وی با تاکید بر اینکه اقداماتی همچون تصفیه آب توســط 
کارخانه ها و یا شرکت های آب و فاضلاب محلی باید انجام 
شود، گفت: سازمان حفاظت محیط زیست تلاش کرده است 
تا حمایت های مالی از طریق صندوق ملی محیط زیست و یا 
بانک ها برای این مراکز فراهم کند تا این کارخانه ها و مراکز 
با در دسترس داشتن تسهیلات زودتر تصفیه خانه های خود 

را راه اندازی کنند.
ذوالجــودی در ادامه گفت: به دلیل اینکــه در آن محدوده 
پــرورش آبزیــان نیــز انجام می شــود، در برخــی مواقع 
آلودگی هایی از طریق ایــن مراکز با درصد کمتر به دریای 
خزر وارد می شــود بنابراین با اداره کل شــیلات هماهنگ 
کرده ایم تا جایی که ممکن است وضعیت را کنترل کنیم. در 
کل یک محیط بسته ای که پنج کشور به آن دسترسی دارند 

نیاز به کنترل و نگهداری ویژه ای دارد.
وی ادامه داد: کنوانســیون تهران بین پنج کشور امضا شده 
ولی در سال های قبل فعالیت آن متوقف شده بود اما دوباره 
فعال شــده است و کشورهای حاشیه دریای خزر بعد از یک 
تاخیر پنج ساله حدود دو سال است که دوباره فعالیت خود را 

در این کنوانسیون آغاز کرده اند.
 معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست 
با اشاره به نشست مشترک وزرای پنج کشور حاشیه خزر که 
در ژنو گفت: این نشست به لحاظ خروجی های کارشناسی 
و عملیاتی که خواهد داشــت بســیار مهم است و اگر این 
همکاری بین پنج کشور وجود نداشته باشد، نه تنها در بحث 
آلودگی بلکه به لحاظ ســطح آب دریای خزر نیز نمی توانیم 
عملکرد مثبتی داشته باشیم و مشکلات آن را کنترل کنیم 
بنابراین الزام همکاری میان کشورها به طور جدی وجود دارد.

 وی افزود: در کنوانسیونی که امضا شده بود تمام پنج کشور 
وظیفــه انجام برخی امور را داشــتند و امیدواریم که مراکز 
بیــن المللی که در این زمینه تجربــه دارند و برنامه محیط 
زیست ســازمان ملل نیز در این زمینه همکاری های لازم 

را داشته باشند.
ذوالجودی با تاکید بر اینکه شرایط دریای خزر و پس رفت 
آب به خصوص برای بخش های شــمالی کشــور مسائل 
محیط زیســتی بســیاری را ایجاد کرده است گفت: استان 
گلستان و میانکاله در شرق دریای خزر تحت تاثیر قرار گرفته 
است و تالاب های شمال دچار مشکل شده اند بنابراین باید 
یک همکاری مشترک برای مدیریت منابع آبی پنج کشور و 

ورودی های دریای خزر وجود داشته باشد.
وی افزود: طی جلســاتی که رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیســت داشــتند و در پی آن واکنش مناسب وزیر محیط 
زیســت و اکولوژی روسیه این مسئله مطرح شد که چگونه 
بتوانیم محیط آبی دریای خزر را به دور از مسائل مربوط به 
خشکسالی، فرسودگی مدیریت منابع آبی کشاورزی، کمبود 
بــارش همچنین ورودی آب از حوضه هــای آبخیز در پنج 
کشــور از آلودگی و نابودی حفظ کنیم و در حق دریای خزر 

چه نکاتی رعایت شود.
معاون محیط زیست دریایی سازمان حفاظت محیط زیست 
ادامه داد: مسئله خشکسالی و کمبود بارش به گونه ای شده 
است که بســیاری از محیط های آبی دچار مشکل شده اند. 
در قــرن اخیر بیش از ۷۰ درصد تالاب ها و دریاچه های دنیا 
خشــک شــده اند بنابراین باید بپذیریم که دنیا در شرایطی 
قرار گرفته اســت که به صورت طبیعــی برخی اتفاقات رخ 
می دهند.وی افزود: در زمان های دور دریاها ایران را احاطه 
کرده بودند اما به دلیل خشکســالی بسیاری از آن ها خشک 
شــدند و یا آب هــای آن ها پس روی کردنــد بنابراین تمام 
محیط های آبی در معرض خطر خشکســالی هستند ولی ما 
باید به گونه ای مدیریت کنیم کــه تاثیرات آن را به حداقل 
برسانیم و ســعی می کنیم که با در نظر گرفتن راهکارهای 
مهندسی، تاثیرپذیری محیط های آبی از خشکسالی کاهش 
یابد و بتوانیم محیط  زیســت را بــرای آیندگان حفظ کنیم. 

امیدواریم به نتیجه های مثبت برسیم.
 ذوالجودی درباره نوسانات ســطح دریای خزر اظهار کرد: 
سطح آب دریای خزر طی سال ۱۴۰۱ حدود ۲۶ سانتی متر و 
در سال ۱۴۰۰ نیز حدود ۲۴ سانتی متر کاهش یافت. طی دو 
سال اخیر حدود نیم متر و طی هشت سال اخیر حدود دو متر 
تراز دریای خزر کمتر شد این در حالیست که اگر به آمارهای 
قدیم نگاه کنیم محیط آبی و کاهش و افزایش سطح آب آن 

حالت سینوسی داشته است.
وی ادامه داد: حدود ۱۵ سال پیش ما شاهد بالا آمدن سطح 
آب بودیم که امواج دریا به ســاحل وارد شد و تاسیساتی که 
در آن نواحی بودند را از بین برد و مردم پی بردند که زندگی 
خود را از دریا و ســواحل فاصله دهند بنابراین این شــیوه 

رفتاری طبیعت است و ما باید خودمان را با سازگار کنیم.

معــاون تحقیقات وزیر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی با بیان اینکه رشــد شــتاب تولیــد علم در 
حوزه پزشــکی ۷.۴۴ درصد در کشــور اســت، گفت: 
دانشــگاه های علوم پزشــکی باید اســتفاده از هوش 
مصنوعی را در دستور کار قرار دهند زیرا کاربرد زیادی 

در مهار و درمان بیماری ها دارد.
بــه گزارش ایرنا، یونس پناهی در نشســت خبری در 
دانشــگاه علوم پزشــکی بقیه الله، افزود: دانشجویان 
 عــلاوه بر علم در دوران تحصیل به فناوری هم توجه

کنند. 
باید در راســتای فرمایش های رهبر معظم انقلاب به 
سمت تولید دارو، محصولات، تجهیزات مصرفی پیش 
 رویم و با پژوهش، مشــکلات و مسائل کشور را حل

کنیم.
وی اظهار داشت: باید تحقیقات مسئله محور و فناورانه 
باشد و دانشــگاه های علوم پزشــکی متناسب با نیاز 
جامعه این کار را انجام دهند. مشــکلات تحقیقاتی را 
در وزارت بهداشــت در ۲ سال گذشته رصد کرده ایم و 
در اختیار دانشــگاه های علوم پزشــکی قرار داده ایم و 
براین اساس، هر دانشگاهی ماموریت ویژه دارد و باید 

مسئله محور کار کند.
بــه گفته پناهــی، تحقیقــات و فناوری در راســتای 
نیازهای تولید دانش در بخش بــار بیماری ها و اقلیم 
به دانشــگاه های علوم پزشــکی ماموریت داده است 
زیرا اکنــون بیماری های قلبی، عروقی، ســرطان ها، 
تنفســی و تصادفات ســر دســته بار بیماری ها است 
 که بایــد به طور جدی مورد بررســی و پژوهش قرار

گیرد.
معــاون تحقیقــات وزیر بهداشــت تصریــح کرد: به 
دانشــگاه های علوم پزشکی اســتان ها ماموریت داده 
شــد تا با در اختیار گذاشــتن اعتبارهای لازم در مورد 
بیماری هــای غیرواگیر تحقیــق و پژوهش کنند و در 
حوزه فناوری نیز نیازهای مواد اولیه دارویی، تجهیزات 
مصرفی را اســتعلام کنند و این موارد به دانشگاه های 

علوم پزشکی واگذار شده است.
فعالیت ۱۱۱ مرکز رشد سلامت

پناهی ادامه داد: ۱۱۱ مرکز رشــد ســلامت داریم که 
۱۳ درصــد در دولت مردمی افزایــش یافته و ۹ مرکز 
نوآوری ســلامت نیز در یکســال اخیر راه اندازی شده 
اســت همچنیــن ۲۱۸ محصــول در یکســال اخیر 
مجوز گرفتنــد و ۷۴۰ محصول تجاری شــده داریم 
 کــه ۹۳ محصــول در یکســال اخیر افزایــش یافته

است.
وی افزود: حدود ۲۶۰ دانشمند فعالیت دارند و با توجه 
به فراخوان نیازهای ســلامت این دانشمندان موارد را 

بررسی می کنند.
در این نشســت، رئیس دانشــگاه علوم پزشکی بقیه 
الله به برگزاری بیســت و چهارمیــن همایش ملی و 
دهمین کنگره بین المللی ســالیانه دانشــجویان علوم 
پزشــکی اشاره کرد و گفت: نسل آینده پزشکی از بین 
دانشجویان علوم پزشکی است و نمایش دستاوردهای 
این دانشــجویان در این همایش که ۱۲ تا ۱۴ مهر در 
 برج میلاد برگزار می شود، در بین آنها ایجاد نشاط و امید

می کند.
حسن ابوالقاســمی تاکید کرد: روســای دانشگاه ها و 
دانشــجویان محقق با عرضه مقالات و پژوهش های 
فناورانــه خــود می توانند در این همایش بدرخشــند، 
ابتــکاری که در این جشــنواره به کار گرفته شــده، 
برگزاری جشــنواره علــم و هنر در زمینه ســلامت 
است، ارائه طرح های ســلامت محور به شکل فیلم، 
 هنر، شعر و عکاسی در جشــنواره علم و هنر پذیرفته

می شود.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
به مناســبت هفته وحدت حجت الاسلام و المسلمین 
ســید محمــد حســن ابوترابــی فــرد امــام جمعه 
 موقــت تهران بــا آزادگان شهرســتان قشــم دیدار 

کرد. 
به گزارش ندای هرمزگان، در این دیدار محمد محمد 
حســینی تختی فرماندار قشم و نرگس بحرینی رئیس 
 بنیاد شــهید و امور ایثارگران این شهرســتان حضور 

داشت. 

رئیس ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتــی گفت: در 
کارشناسی های ســازمان، موارد مختلفی از جمله شهریه ها، 
لباس و پوشــش دانش آموزی، ســرویس ایــاب و ذهاب، 

وعده های غذا و میان وعده ها تحت نظارت قرار می گیرد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، هفته گذشــته بــود که رضامراد 
صحرایــی در جمــع خبرنگاران وقتــی با انتقــاد یکی از 
خبرنگاران مواجه شــد که چرا در برخی مدارس غیردولتی 
منــوی غذای بســیار گران قیمــت برای دانــش آموزان 
عرضه می شــود، گفــت: وزارت آموزش و پــرورش هیچ 
 گونه رفتــاری را که بوی اشــرافیت بدهــد تأیید نخواهد

کرد.
صحرایــی البته این نکته را هم اضافه کرد که عملکرد چند 
مدرسه غیردولتی ربطی به سیاست های کلی نظام آموزشی 
کشور ندارد و وزارت آموزش و پرورش باید بر روی کیفیت 

آموزشی توجه داشته باشد.
بــا این حال در همان زمان برخــی از افراد معتقد بودند که 
موضوع عدالت آموزشــی یک پیوســت کلی در برنامه های 
کلان آموزش و پرورش است و وجود منوی غذای لاکچری 
در یک مدرســه غیرانتفاعی چندان ربطی به شــخص اول 

نظام تعلیم و تربیت ندارد.
پس از این سخنان احمد محمودزاده رئیس سازمان مدارس 
و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت مردمی هم که متولی 
اصلی مدارس غیرانتفاعی است نسبت به منوی این مدرسه 

واکنش نشان داد.
وی با اشــاره بــه ســاماندهی نیروی انســانی در مدارس 
غیردولتی، گفت: با توجه به اینکه سیاست وزارت آموزش و 

پرورش این اســت که نیروی انسانی شایسته برای مدارس 
غیردولتی تأمین شــود، در سال گذشته اعلام کردیم که هر 
معلمی می خواهد وارد مدارس غیردولتی شــود باید فرایند 
صلاحیــت حرفه ای و عمومی وی لحاظ شــود تا منجر به 

کارت صلاحیت معلمی شود.
رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت 
مردمی با اشاره به نظارت بر مدارس غیردولتی اذعان کرد: 
در کارشناسی های سازمان موارد مختلفی از جمله شهریه ها، 
لباس و پوشــش دانش آموزی، ســرویس ایــاب و ذهاب، 
وعده های غذا و میان وعده ها و… تحت نظارت و بررسی 

قرار می گیرد.
وی در ادامــه با بیان اینکه البتــه اینها در آئین نامه اجرایی 
مدارس وجود دارد و مصوبه شورای عالی آموزش و پرورش 
اســت که رعایت آن الزامی اســت، گفت: بدون تردید در 
موضوع غذا، سرویس مدرسه و پوشش دانش آموزان و…، 
باید انجمن اولیا و مربیان مدرســه نظارت و مدیریت داشته 

باشند.

وی در پایان تاکید کرد: اگر در مدرسه ای خارج از ساختارها 
هزینه ای دریافت و بحث اشــرافیت ترویج داده شــود که 
مناســب با سیاست ها و فرهنگ ســازی وزارت آموزش و 
پرورش نباشــد، حتماً برخورد جدی خواهیم داشت. چراکه 
می خواهیم دانش آموزان در محیطی سالم و یکسان پرورش 

پیدا کنند.
آیا ارائه خدمات رفاهی در مدارس باید یکسان باشد

اگرچه محمودزاده بر نظارت و بررســی ســرویس ایاب و 
ذهاب، وعده های غذا و میان وعده های مدارس غیرانتفاعی 
تاکید کرده اســت؛ با این حال بسیاری از مدارس غیردولتی 
هزینه های بســیار بالایی نســبت به مــدارس دولتی بابت 

خدمات دریافت می کنند.
عده ای معتقدند باید همه مدارس در ارائه خدمات یکســان 
برخورد کنند؛ در حالی که عده دیگر با دفاع از فلسفه وجود 
مدارس غیردولتــی معتقدند برخی از خانواده ها حق دارند با 
هزینه بیشــتر خدمات بهتری را برای فرزند خود در مدرسه 

فراهم کنند.
والدین یکــی از دانش آموزان یک مدرســه غیرانتفاعی با 
طرح این ســوال که آیا باید همه مــدارس در ارائه خدمات 
یکســان باشــد، به خبرنگار مهــر گفتند: همــه تلاش ما 
تحصیل راحت و درخشــان فرزندمان اســت. ما به سختی 
هزینه تحصیل و سرویس مدرسه و ناهار فرزندمان را تأمین 
 می کنیم اما می خواهیم فرزندمان در بهترین شرایط تحصیل

کند.
پــدر یکی دیگر از این دانش آمــوزان هم به مهر گفت: ما 
نمی گوییم غذای لاکچری باید وجود داشــته باشــد اما در 
شرایطی که در مدارس دولتی چندان توجه مناسبی به دانش 
آموزان نمی شــود؛ من به عنوان ولــی دانش آموز حق دارم 
که با هزینه بیشتر شــرایط بهتری را برای تحصیل فرزندم 

مهیا کنم.

     خبر
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شتاب تولید علم در پزشکی ۷.۴۴ 
درصد است 

به مناسبت هفته وحدت صورت گرفت
دیدار امام جمعه موقت تهران با 

آزادگان شهرستان قشم

رئیس مرکز توســعه حل اختلاف کشــور 
گفت: از پنجم اســفند سال گذشته تا خرداد 
امســال ۴۲۲ محکوم به قصــاص نفس با 
گذشت اولیای دم از چوبه دار نجات یافتند.

بــه گــزارش خبرنــگار قضایــی ایرنــا، 
حجت الاسلام والمسلمین هادی صادقی در 
نشســت خبری با گرامیداشت میلاد رسول 
اکرم )ص( و امــام جعفر صادق)ع( و هفته 
وحدت افــزود: پیام دین مبین اســلام به 
بشریت آن اســت که با دوستی و محبت با 

یکدیگر تعامل داشته باشند.
وی ادامه داد: پنجم اســفند ســال گذشته 
در ســالروز میلاد امام حسین علیه السلام 
پویشــی با عنوان »به عشــق امــام رئوف 
می بخشم« آغاز شــد که پایان این پویش 
به میلاد مبــارک امام رضا علیه الســلام 
منتهی شــد؛ در جریان برگزاری این پویش 
انجام شد و تعداد  تلاش های گســترده ای 
زیــادی از افرادی که محکــوم به قصاص 
نفــس بودند، از چوبه دار نجــات یافتند به 
طــوری که ۴۲۲ خانواده از حق قانونی خود 

گذشتند.
رئیس مرکز توســعه حل اختلاف کشور از 
برگزاری دومین همایش ملی صبر با عنوان 
وحــدت، مهرورزی و صلــح از ۱۱ مهر ماه 
جاری به مدت ســه روز و مصادف با میلاد 
رســول اکرم )ص( و امام جعفر صادق)ع( 

خبر داد و افــزود: اختتامیه پویش با عنوان 
»به عشــق امام رئوف می بخشم« با شعار 
وحــدت، مهرورزی و صلح در مشــهد و در 
جــوار حضرت علی بن موســی الرضا علیه 

السلام برگزار می شود.
در جرایم خطرناک امکان گذشت وجود 

ندارد
صادقــی در پاســخ بــه اینکه آیــا غیر از 
محکومــان به قصــاص نفس کــه دارای 
طرف مقابل و نیاز به گذشــت دارد آیا مثلا 
کسی که با حکم افساد فی الارض محکوم 
به قصاص شده اســت هم امکان رهایی از 
چوبــه دار را خواهد داشــت، گفت: در این 
پرونده ها چون طــرف مقابل وجود ندارد و 
در جرایــم خطرناک امکان گذشــت وجود 
نــدارد اما در برخی موارد مانند اغشاشــات 
ســال قبل، افرادی که بدون داشتن سوابق 
در اغتشاشــات جوگیر شدند با عفو عمومی 
گسترده و موافقت رهبر معظم انقلاب مورد 

بخشش قرار گرفتند همچنین نشست هایی 
با مسئولان و افراد برای پیشگیری از وقوع 

این نوع جرایم وجود دارد.
رئیس مرکز توســعه حل اختلاف کشــور 
درباره صلح یــاران گفت: برخــی کارکنان 
شــوراهای حل اختــلاف از همکاران قبلی 
دســتگاه قضایی هســتند و برخــی دیگر 
افــراد دارای اعتبار در حــوزه های مختلف 
هســتند که به طور رسمی با شوراهای حل 
اختلاف همــکاری ندارند بلکه با مراجعه به 
دادگســتری اســتان می توانند برای توسعه 

صلح و سازش همکاری داشته باشند.
به گفته وی، اکنون حدود ۱۶ هزار صلح یار 
برای همکاری با شوراهای حل اختلاف در 
سراسر کشور اعلام آمادگی کردند که بیش 
از ۱۲ هزار صلح یار فعال در کشور با شوراها 

همکاری داشتند.
سومین دوره جذب داوری و میانجیگری 

آبان ماه برگزار می شود
رئیس مرکز توســعه حل اختلاف کشــور 
درباره داوری و میانجیگری گفت: این افراد 
طی مراحلی بــا فراخوان جذب و دوره های 
آموزشــی را می گذرانند که تاکنون دو دوره 
جذب شــدند و دوره ســوم توســط مرکز 
آزمون های جهاد دانشــگاهی در آبان سال 

جاری برگزار می شود.
صادقی درباره لایحه شوراهای حل اختلاف 

و ســرانجام آن نیز گفت: آخرین اصلاحات 
این لایحه در دو هفته قبل انجام شده است 
و امیدواریــم ظرف چند روز آینده باتوجه به 
پایان مهلــت ۱۰ روزه نتیجه نهایی اعلام 

شود.
رئیس مرکز توسعه حل اختلاف کشور افزود: 
در این لایحه یکی از مهمترین موضوع ها، 
تشکیل دادگاههای صلح و همکاری آنها با 
شــوراهای حل اختلاف است و بسیاری از 
دعاوی به دادگاه های صلح ارجاع شــده و 
مراحل رســیدگی ها کوتاهتر خواهد شد که 
جزییات فعالیت این دادگاه ها پس از تصویب 

قانون اعلام خواهد شد.
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره امکان 
واســپاری موضوع داوری در دفاتر خدمات 
الکترونیک قضایی اظهار داشت: هر موسسه 
یــا مرکز یا نهــاد حقوقی کــه بخواهد در 
عرصه داوری وارد شــود باید ابتدا تعدادی 
داور حرفه ای داشــته باشد و اکنون در حال 
جذب داوران حرفه ای هســتیم؛ بنابراین در 
این مرحلــه فعلا موسســات ارائه این نوع 
خدمات، توســعه چندانــی ندارند و از جمله 
موسساتی که امکان همکاری دارند و از این 
همکاری اســتقبال می کنیم، دفاتر خدمات 
الکترونیک قضایی است و البته باید مراقبت 
 کنیم تا این موسســات دچار تعارض منافع 

نشوند.

رئیس مرکز توسعه حل اختلاف کشور:

۴۲۲ محکوم به قصاص از چوبه دار نجات یافتند 

افزایش شمار بیمه شدگان یا به نوعی تعمیم 
پوشــش بیمه ای به آحاد جامعــه یکی از 
راهبردهای اساسی سازمان تأمین اجتماعی 
اســت که در این زمینه در دولت سیزدهم 
طــرح بیمه فراگیر خانــواده ایرانی را برای 
بیمه زنان خانه دار و دانشــجویان به عنوان 

اولویت اصلی خود قرار داد.
گروه جامعه ایرنا - در راستای اجرای طرح 
بیمه فراگیر خانواده ایرانــی، زنان خانه دار 
بــا جامعــه ۱۹ میلیون نفــری در اولویت 
برخوداری از بیمه این سازمان قرار گرفتند 
تا از این طریق گروهی از این جامعه هدف 
که تمایل به بهره مندی از خدمات بیمه ای، 
درمانی و بازنشستگی را دارند از این خدمت 

برخوردار شوند.
براســاس داده هــای آمــاری اکنون بیش 
از ۴۵۰ هــزار نفر از زنان خانــه دار از بیمه 
تأمین اجتماعی برخوردار هستند و می توانند 
به صورت اختیاری حق بیمه خود را با ســه 
نــوع نرخ به این ســازمان پرداخت کنند تا 
از خدمات ســه گانه این نهاد بیمه ای امکان 

بهره مندی داشته باشند.
اکنــون تأمین اجتماعی ۵۳ درصد از جامعه 
را در قالــب ۴۶ میلیون نفر تحت پوشــش 
خدمات بیمه ای، درمانی و بازنشستگی دارد 
که در صورت افزایش تعداد بیمه شــدگانی 
همچــون زنــان خانــه دار گام بزرگی در 
خود  بیمه ای  فعالیت های  توســعه  راستای 
خواهد برداشــت که از طرفی به نفع افراد 
بیمه شده به عنوان تضمین کننده آینده آنان 
و از طرفی دیگر کمک به تأمین منابع این 

سازمان خواهد کرد.
انواع نرخ حق بیمه و نحوه ثبت نام بیمه 

زنان خانه دار تأمین اجتماعی

سرپرست معاونت تعهدات بیمه ای اداره کل 
تأمین اجتماعــی غرب تهــران گفت: زنان 
خانــه دار می توانند با انتخاب یکی از ســه 
نــرخ ۱۲ درصد با حق بیمــه ماهیانه ۶۳۶ 
هزار تومان، ۱۴ درصد با حق بیمه ماهیانه 
۷۴۳ هزار تومان و یا ۱۸ درصد با حق بیمه 
ماهیانــه ۹۵۵ هزار تومان بــه عنوان بیمه 
شــده اصلی، تحت پوشش خدمات سازمان 

تأمین  اجتماعی قرار گیرند.
آذین شــفیعی اظهــار داشــت: بیمه زنان 
خانه دار از خدمات و تعهدات سازمان تأمین 
 اجتماعی است که در راستای ماموریت این 
ســازمان برای توسعه پوشش بیمه ای برای 
اقشــار مختلف جامعه اجرا می شــود. زنان 
خانه دار غیرشاغل که امکان استفاده از بیمه 
اجباری ســازمان تأمین اجتماعی را ندارند، 
می توانند از بیمه زنان خانه دار استفاده کنند.

وی افزود: حداقل ســن بــرای بیمه زنان 
خانه دار ۱۸ ســال و حداکثر ســن ۵۰ سال 
است و در صورتی که سن متقاضی بیش از 
۵۰ سال باشد، بایستی معادل سنوات بیش 
از ۵۰ سال، ســابقه قبلی پرداخت حق بیمه 
داشته باشــد. همچنین اشخاص دارای ۱۰ 
سال سابقه بیمه پردازی از شرط سنی معاف 

هستند.
نرخ حق بیمه زنان خانه دار چه میزان است

شفیعی افزود: حق  بیمه زنان خانه دار با نرخ 
۱۲ درصد ماهیانه ۶۳۶ هزار تومان شــامل 
بازنشســتگی و فوت بعد از بازنشســتگی، 
۱۴ درصــد ماهیانــه ۷۴۳ هــزار تومــان 
شــامل بازنشســتگی و فوت قبل و بعد از 
بازنشستگی و ۱۸ درصد ماهیانه ۹۵۵ هزار 
تومان شــامل بازنشســتگی، فوت و از کار 
افتادگی اســت و برای اســتفاده از خدمات 

درمانی تأمین اجتماعی نیز سرانه درمان به 
ازای هــر نفر ۱۱۹ هــزار و ۶۰۰ تومان به 

صورت ماهیانه دریافت می شود.
وی اضافه کرد: البتــه یکی از ویژگی های 
مهم بیمه زنان خانه دار این اســت که این 
افــراد در صورتی که به عنوان بیمه شــده 
تبعی همســر یــا والدین، تحت پوشــش 
از  می توانند  باشند؛  تأمین اجتماعی  سازمان 
خدمات درمانی سازمان به عنوان بیمه شده 
تبعی استفاده کنند و همزمان به عنوان بیمه 
شــده اصلی در بیمه زنان خانه دار ثبت نام 

کنند.
سرپرست معاونت تعهدات بیمه ای اداره کل 
تأمین اجتماعــی غرب تهــران گفت: زنان 
خانــه دار می تواننــد فرزندان خــود را نیز 
به عنوان بیمه شــده تبعی تحت پوشــش 
تأمین اجتماعی قرار دهند و شــوهر، پدر و 
مادر بیمه شــده اصلی نیــز در صورت دارا 
بودن شــرایط قانونی و تحت تکفل بودن، 
امکان استفاده از خدمات تأمین اجتماعی به 

عنوان بیمه شده تبعی را خواهند داشت.
شــفیعی با بیان اینکه زنان خانه دار امکان 
اســتفاده از همه خدمات ســازمان تأمین 
 اجتماعی بجــزء بیمه بیــکاری و غرامت 
دســتمزد ایام بیماری و بــارداری را دارند، 
گفــت: در صــورت قطع بیمه پــردازی در 
قالب بیمه زنان خانه دار، سوابق بیمه ای نزد 
ســازمان تأمین اجتماعی باقی می ماند و در 
زمان رسیدن به شــرایط بازنشستگی مورد 
اســتفاده خواهد بــود. همچنین در صورت 
اشــتغال زنان خانه دار و استفاده از پوشش 
بیمه اجباری تأمین اجتماعی، ســوابق بیمه 
زنان خانه دار به سوابق بیمه اجباری اضافه 

می شود.

شرط سنی برای بیمه پردازی زنان خانه دار
سرپرســت معاونــت تعهــدات بیمــه ای 
اداره کل تأمین اجتماعی غرب تهران افزود: 
زنان خانه دار با داشــتن ۳۰ ســال ســابقه 
بیمه پردازی و ۴۵ ســال سن و یا ۲۰ سال 
سابقه بیمه پردازی و ۵۵ سال سن به شرایط 

بازنشستگی می رسند.
وی اظهار داشــت: انعقاد قرارداد بیمه زنان 
خانــه دار به صورت کامــلًا غیرحضوری و 
بدون نیــاز به مراجعه حضوری به شــعب 
امکان پذیــر اســت و بانــوان می توانند از 
سازمان  الکترونیکی  سامانه خدمات  طریق 
تأمین اجتماعی به نشانی es.tamin.ir از 
منوی بیمه شدگان – بیمه شدگان خاص – 
بیمه فراگیر خانواده ایرانی – انعقاد قرارداد 
بیمه زنــان خانه دار و دختران؛ نســبت به 
انعقاد قرارداد و پرداخت حق بیمه اقدام کنند.

تأمین اجتماعی به عنوان بزرگترین سازمان 
بیمه ای به دنبال جذب افرارد بدون بیمه در 
جامعه قدم برمی دارد و در ســال های اخیر 
با اجرای طرح بیمــه فراگیر خانواده ایرانی 
جذب دانشــجویان و زنان خانــه دار را در 
دســتور کار قرار داده تا از این طریق زمینه 
بیمه ای،  از خدمات  این گروه ها  بهره مندی 

درمانی و بازنشستگی فراهم شود.

در راستای اجرای طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی؛

بیمه زنان خانه دار، سرمایه گذاری پرقدرت برای آینده
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فیلســوفی آورده است که اگر پســتچی ها می دانســتند چقدر نابخردی هرزگی و یاوه را در کیف های شان جا به جا 
می کنند، با این ســرعت نمی دویدند و شــاید حتی تقاضای تشــویقی هم می کردند. واقعاً هم همین طور است. گاهی 
اوقات پســتچی ها نفس نفس زنان و شــتابان پنج طبقه را در می نوردند، تنها برای این که چنین جمله ای را به دست 
گیرنده برسانند:)کبوترکم! می بوسمت! میشکای ۱ تو!( یا چنین کارت ویزیتی را: ) ادکلن پانتالناوپیج۲ و پادبریوشکین۳(. 
دیگری، زبان بســته پانزده دقیقه تمام با وجود ســرما و خستگی زنگ می زند تا شرح زننده ی عیاشی کاپیتان یپیشکین 
را به مقصد برســاند. سومی، چون دیوانه ای در جستجوی ســپور محله دور بلوک می دود تا نامه ای که در آن خواسته 
اند )این جا ســر و کله ات پیدا نشــه، اگه نه دندوناتو میارم تو دهنت!( یا )کوچولوهای خوشگلت را ببوس و به آنیوتاچکا 
تولدش را تبریک بگو!( را به یکی از اهالی بلوک برساند. البته اگر کسی گول ظاهرشان را بخورد شاید فکر کند که آثار 

اسپینوزا یا کانت را حمل می کنند!
یک شخص بی کار با نام شپیُکین که علاقه ی فراوانی به تجسس و جمع آوری خبرهای دست اول اروپا نشان می داد 
نوعی فهرست آماری را تنظیم کرد که یکی از با ارزش ترین کارهای علمی به شمار می آید. نتایج این تحقیقات درازمدت 
نشــان می دهد که مضمون نامه های مردم بسته به فصلی که در آن نوشته شده اند تغییر می کند. در بهار بیشتر نامه 
های عاشقانه و پزشکی نوشته می شوند؛ در تابستان نامه های مربوط به اداره ی امور منزل و نامه های پندآمیز همسران؛ 
در پاییز نامه های مربوط به ازدواج و قماربازی؛ و در زمستان نامه های اداری و انواع خبر چینی ها؛ اما اگر تمام نامه های 

سال را جمع کنیم و برای بررسی شان از روش درصدها بهره بگیریم، در هر صد نامه خواهیم داشت:
* نامه هایی که بدون هیچ دلیل خاصی، فقط از روی بی کاری و موجود بودن کاغذ و تمبر نوشــته شــده اند: ۷۲ درصد.

در این نامه ها، جشن ها و مناظر طبیعت وصف می شوند؛ مردم روده درازی می کنند، آب در هاون می کوبند و سئوال 
مــی کنند:) چرا ازدواج نمی کنید؟( از بی کاری گله می کنند، نق می زنند، اطلاع می دهند که آناسِــیمیُناونا در موقعیت 
جالبی گیر افتاده است، خواهش می کنند به همگی سلام برسانند، سرزنش می کنند که چرا به آن ها سر نمی زنند و... ؛

* نامه های عاشقانه: ۵ درصد. از این تعداد تنها در یکی از آن ها به دختران پیشنهاد ازدواج می شود.
* نامه های تبریک: ۴ درصد.

* نامه هایی که در آن ها تا سر برج پول قرض می کنند: %۵ .
* نامه های بســیار  ملال آور که به دست خانم ها نوشــته شده اند و بوی عطر زنانه می دهند: ۳ درصد. در این نامه ها 
معمولًا یا مرد جوانی را معرفی می کنند، یا این که در آن ها تقاضای گیر آوردن بلیت افتخاری یا کتابی را دارند. در پایان 

به دلیل خط بد و بی دقتی عذرخواهی می کنند.
* نامه هایی که در آن ها شعری به دفتر نشریه ارسال می شود: دو درصد.

* نامه های جدی که در آن ها مثلًا ایوان کوزمیچ برای سمین سمیناریچ، نظر خود را درباره محفل بلغارستان با مضرات 
دموکراسی بیان می کند: یک درصد؛

* نامه هایی که در آن ها شوهری به نام قانون از همسرش می خواهد برای زندگی مشترک به خانه باز گردد: یک درصد؛
* نامه هایی که به خیاط سفارش شلوار می دهند و خواهش می کنند برای قرض قبلی کمی صبر کند: ۲درصد؛

* نامه هایی که یادآور قرض های قدیمی هستند: یک درصد؛
* نامه های اداری: ۳ درصد؛

* نامه های وحشــتناک و سرشار از اشــک و التماس و گله، مثل »همین الان پدر فوت کرد« یا »کولیا خودکشی کرد، 
خودتان را زودتر برسانید!«و... یک درصد.

پی نوشت:
۱- مخفف میخاییل؛ اما در زبان روسی معنی بچه خرس هم می دهد.]مترجم[

۲- تنبان زاده]مترجم[
۳- بندتنبانی]مترجم[.

شواهد آماری
نوشته ی: آنتون چخوف - روسیه

ترجمه ی: حمیدرضا آتش برآب / بابک شهاب

اثر: فابین سوتولونگو

کاریکاتور: رویای جهانی صلح!

بخش های کوتاهی از کتاب:
قسمت دوم:
آدم ربایی

همان روز اتفاقی برایم افتاد که حالا می توان گفت بامزه بوده، ولی 
آن وقت این طور به نظرم نرسید.

 از اداره ی پلیس که برگشــتم، تصمیم گرفتم همه ی این فکر و 
خیال ها را از ســرم بیرون بریزم و بی خیال شوم. سوار دوچرخه ام 
شدم تا گشتی در جنگل اشتوک دوژف بزنم. در زندگیِ دور از وطنم، 
به گردش های دوچرخه ای علاقه مند شده و به آن خو گرفته بودم. 
این جنگل را که بیشــترش درخت های مخروطی است و روستای 
ما را از حاشیه ی مونیخ جدا می کند، خیلی دوست دارم. مرا به یاد 
جنگل های حوالیِ مســکوی خودمان می انــدازد، با این تفاوت که 
اینجا به صورت طولی و عرضی، راه آســفالت و شنی کشیده اند و 
ســر هر تقاطع، تابلوی راهنما و نقشه گذاشته اند، طوری که فقط 
در صورتی می شــود در آن گم شــد که خیلی خیلی دلت بخواهد 

گم شوی.
 داشــتم در مسیر محبوبم می راندم ، راه آسفالته ی مستقیمی که 
بوخِــن دوژف را به نویرید وصل می کــرد و در روزهای کاری هفته 
همیشــه خلوت بود. با سرعت نســبتاً بالایی می راندم و به سفر 
پیش رو فکر می کــردم. گویا طوری غرق در افکارم بودم که متوجه 

چیزی که سر راه انتظارم را می کشید، نشدم.
گرچه حالا هم نمی دانم چه بوده. به احتمال زیاد، طنابی ســر راهم 
کشــیده شده بود که به آن گیر کرده و افتاده و بیهوش شده بودم، 
شــاید هم با روش دیگری بی هوشــم کرده باشــند. درست نمی 
توانم بگویم. فقط یادم هســت که با دوچرخه می رفتم و حواســم 
جــای دیگری بود. بعدش مدتی چیزی نفهمیــدم تا اینکه به قول 
آمریکایی هــا، خــودم را روی کاناپه ای پیدا کردم کــه زیر تنم ریز 

ریز می پرید.
 گمان کردم روی کاناپه ی اتاق خودم هســتم و فکری شــدم که 
لابد زلزله آمده.خواســتم بلند شــوم که درجــا دریافتم که اولًا تنم 
خیال فرمانبرداری ندارد و ثانیاً در خانه ام نیستم، بلکه توی اتوبوس 
کوچکی هســتم، یک جــور ون با پرده های کشــیده که در حال 
حرکت اســت و سه نفر روبروم نشسته اند: دو تاشان با کت و شلوار 
معمولی و یکی شان سراپا سفیدپوش که ظاهراً دکتر بود. با خودم 
گفتم یا خدا! یعنی چه اتفاقی برام افتاده؟ درگیر چی شــده ام؟ کجا 
دارند می برندم؟ تکانی به خودم دادم تا دستی به تنم بکشم ببینم 

اعضایم سرجایشان هستند یا نه.
 همین که از خودم علائم حیاتی بروز دادم، آن ها که روبروم نشسته 
بودند هــم بنا کردند به وول خوردن و آقای دکتر به زبانی ناآشــنا 
چیــزی گفت. دوباره که نگاهش کردم، دیدم اصلًا دکتر نیســت و 
بیشــتر بهش می خورد که عرب باشد، با دشداشه ی سفید و چفیه 
ای به همان ســفیدی که نیمی از چهره اش را هم پوشانده بود. دو 

تای دیگر هم به احتمال زیاد عرب بودند، ولی با لباس های اروپایی. 
کت شلواری ها ۳۰ ساله می زدند و مرد چفیه پوش مُسن تر.

با بیدار شدن من، آن ها چند کلمه ای رد و بدل کردند و بعدش مرد 
چفیه پوش بلند و ســریع و قاطع به حــرف آمد. دهان که باز کرد، 
از دندان هاش تشعشــعی بیرون می  تابید که به آبی می زد و بگی 
نگی فضای ون را روشــن تر می کرد. او که ســاکت شد، یکی از 
همراهانش سر تکان داد و به زبان انگلیسی شروع کرد به حرف زدن 
با من. مرا با نام خانوادگی ام )البته با اضافه کردن مِســتر( مخاطب 
قــرار داد و گفت که حضرت اجل )یعنی همــان مرد چفیه پوش(، 
مراتب عذرخواهی عمیقش را ابراز می دارد که ناچار شــده اند به این 
شــکل با بی نزاکتی با من رفتار کنند: در شرایط عادی هرگز چنین 
رفتاری را جایز نمی شــمارند، آن هم با فردی که تا این حد برایش 
احترام قائل اند. فقط ضرورتی حیاتی آن ها را ناچار کرده دســت به 
چنین کاری بزنند و حضرت اجل دوباره و چندباره تاســف خود را از 

این بابت ابراز می دارد.
پیداست پس از اتفاقی که برام افتاد بود، ذهنم مغشوش بود و نمی 
فهمیدم حضرت اجل بابت چی این قدر متاســف اســت. پس بهتر 

دیدم چیزی نگویم.
 مترجــم پی حرفش را گرفت. » ولی حضرت اجل بســیار امیدوار 
است که اکنون بهبود یافته باشید و زیاد از ما رنجیده خاطر نمانید. 
حضرت اجل به ســهم خود، آماده ی پرداخت غرامتِ آسیبِ اندکی 

است که ناخواسته به شما وارد کرده ایم.«
 همان طور که مترجم حرف می زد، حضرت اجل تند تند ســر تکان 
مــی داد )بی آنکه رونمایی کند(. بعد دســتش رفت توی دامنش و 
مدتی دراز در هزار لای پارچه ها گم شــد تا بالاخره یک کیسه ی 
چرمی بیرون کشید و با احتیاط گذاشت روی میز باریک میان مان.

با چشم به کیسه اشاره کردم و پرسیدم:»این چیه؟«
 مترجم لبخند زد. » یک هدیه ی ناقابلِ شخصی از طرف حضرت 

اجل، مقدار ناقابلی طلا.« حضرت اجل هم شرم زده تبسمی کرد.
چشــم هــا را بســتم و فکــر کــردم این آدم هــا کی انــد و از 
من چــه می خواهنــد، اما چیــزی به فکــرم نرســید. بنابراین 
از خودشــان بــاز کــردم و صــاف و پوســت کنــده   چشــم 

پرسیدم.
اولش حضرت اجل چیزهایی تندتند بلغورخورد کرد و سپس مترجم 
توضیح داد که آن ها نماینده ی یک کشور خیلی کوچولو، اما بسیار 
ثروتمند عربی هســتند. وقتی از ســفری که در پیش دارم خبردار 

شده اند....
 پریدم وسط حرفش. »از کجا خبردار شدید؟«

 مترجم آهسته گفت:» ما شرقی ها می گوییم اگر گوشَت را به زمین 
بچسبانی، می توانی آوای دنیا را بشنوی.«

 به این ترتیب، آن ها که گوش به زمین چسبانده بودند از برنامه ی 
من خبردار شــده بودند، تصمیم گرفتند به من مراجعه کنند، با یک 
خواهش کوچولو ولی مهم. آن ها امیدوارند که در ســرزمین پهناور 

شوروی، دوست بزرگ ملل عرب، پس از مدتی بعضی اسنادِ خیلی 
محرمانه از طبقه بندی خارج شــود و آن ها - همراهان من - بسیار 
سپاسگزار خواهند شد اگر بتوانم طرح کامل یک بمب اتمی را بیابم 
و به دستشان برسانم - بمبی که برای هدفی کاملًا صلح جویانه به 
آن نیاز مبرم دارند. اگر این لطف را در حق شــان بکنم، آنها و خود 
شــخص حضرت اجل از شرمندگی ام درخواهند آمد و در ازای چند 
نگاتیو، کیســه ای زر تقدیم من مــی کنند، ۵۰ برابرِ این که پیش 

چشمم قرار دارد.
 اولین واکنش ذهنی ام این بود که فوراً حواله شــان کنم به دَرکِ 
اســفل، ولی راســتش خیلی مطمئن نبودم که صداقتم چندان به 
مذاق شــان خوش بیاید - حالا رضایت خــودم بماند.پس تصمیم 
گرفتم دســت به دامن تجربــه ی مفید ملانصرالدین بشــوم که 
می گویند به شــاه قول داده بود در طول ۲۰ ســال به الاغی حرف 
زدن بیاموزد. ملا با یک حساب سرانگشتی دریافته بود که چیزی از 
دست نمی دهد: بالاخره در آن بیست سال، یا شاه می مرد، یا الاغ، 

و یا خودِ ملا به لقاءالله می  پیوست.
 مــن که خوش نداشــتم در نگاه همراهانم آدمــی زیادی مطیع و 
رام جلوه کنــم، گفتم قول قطعی نمی دهم، ولی در حد وســع و 
توان خودم، تلاشــم را می کنم ) البته نه برای پول، بلکه بیشتر از 
باب احترام خاصی که برای شــخص حضــرت اجل قائلم( و اضافه 
کردم:» برای من، الان حتی تصورش دشــوار است که کشورم پس 
از ایــن فاصله ی زمانی چطور خواهد بــود و نمی دانم چه مدارکی 
در دسترس هست و کدامشــان همچنان محرمانه می ماند.« و با 
احتیــاط ادامه دادم:» خیلی دلم می خواهــد به دردتان بخورم، ولی 

آخر می دانید، کار غیر قانونی با اصول اخلاقی ام ناسازگار است.«
 حرفم تمام نشــده، میان هر سه ولوله ای به زبان عربی بالا گرفت 
که ناگهان حضرت اجل به زبان روسی شیوا و سلیس و تقریباً بدون 
لهجه درآمد که »جناب کارتســف! ما از شما نمی خواهیم پا روی 
اصول تان بگذارید و خیال نداریم خدای ناکرده شــما را در محذور 
قرار دهیم. ولی وقتی از آن آینده ی دل انگیز به شرایط دشوار زمان 
حــال برمی گردید،لابد برای خودتان، فرزندانتــان و نوه هاتان برنامه 

هایی دارید.«
حیرت زده پرســیدم:»قربان، شــما کجا به این زیبایی زبان روسی 

آموخته اید؟«
 حضرت اجل با رغبت جواب داد:» در دانشگاه دوستی ملل پاتریس 
لومومبــا۱ « و لبخند زد و دوبــاره آن نور مرموز و عجیب را بیرون 

تاباند.
 این ختم کلام بود.

پنج دقیقه بعــد، آدم ربایان مرا همراه با دوچرخه ام و همیان زر در 
خیابانی پیــاده کردند. از ون که پیاده می شــدم، درنگ کردم و از 

حضرت اجل پرسیدم آیا دندان هایش از طلای سفید است؟
 حضرت اجل گفت:» این چه حرفی است؟ من آن قدر دارا هستم که 

به خودم اجازه دهم دندان های برلیان داشته باشم.«
پی نوشت:

۱- از دانشــگاه های بزرگ روســیه که در زمان حکومت شوروی 
بیشــتر در خدمت تربیت ایدئولوژیک ِ دانشجویان از ملل مختلف 

بود. -م.
ادامه دارد

مسکو ۲۰۴۲
نوشته ی: ولادیمیر واینوویچ - روسیه/ ترجمه ی: زینب یونسی

مردی می نشــیند و شــعری می نویسد. شــعر شاهکاری 
نیســت، خودش می دانــد، اما به هر حال آن را نوشــته و 
همین باعث می شــود که احســاس غرور کند. هر جا می 

رود آن را در ذهن خود مرور می کند.
 بعد روزی فکر بکری به ســر مرد می زند. می گوید، شعرم 
را می فرســتم که چاپش کنند. می رود و پاکتی می خرد و 

آن را روانه می کند.
 چند هفته بعد، شعر بر می گردد.

آن را رد کرده اند.
 مرد ناراحت می شود.

 فکــر می کند، خودم می دانم شــعر جالــب و درجه اولی 
نیست. اما در هر حال شعر خوبی ست.
 یک لحظه بعد حسابی کفری می شود.

 فکر می کند، اصلًا این ها کی هســتند که به خودشــان 
اجازه می دهند، بگویند چی خوب است و چی بد؟ تمام عمر 

خودشان یک خط هم شعر ننوشته اند!
 تصمیم می گیرد دوباره شعرش را بفرستد.

مرد شــعرش را روانه می کند، بارها و بارها و بارها و هر بار 
ردش می کنند و پس می فرســتند. مرد فکر می کند، این 
که دیگر جنون است. این جا دچار جنون است! این مردم چه 

مرگ شان شده؟
مــرد تصمیم می گیرد، خودش شــعرش را منتشــر کند. 
به فروشــگاه ســر خیابان می رود و چهارده هزار نسخه از 
شــعرش را تکثیر می کند. توی شهر دوره می افتد و بین 
مــردم پخش می کند، به تیرهای چــراغ برق و تابلوها می 
چســباند، از زیر درِ خانه ها می دهد تو، تا می زند و موشک 
درست می کند و از بالای ساختمان ها به پرواز در می آورد. 
روزهــا، روزها، روزها و روزها و روزها این کار را ادامه می دهد 
تا آن که همه ی نسخه ها را تمام می کند. بعد می رود به 

خانه و روی مبل ولو می شود.
 فکــر می کند، هر کاری از دســتم برمی آمده کرده ام. بعد 

تلویزیون را روشن می کند.
همه ی شبکه های تلویزیونی خبر او را پخش می کنند. یا 
درباره ی شــعرش برنامه دارند. همه و همه! همه درباره ی 
او حرف می زنند. با آدم های توی خیابان در باره ی شــعر 

او مصاحبه می کنند.
 یک نفر می گوید، به نظرم چیز خوبی اســت. شعر خیلی 

خوبی ست.
 یکی دیگر می گوید، بهترین شــعری نیست که خوانده ام 
اما شــعرِ آزاد اســت و برای من خوب. نفر سوم می گوید، 
من خوشــم نیامد، اما باید بگویم که در کل از شعر خوشم 

نمی آید.
 مرد می گوید، بَه و تلویزیون را خاموش می کند.

 همان موقع یکی در می زند.
 مرد بلند می شود و می رود و در را باز می کند. بانوی بسیار 

زیبایی پشت در است.

 زن می گوید، شــما همان آقایی هســتید که آن شــعر را 
نوشته؟

 مرد می گوید، بله، خودم هستم.
 زن می گوید، من نویســنده ی مجله ی مشهوری هستم. 
دلــم می خواهد در باره ی زندگی تان و شــعرتان با شــما 

مصاحبه کنم. اجازه می فرمایید؟
 مصاحبه مدت زیادی طول می کشد. مرد درباره ی کودکی 
و جوانی اش می گوید و درباره ی این که چه کار می کند 
و از نظراتــش درباره ی زندگی می گوید و این که چقدر از 

کارش بدش می آید.
 خانم که کارش تمام می شود، می پرسد، بعد چی؟

 مــرد می گوید، بعــد؟ بعد یعنی چی؟ زن مــی گوید، بعد 
منظورم بعدش اســت.می دانی، منظورم این است که بعد 

چی می نویسی؟
 مرد اخم مــی کند. به این موضوع فکــر نکرده بود. فکر 

نکرده بود که بعدش چی می نویسد.
 می گوید، نمی دانم. راجع به آن فکر نکرده ام.

 زن می گوید، خب، البته یک موضوع هست، مطمئنا دیگر 
بعد از این با سرمایه ی خودت چاپ نمی کنی!

وقتــی زن مــی رود، مــرد مدتــی مــی نشــیند، فکــر 
 می کنــد. بعد یک تکــه کاغذ برمــی دارد و مــدادش را

می تراشد.
می نشیند و ســعی می کند بنویسد. سعی می کند، سعی 
می کند و ســعی می کند. اما هر چه می نویسد درباره ی 

آن خانم خبرنگار است.
 وقتــی زنــگ می زنــد، خانم مــی گوید، دوســت دارم 
 بــا شــما بیرون بــروم. فکــر مــی کنی کی مناســب

باشد؟
 مرد و آن خانم شــب به رستوران می روند. آن خانم درباره 
ی کودکی اش می گوید و از دیدگاه هایش درباره ی زندگی 
و در ادامه از کارش می گوید و این که چقدر آن را دوســت 

دارد.
 آخر شب که می شود، زن می پرسد، بالاخره تصمیم گرفته 

ای که بعدش چی بنویسی؟
 مرد می گوید، اگر راســتش را بخواهــی باید بگویم، فکر 

نمی کنم دلم بخواهد دیگر چیزی بنویسم.
مــرد و زن مدتی با هم رفــت و آمد می کننــد. مرد از او 
خواســتگاری می کند و زن جواب مثبت می دهد. جشــن 
عروسی آبرومندی می گیرند، خانه ی کوچکی می خرند در 

حاشیه ی شهر و بچه می آورند.
 چهارده سال بعد مرد شــعر دیگری می نویسد. توی اتاق 
نشیمن می نویســد. وقتی بچه ها مدرسه اند. کارش که 

تمام می شود آن را می خواند.
 می گوید، این یکی از آن بهتر است.

 لبخند می زند و آن را توی کشــو می گذارد و درش را قفل 
می کند.

شاعر
نوشته ی: بن لوری - آمریکاترجمه ی: اسدالله امرایی
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تلســکوپ فضایی جیمز وب کهکشان های اولیه را رصد 
کرده است که از »کتاب قوانین کیهانی« تشکیل ستاره 

سرپیچی می کنند.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، تلسکوپ فضایی 
جیمز وب)JWST( کشف کرده است که کهکشان های 
جهــان اولیه قانون شــکنان کیهانی بودند. این کشــف 
چگونگــی تکامل کهکشــان های اولیــه و فرآیندهای 
اساســی که جهان را به شکلی که امروز می بینیم ایجاد 

کرده نشان می دهد.
برای کشــف حقیقــت در مورد این قانون شــکنی های 
کیهانی، گروهــی از ستاره شناســان از جیمز وب برای 
تماشــای ۱۲ میلیارد سال قبل و مشــاهده کهکشان ها 
و همچنیــن قوانینی که در طول تاریــخ کیهانی از آنها 
پیروی می کردند، اســتفاده کردند. محققان دریافتند که 
مجموعــه ای از قوانین به طور پیوســته حاکم اســت و 
میزان تولد ستاره ها را به توده های کهکشانی و ترکیبات 
شیمیایی مرتبط می کند. اما این قواعد فقط تا این حد به 
عقب بازمی گردند و کهکشان های اولیه از آنها سرپیچی 

می کردند.
کلودیا لاگوس)Claudia Lagos(، دانشــیار دانشگاه 
اســترالیای غربــی، در بیانیه ای گفــت: اینگونه به نظر 
می رســید که کهکشان ها یک کتاب قانون داشتند که از 
آن پیروی می کردند اما به طرز شگفت انگیزی، این کتاب 
قوانین کیهانی در دوران کودکی جهان بازنویســی شده 
است. شگفت انگیزترین کشف این بود که کهکشان های 
باســتانی عناصر سنگین بســیار کمتری نسبت به آنچه 
که ما براساس کهکشــان هایی که بعدا شکل گرفته اند، 

پیش بینی  کردیم،  تولید می کردند.
این تضاد پیش از این مشــاهده نشده بود زیرا ابزارهای 
مورد اســتفاده قبل از جیمز وب به اندازه کافی قدرتمند 
نبودند که ترکیب شــیمیایی کهکشان ها را در حدود ۱۱ 
میلیارد ســال پیش رصد کنند. با ایــن حال، جیمز وب 
به این گروه اجازه داد تا به چند صد میلیون ســال پس 
از مه بانگ  که نشــان دهنده گسســتگی در رابطه بین 
تشکیل ستاره، جرم و شــیمی ساختاری آن ها بود، نگاه 

کنند.
چه زمانی همه چیز در کیهان سنگین شد؟

هنگامی که جهان برای اولین بار شروع به تشکیل اولین 
ستاره ها و کهکشان ها کرد، جهان پر از هیدروژن و هلیوم 
شــد.  دو عنصر ســبک  که اولی تا حد زیادی غالب ترین 

عنصر بود.
فقط تعداد کمی از عناصر سنگین تر که اخترشناسان آنها 
را »فلزات« می نامند، در آن زمان وجود داشــت تا اینکه 
اولین نســل از ستارگان آن عناصر را در قلب خود ایجاد 
کردند و ســپس در پایان عمرشان از طریق انفجارهای 
عظیم ابرنواختری، آنها را در سراسر جهان پراکنده کردند.

این ماده ها در نهایت در نســل بعدی ستارگان گنجانده 
شــدند یعنی ستارگان و کهکشان های نسل بعدی دارای 
غلظت بالاتری از این دســت فلزات بودند که با معیاری 

به نام »فلزیت« بررسی می شود.
این فرآیند غنی ســازی فلز در طول ۱۳.۸ میلیارد ســال 
تاریخ کیهانی ادامه داشــته است، به این معنی که انتظار 
می رود کهکشان های اولیه نسبت به همتایان مدرن خود 

دارای فلزات کمتری بوده باشند.
اما حتی با در نظر گرفتن این موضوع، محققان دریافتند 
که فلز کهکشان های اولیه کمتر از حد انتظار است. خیلی 

کمتر از آن چیزی که پیش از این تصور می شد.
لاگوس ادامه داد: فراوانی شیمیایی آنها تقریبا چهار برابر 
کمتر از حد پیش بینی شــده بود که بر اســاس رابطه فلز 
بنیادی که در کهکشان های بعدی مشاهده شد، ارزیابی 
شــد.محققان می گویند که علت این تضاد ممکن است 
این باشد که کهکشان ها تنها چند صد میلیون سال پس 
از مه بانگ همچنان می توانستند ارتباط نزدیکی با محیط 
بین کهکشانی یعنی گاز داغ و غباری که بین کهکشان ها 

وجود دارد، داشته باشند.

ماموریــت فضایی طولانی ۳ فضانــورد که بیش از یک 
ســال طول کشــیده، امروز به پایان می رسد و آنها به 

زمین بر می گردند.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از اســپیس، فرانک 
روبیو، فضانورد ناســا همراه دو فضانورد روس قرار است 
امروز پس از گذراندن بیش از یک ســال اقامت در فضا 

به زمین باز گردند.
طبق برنامه ریزی قرار اســت یک کپسول سایوز روسی 
حامل روبیو، ســرگی پروکوپیف و دیمیتــری پتلین در 
ساعت ۱۱:۱۷ دقیقه به وقت گرینوویچ روی زمین فرود 
بیاید.روبیــو، پروکوپیف وپتلین در ۲۱ ســپتامبر ۲۰۲۲ 
میلادی همراه یک کپسول ســایوز به ایستگاه فضایی 
بین المللی ســفر کردند. آنها قرار بود به مدت ۶ ماه در 
مدار زمین اقامت کنند اما کپســولی که آنها را به مقصد 
رسانده بود در ۱۵ دســامر ۲۰۲۲ میلادی دچار نشتی و 

تمام مایع خنک کننده آن در فضا پخش شد.
این ابزار برای بازگرداندن فضانوردان به زمین غیر ایمن 
بود، بنابراین آنها باید منتظر یک کپســول ســایوز دیگر 
می مانند. کپســول خالی مذکور نیز در ۲۵ فوریه ۲۰۲۳ 

میلادی به ایستگاه فضایی بین المللی رسید.
امــا روبیو، پروکوپیف و پتلین همچنان باید منتظر خدمه 
ای مــی ماندند که وظایف آنهــا را برعهده می گرفتند. 
بنابراین تا زمان آماده شدن یک کپسول سایوز دیگر آنها 
نمی توانســتند به زمین برگردند. فضانوردان جایگزین) 
لورال اوهارا از ناســا، اولگ کاننکوف و نیکولای چاب( 
در ۱۵ سپتامبر ۲۰۲۳ به فضا سفر کردند و همان روز به 

ایستگاه فضایی بین المللی رسیدند.

 

اوایل ســال جــاری، بــرای اولین بــار، دانشــمندان 
نوترینوهای ایجاد شــده در یک برخورد دهنده ذرات را 

شناسایی کردند.
به گزارش ایســنا و به نقل از ســاینس آلرت، این ذرات 
زیراتمی فراوان و در عین حال مرموز به قدری از ســایر 
مواد جدا شده اند که مانند شبح در آن ها حرکت می کنند 

و به آنها لقب »ذرات روح« داده  می شود.
محققان می گویند که این پژوهش نشــان دهنده اولین 
مشاهده مســتقیم نوترینوهای برخورددهنده است و به 
ما کمک می کند تــا بفهمیم این ذرات چگونه شــکل 
می گیرنــد، خواص آنها و نقش آنهــا در تکامل کیهان 

چیست.
نتایــج به دســت آمــده بــا اســتفاده از آشکارســاز 
»FASERnu« در برخــورد هادرونــی بزرگ در ماه 

مارس سال ۲۰۲۳ ارائه شد.
ذرات  فیزیکدان   ،)Jonathan Feng( جاناتان فنگ 
از دانشــگاه کالیفرنیــا ارواین در آن زمــان، گفت: ما 
نوترینوهــا را از یک منبع کاملا جدید که برخورد دهنده 
ذرات است، کشــف کرده ایم که در آن دو پرتو ذرات با 

انرژی بسیار بالا به هم برخورد می کنند.
در حال حاضر، دو مقاله بررســی شده در نهایت منتشر 
شــده اند و این کل موضوع را بسیار رسمی تر و هیجان  

انگیزتر می کند.
نوترینوهــا یکی از فراوان ترین ذرات زیراتمی در کیهان 
هســتند و پس از فوتون ها در رتبــه دوم قرار دارند. اما 
آن هــا هیچ بار الکتریکی ندارند، جــرم آنها تقریبا صفر 
اســت و به ســختی با ذرات دیگری که بــا آنها روبرو 
می شــوند، برهمکنش می کنند. در حــال حاضر صدها 

میلیارد نوترینو در بدن شما جریان دارند.
نوترینوها در شــرایط پر انرژی تولید می شــوند، مانند 
همجوشی هسته ای که در داخل ستاره ها اتفاق می افتد، 
یــا انفجارهای ابرنواختری و در حالی که ممکن اســت 
روزانه متوجه آنها نشــویم، فیزیکدانان بر این باورند که 
جــرم آنها هر چند کم احتمالا بــر گرانش کیهان تأثیر 

می گذارد.
اگرچه تعامل آنها با ماده اندک است، اما وجود دارد. یک 
نوترینــوی کیهانی بارها و بارها، با ذره ای دیگر برخورد 

می کند و انفجار نوری بسیار ضعیفی تولید می کند.
آشکارســازهای زیرزمینی که از سایر تشعشعات در امان 

هستند، می توانند این انفجارها را تشخیص دهند.
با این حال، نوترینوهای تولید شده در برخورددهنده های 
ذرات، مدت هاســت که مورد توجه فیزیکدانان بوده اند، 
زیــرا انرژی های بالا در ایــن برخورددهنده ها به اندازه 

نوترینوهای کم انرژی مورد مطالعه قرار نگرفته است.
جیمی بویــد )Jamie Boyd(، فیزیکــدان ذرات از 
سرن، می گوید: آن ها می توانند در مورد فضای عمیق به 
روش هایی که ما در غیر این صورت نمی توانیم در مورد 
آن بیاموزیــم، به ما اطلاعات بدهنــد. این نوترینوهای 
بســیار پرانرژی در برخورد دهنده هادرونی بزرگ برای 
درک مشاهدات واقعا هیجان انگیز در اخترفیزیک ذرات 

مهم هستند.
»FASERnu« یک آشکارســاز امولســیونی اســت 
که از صفحات تنگســتن به ضخامت چنــد میلی متر و 
با لایه هایی از فیلم امولســیونی تشــکیل شــده است. 
تنگســتن به دلیل چگالی بالای آن انتخاب شــده، زیرا 
احتمال برهمکنش نوترینو را افزایش می دهد. آشکارساز 
شامل ۷۳۰ فیلم امولســیونی و مجموعا حدود یک تُن 

تنگستن است.
در طی آزمایش هــای ذرات در برخورد دهنده هادرونی 
بــزرگ، نوترینوهــا می توانند با هســته های موجود در 
صفحات تنگســتن برخورد کنند و ذراتی تولید کنند که 

در لایه های امولسیونی اثراتی باقی می گذارند.
ایــن صفحات باید مانند فیلم عکاســی آماده شــوند تا 
فیزیکدانان بتوانند مســیر ذرات را تجزیه و تحلیل کنند 

و بفهمند چه چیزی آنها را تولید کرده است.
۶ کاندیدای نوترینو در ســال ۲۰۲۱ شناسایی و منتشر 
شــدند. اکنون، محققان با اســتفاده از داده های سومین 
آزمایش برخورد دهنده هادرونــی بزرگ ارتقاءیافته که 
سال گذشــته آزمایش آن آغاز شد، کشف خود را تأیید 

کردند.
این بدان معناســت که احتمال اینکه سیگنال ها به طور 
تصادفی تولید شــده باشــند، آنقدر کم است که تقریبا 

صفر در نظر گرفته می شود.
تیم FASER هنوز ســخت در حــال تجزیه و تحلیل 
داده های جمع آوری شده توسط آشکارساز خود هستند 
و به نظر می رســد که فعالیت آن ها کشف نوترینوهای 
بیشتری را در پی خواهد داشت. انتظار می رود دور سوم 
آزمایش برخورد دهنده هادرونی بزرگ تا ســال ۲۰۲۶ 
ادامه داشته باشد و جمع آوری و تجزیه و تحلیل داده ها 

ادامه دارد.
 David( در ســال ۲۰۲۱، فیزیکــدان دیوید کاســپر
Casper( از دانشــگاه کالیفرنیا ارواین پیش بینی کرد 
که ایــن دور آزمایش حدود ۱۰ هزار برهمکنش نوترینو 
را ایجاد می کند، این بدان معناســت که ما تنها در آغاز 

راه آن چه FASERnu ارائه کرده است، هستیم.
 Physical Review نتایــج ایــن تیــم در مجلــه

Letters منتشر شده است.

  کهکشان   تازه های علم

کشف نوترینوها در یک آزمایش برخورد 

دهنده برای اولین بار

تلسکوپ جیمز وب قانون شکنی  
کهکشان های اولیه را رصد کرد

۳ فضانورد پس از یک سال به زمین 
برمی گردند

شماره 4245
چهار شنبه 

12 مهر  1402
7

یک شــرکت دانش بنیان با هم ســرمایه گذاری مشــترک با 
صندوق نوآوری و شکوفایی و خانه نوآوری تهران، موفق به 
تولید چت بات هوشــمند شد که با استفاده از هوش مصنوعی 

خدمات پشتیبانی ارائه می دهد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، میلاد زنــدی مدیرعامل این 
شــرکت  دانش بنیان گفت: در آغاز کار بر حوزه اعتبارسنجی 
مدل کســب و کار متمرکز شدیم. در همین حوزه، محصولی 
با نام چت بات پشــتیبانی هوشــمند »نورا« تولید و وارد بازار 

کرده ایم.
وی افــزود: ایــن محصــول روی ســایت ها و وبگاه های 
ســازمان ها، بنگاه   های اقتصادی، شرکت های بزرگ و دیگر 
بخش ها بارگذاری می شود و با کمک هوش مصنوعی و دیگر 
فناوری ها می تواند به صورت ۲۴ ساعته خدمات پشتیبانی را 

ارائه دهد.
زند اظهار کرد: با هوشمندسازی کسب و کارهای ایرانی همگام 
با توســعه جهانی فناوری هوش مصنوعــی، دگرگونی های 
شگرفی را در افزایش سرعت، تنوع و گستردگی ارائه خدمات 
مبتنی بر وب شــاهد هســتیم. با توجه به این موضوع هدف 
مــا این بود تا بــا تولید خدمات و محصــولات در این حوزه 
بتوانیم  گام هــای موثری در متصل کردن مشــتریانمان به 
خدمات هوشــمند از قبیل چت بات پشــتیبانی، ساختارهای 

شناسایی عواطف و احساســات متن و همچنین تک گذاری 
 هوشــمند یکپارچــه و تحلیل پــردازش به زبان فارســی

برداریم.
مدیر عامل شــرکت ابرداده های شــرق پردازش آریا گفت: 
تمامی خدمات ما از فرآیند مهندسی تا نصب و پشتیبانی توسط 
طراحان داخل شــرکت تولید شده است. هر کسب وکاری که 
نیاز به خدمات پشتیبانی هوشمند داشته باشد، می تواند از این 

محصول استفاده کند.
زنــد تأکید کرد: به تازگی توانســته ایم محصول خود را وارد 
بازارهای خارجی کنیم. یک شــرکت ارمنســتانی چت بات را 
خریداری کرده است. خوشــبختانه این چت بات هوشمند به 
گونه ای طراحی شــده که بیش از ۲۰ زبان دنیا را پوشــش 

می دهد و به همین جهت می تواند با استقبال خوبی از سوی 
کشورهای دیگر مواجه شود.

مهــدی صداقــت، مدیرعامــل خانــه نــوآوری تهــران، 
هم ســرمایه گذار این محصول فناورانه نیز بــا بیان اینکه ما 
بیش از دو ســال اســت که با این شــرکت دانش بنیان وارد 
همکاری شدیم، گفت: این شرکت پیش از این در قم فعالیت 
می کرد و پس از ورود به تهران همکاران ما در خانه نوآوری 
محصول چت بات هوشــمند و دیگر محصولات این شرکت 
را بررســی کردند و گزارش ها حاکی از توانمندی بالای این 

شرکت و طراحی فنی خوب بود.
وی افزود: چت بات هوشمند اکنون وارد بازار شده و استقبال 
خوبی نیز از آن شــده اســت. از ســوی دیگر این محصول 
توانسته صادراتی شود و در بازارهای خارجی نیز حضور یابد.

صداقت تصریح کرد: برای تجاری ســازی محصول چت بات 
هوشمند با صندوق نوآوری و شکوفایی وارد هم سرمایه گذاری 
شــدیم و پیش بینی می کنیم که این شرکت دانش بنیان تا ۵ 
ســال آینده می تواند به حدی برســد که بتواند سهام خود را 
بفروشــد. محصولات این شرکت ســاخته های دانش بنیان 
باکیفیت ایرانی اســت که به لحاظ تکنولــوژی به موقع کار 
شــده و در صورت موفقیت می تواند نیازهای جدید کشور را 

پوشش دهد.

طراحی چت بات هوشمند برای ارائه خدمات پشتیبانی

»پاستای« هســته ای که توسط ستاره های 
مرده پخته می شــود، می تواند اسرار زندگی 

پس از مرگ ستارگان را آشکار کند.
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، در 
قلب ســتارگان نوترونــی، ذرات بنیادی به 
شــکل های عجیب مشــابه »پاســتا« پیچ 
می خورند و می توانند اســرار ناگفته ای را در 
مورد چگونگی تکامل ســتارگان مرده فاش 

کنند.
تصور کنید پاســتا را در دمای بیش از یک 
تریلیون درجه بپزید. این »پاستای هسته ای« 
است که در داخل ستاره های نوترونی یافت 
می شود. محققان به تازگی فاش کرده اند که 
این اشکال عجیب هسته ای بسیار عمیق تر 
از آنچــه که مــا فکر می کردیــم به درون 
هسته های ستاره های نوترونی نفوذ می کنند 
و این می تواند به طور اساســی ویژگی های 

این ستاره های مرده را تغییر دهد.
باقی مانده  نوترونی هســته های  ســتارگان 
برخی از پرجرم ترین ستارگان جهان هستند 
که معمولا موادی به ارزش چند خورشید را 
در حجمی که بزرگ تر از شهر منهتن نیست 
در کنــار هم جمع می کنند. برای دســتیابی 
به این چگالــی باورنکردنی، ماده درون آنها 
چنان فشــرده می شــود که پیوندهای اتمی 
و حتی هســته ای شکسته می شــوند. این 
یک دریای غول پیکــر و داغ از نوترون ها، 
الکترون ها و پروتون های شــناور آزاد است 
که از طریق فعل و انفعالات پیچیده نیروی 

هسته ای قوی به هم متصل شده اند.
با توجه به این شرایط سخت، ستاره شناسان 

هنوز دقیقــا نمی دانند که ماده ســتاره های 
نوترونی چگونه آن را تشکیل می دهند.

یک احتمال این است که ستارگان نوترونی 
هیبریدی باشــند. پوسته و لایه های بیرونی 
آن ها تقریبا به طور کامل از نوترون تشکیل 
شــده و تعدادی الکتــرون و پروتون در آن 
قرار دارد. اما هســته های آن ها چنان فشار 
و چگالی شــدیدی را تجربــه می کنند که 
حتی نوترون ها نیز در آن شکســته می شوند 
و یک ماده نیمه مایــع متراکم از کوارک ها 
که بنیادی ترین ترکیب ماده هستند را باقی 

می گذارند.
رابطه بین هســته کوارک و لایــه بیرونی 
نوترونی ویژگی های کلی ســتاره نوترونی را 
تعیین می کند. اینکه چگونه ســتاره نوترونی 
می چرخــد، چگونه در هنگام ترک پوســته 
بیرونی ارتعاش دارد و چگونه هنگام برخورد 
با ســتاره های نوترونی دیگــر در انفجاری 
 )Kilonova(معــروف بــه گران نواختــر
رفتار می کند. ســتارگان نوترونی که شکاف 
شــدیدی بیــن لایه های هســته و بخش 
بیرونی  آن ها وجود دارد، نسبت به ستارگان 
نوترونی که فرآیند ترکیب تدریجی بین مواد 

دو بخــش آنها برقرار اســت، رفتار متفاوتی 
نشــان می دهند. با این حال، از آنجایی که 
ما هیچ ستاره نوترونی در این نزدیکی نداریم 
که بتوانیم آن را بشــکافیم و بررسی کنیم، 
باید به مدل های نظری روی آوریم تا فضای 

داخلی آنها را دریابیم.
دو فیزیکدان نظری این چالش را پذیرفته اند. 
در مقالــه ای کــه در روز ۲۶ اوت به پایگاه 
داده پیش چاپ arXiv ارســال شــد، آنها 
آخرین مدل های رفتار کوارک و نوترونی را 
در فضای داخلی ستارگان نوترونی مشخص 
کردنــد. آنهــا در کار خود، کــه هنوز مورد 
بررســی همتایان قرار نگرفته است، بر روی 
ایــن منطقه انتقالی پیچیــده بین لایه های 
بیرونی هســته کــوارک و نوتــرون تمرکز 

کردند.
»پاستای« هســته ای در این منطقه انتقالی 
از توده های فشرده نوترون هایی ساخته شده 

که در دریایی از کوارک ها غوطه ور شده اند.
 ظاهر آنها از فعل و انفعال پیچیده نیروهای 
هســته ای و الکترومغناطیســی قوی ناشی 
می شــود که باعث می شــود نوترون ها در 
سراســر منطقه گذار خم شــده و به اشکال 
عجیــب و غریب در هــم بپیچند. هنگامی 
که فیزیکدانان برای اولین بار این ساختارها 
را کشــف کردند، انواع مختلفی از اشــکال 
جالب پیــدا کردند: توده هــا، لوله ها، میله ها 
و حباب هایی که شــبیه به انواع خارق العاده 

پاستای موجود در غذاهای ایتالیایی بودند.
محققــان بــه نقش مهــم کشــش انحنا، 
که مقاومت یک شــکل منحنــی در برابر 

دگرگونی هایی اســت که سعی می کنند آن 
را صاف کنند، پرداختند. کشش انحنا مشابه 
کشش سطحی است، جایی که مایع در برابر 
نیروهای خارجی که سعی در نفوذ به سطح 

آن را دارند مقاومت می کند.
محققــان دریافتنــد که کشــش های انحنا 
می توانند به شــکل گیری برخی از اشــکال 
کمک کند و پاســتایی کــه اکنون »پخته« 
شده است را قادر  ســازند تا به عمق هسته 
کوارک برســد، در حالی که ســایر اشکال 
نامطلوب هســتند. بــه طور خــاص، آنها 
دریافتند کــه لوله ها و حباب هــا می توانند 
آنچه  از  بالاتــر  تــا چگالی هــای بســیار 
قبلا تصور می شــد زنده بماننــد، به لطف 
کمک هــای کشــش انحنــا، در حالی که 
 قطرات و میله ها بــرای مدت طولانی دوام 

نمی آورند.
اینها ممکن اســت تغییرات کوچکی به نظر 
برســند، اما به طور بالقوه می توانند تاثیرات 

بزرگی داشته باشند.
وقتی ســتاره های نوترونی بــا هم برخورد 
می کنند و منجــر به انفجارهای گران نواختر 
می شوند، جزئیات آن انفجار به فضای داخلی 
ستاره نوترونی بستگی دارد. تفاوت در میزان 
رسیدن نوترون ها به هسته و شکلی که آنها 
می گیرند، می تواند نحوه تکامل این انفجارها 
و مهم تر از آن عناصری که آزاد می کنند، را 

تغییر دهد.
گام بعــدی بــرای محققان این اســت که 
بررسی کنند چگونه می توانیم از انفجارهای 
گران نواختر برای آشــکار کردن ساختارهای 
دقیق فضــای داخلی ســتاره های نوترونی، 
 به ویژه تمام این اشــکال نوترونی استفاده 

کنیم.

ستاره های مرده ای که پاستا می پزند!

به تازگی با تقلید از نوعی آفتاب پرست بیابانی، 
محققان نوعی نانوپوشش ساختند که از نظر 

مصرف انرژی مقرون به صرفه است.
به گــزارش خبرگزاری مهر، بــا پایان یافتن 
تابستان، بسیاری از خانه ها، تهویه مطبوع خود 
را خاموش کرده و بخاری ها را روشن می کنند. 
اما سیســتم های گرمایش و سرمایش سنتی 
پرمصرف هستند و از آنجا که به طور معمول 
از سوخت های فسیلی استفاده می کنند، پایدار 

نیستند.
به تازگی با تقلید از نوعی آفتاب پرست بیابانی، 
محققان نوعی نانوپوشش ساختند که از نظر 
مصرف انرژی مقرون به صرفه است. این مواد 
می توانند بدون انرژی اضافی، ساختمان ها را 
در تابستان خنک و در زمستان گرم نگه دارند.

بســیاری از موجودات بیابانی سازگاری های 
تخصصی با شــرایط اقلیمی گــرم دارند که 

به آنها امــکان زنده مانــدن در محیط های 
ســخت و با تغییر دمــای شــدید روزانه را 
 Namaqua ،می دهد. بــه عنوان مثــال
Chameleon از جنــوب غربــی آفریقا 
رنــگ خود را برای تنظیم دمای بدن با تغییر 
شرایط محیط تغییر می دهد. این آفتاب پرست 
در دماهای گرم به رنگ خاکستری روشن به 
نظر می رسد تا نور خورشید را منعکس کند و 
در نتیجه خنک شــود، در صورت نیاز به گرم 
شــدن، به رنگ قهوه ای تیره در آمده تا گرما 

را جذب کند.
این توانایی منحصــر به فرد نمونه ای طبیعی 
از کنتــرل دمــای منفعل اســت، پدیده ای 
که می توانــد برای ایجاد ســاختمان های با 
مصرف انرژی کم ســازگار باشد. اما بسیاری 
از سیســتم های بــه کار رفته در ســاختمان 
نمی توانند بین رنگ ها مختلف سوئیچ کنند. 

از این رو محققان پوششی ساختند که بتواند 
این کار را انجام دهد.

محققــان  پوشــش،  ایــن  تهیــه  بــرای 
ساختند،  را  ترموکرومیک  میکروکپسول های 
این کپسول ها در واقع میکروذراتی هستند که 
به همراه نوعی اتصال دهنده، سوسپانسیونی را 
تشکیل می دهند که می توان آن را به صورت 

اسپری روی سطح اعمال کرد.
هنگامی کــه تــا ۶۸ درجــه فارنهایت گرم 
می شود، سطح شروع به تغییر رنگ از تیره به 
خاکســتری روشن می کند. پس از رسیدن به 
۸۶ درجه، فیلم با رنگ روشن تا ۹۳٪ از تابش 
خورشید را منعکس شد. حتی وقتی ساختمان 
بالاتر از ۱۷۵ درجه برای یک روز کامل گرم 
شــود، این مواد هیچ نشانه ای از آسیب نشان 

نمی دهند.
در زمستان، این پوشش جدید کمی گرمتر از 

سیســتم خنک کننده تابشی منفعل رایج بود، 
در تابســتان، این پوشش جدید به طور قابل 
توجهی خنک تر از کاشی های رنگ سفید بود. 
در طول بهار و پاییز، این پوشــش می تواند با 
تغییر دمای بسیار پرنوسان سازگار باشد و در 

طول روز از گرمایش به سرمایش تغییر کند.
محققــان می گویند که این سیســتم تغییر 
رنگ می تواند انرژی قابــل توجهی را برای 
مناطقی که چندین فصل را تجربه می کنند، 
صرفه جویی کند، در حالی که هم ارزان و هم 

تولید آن آسان است.

ساخت نوعی نانوپوشش با تقلید از آفتاب  پرست بیابانی!

ایسنا/اصفهان رافلزیا، بزرگ ترین گل جهان، 
گیاهی انگلی اســت که برگ، ساقه و ریشه 
نــدارد و فتوســنتز نمی کنــد. در عوض، از 
رشته های بلندی که شبیه سلول های قارچی 
به نظر می رسند برای استخراج غذا و آب از 
درختان جنگلی استوایی استفاده می کند. این 
گل به خاطر بویی که از خود ساطع می کند، 
برای جذب مگس های گوشــت خوار به خود 

تولید می شود.
به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین، ۲۴ گونه 
 )Rafflesia( شناخته شــده از گیاه رافلزیا
معروف به »گل لاشــه« بــه دلیل تخریب 
زیســتگاه های جنگلــی در معــرض خطر 
انقراض است. از این رو، دانشمندان خواهان 

نجات این گل در سراسر جهان هستند.
گل رافلزیا به خاطر بویی شــبیه به گوشت 
فاســد که از خود ســاطع می کنــد، برای 
جــذب مگس های گوشــت خوار بــه خود 
تولید می شــود، اما اکنون این گونه از گیاه 
کــه به عنوان بزرگ تریــن گل جهان، بیش 
از یک متــر عرض دارد، بــه دلیل تخریب 
زیستگاه های جنگلی در جنوب شرقی آسیا، 

در معرض خطر است.  
در دنیا ۴۲ گونه رافلزیا وجود دارد و محققان 
هشــدار می دهند که تمام این ۴۲ گونه در 
معرض خطر هســتند؛ ۲۵ گونه از این گیاه 
نسبت به ۱۵ گونه دیگر به صورت جدی تر با 

خطر نابودی و انقراض مواجه هستند.
بر اســاس مطالعه جدیدی که به تازگی در 
 "Plants, People, Planet" ژورنال
منتشــر شده، اعلام شــده است که بیش از 
دو ســوم از گونه هــای در معرض خطر این 
گیاه، توسط اســتراتژی های حفاظتی فعلی، 
محافظت نمی شــوند. در واقــع، این اولین 
اظهارنامه جهانی برای اعلام خطراتی است 

که این گیاه را تهدید می کند.  

بــاغ  از   Chris Thorogood دکتــر 
به عنوان  گیاه شناســی دانشگاه آکســفورد، 
نویســنده این مطالعه، می گوید: این مطالعه 
جدیــد نشــان می دهد کــه تا چــه اندازه 
تلاش های جهانــی در خصوص حفاظت از 
گیاهان، هر چند نمادین، اما در مقایســه با 
مســئله حفاظت از حیوانات، مورد توجه قرار 

نگرفته و موثر واقع نشده است.
این پژوهشــگر معتقد اســت که ما به یک 
رویکرد فوری مشترک و فرامنطقه ای برای 
نجــات برخی از برجســته ترین و مهم ترین 
گل های جهــان که اکثر آن هــا اکنون در 

آستانه از بین رفتن هستند، نیاز داریم.
گل ها به دلیــل پنهان بودن در طول چرخه 
حیات خود، به درســتی کشــف و شناخته 
نشده اند و به همین دلیل همچنان گونه های 
جدیدی یافت می شوند. محققان در این مقاله 
هشدار می دهند که مشــاهدات اخیر به طور 
نگران کننده ای نشان می دهد که بسیاری از 
گونه هــا پیش از اینکه برای مطالعات علمی 
شناخته شوند، در حال انقراض و از بین رفتن 

هستند.

رافلزیا گیاهی انگلی است که برگ، ساقه و 
ریشه ندارد و فتوســنتز نمی کند. در عوض، 
از رشــته های بلندی که شــبیه سلول های 
قارچی به نظر می رســند برای استخراج غذا 
و آب از درختان جنگلی اســتوایی در سراسر 
برونئی، اندونزی، مالــزی، فیلیپین و تایلند 
استفاده می کند. رافلزیا بیشتر عمر خود را در 
جنگل و لابه لای درختان به صورت پنهان 
می گذراند، اما بعد از آن جوانه ای شــبیه کلم 
تولید می کند که بــه گلی غول پیکر تبدیل 
می شــود. این گل از طریــق مایع غلیظ و 
چســبناکی که بــر روی مگس ها خشــک 

می شود گرده افشانی می کند.
در حــال حاضر تنها یک گونــه از این گیاه 
توسط   ،Rafflesia magnifica نام  با 
اتحادیــه بین المللــی حفاظــت از طبیعت 
)IUCN( در فهرســت در معــرض خطــر 
انقــراض قرار گرفته اســت، امــا محققان 
خواســتار این هســتند که تمــام گونه های 
  IUCN ایــن گیاه بــه فهرســت قرمــز
 به عنوان گونه هــای در معرض خطر اضافه

شوند.

گاردین نوشت؛ بزرگ ترین و بدبوترین گل جهان در معرض خطر انقراض است!
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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ندای هرمزگان - شهناز خوش
ســرهنگ مصطفی کشــاورز برای چندمین بار به عنوان 

سرپرست هیات جودو استان هرمزگان منصوب شد.
بنــا به درخواســت دکتر خادمی نســب مدیر کل ورزش 
و جوانــان هرمــزگان و حکم رییس فدراســیون جودو ، 
سرهنگ مصطفی کشــاورز سرپرست هیات جودو استان 

هرمزگان گردید.
شایان گفتن است ، کشــاورز آموخته مدیریت ورزشی و  
مدرس دانشگاه پیام نور بندرعباس می باشد ، ضمن این 
که ریاست 8 ساله جودو اســتان و 12 ساله تربیت بدنی 

سپاه استان از دیگر سوابق وی می باشد.
گفتنی اســت ، سرهنگ مصطفی کشاورز یکی از مدیران 
ورزشــی استان هرمزگان و کشــور می باشد که تغییرات 
بســیاری را در جودو بانوان و آقایــان هرمزگان به وجود 
آورده که در این راستا این استان دارای عده ای جودو کار 
در بخش »بانوان و آقایان« که در رده های سنی مختلف 
قهرمان کشــور شده اند می باشد ، ضمنا این مدیر برنامه 
ریز و فعال تغییر و تحولاتی را در جودو روســتایی نیز به 

وجود آورده است.

گروه ورزش
مدیرعامــل باشــگاه فرهنگــی ورزشــی پالایش نفت 
بندرعباس درخشــش ارزنــده فوتسالیســت های فولاد 
هرمزگان و کسب مقام نائب قهرمانی لیگ برتر نوجوانان 

کشور را تبریک گفت.
مســعود جــداوی ، مدیرعامــل باشــگاه پالایش نفت 
بندرعباس با ارســال پیامی، نائب قهرمانی تیم فوتســال 
فــولاد هرمزگان در لیگ برتر کشــور را بــه بازیکنان ، 
کادرفنی و مدیریت باشگاه فولاد هرمزگان تبریک گفت.
متن کامل پیام مدیرعامل باشگاه پالایش نفت بندرعباس 
افتخارآفرین، دلاورمردان هرمزگانیبا  به نام خداقهرمانان 
سلام و سپاسدرخشش ارزنده شما پسران شجاع و کسب 
مقام نایــب قهرمانی در مســابقات لیگ برتر فوتســال 
نوجوانان کشور از میان دوازده تیم شرکت کننده، موجب 
سربلندی و افتخار برای استان هرمزگان و شایسته سپاس 

و قدردانی است.
اینجانب ضمن امتنان و قدردانی از تلاش و شجاعت شما 
پسران سختکوش، کادرفنی با دانش و مجرب و مدیریت 
شایسته باشگاه و شرکت فولاد هرمزگان، مراتب تبریک 
صمیمانه وتهنیت و شــادباش خود را به شــما قهرمانان 
ســرفراز و ارجمند ابراز داشــته از خداوند متعال، موفقیت 
های روزافزون همراه با سلامتی و شادکامی را برای شما 

مسئلت می نمایم.
مسعود جداوی/مدیرعامل

 

گروه ورزش
تیــم هــای فوتبــال فــولاد هرمــزگان و شــهرداری 
 بندرعبــاس در یــک دیــدار دوســتانه بــه مصــاف 

هم رفتند.
در این دیدار دوســتانه که در زمین نخل بندرعباس برگزار 
شد، تیم شهرداری بندرعباس از روی نقطه پنالتی به یک 

گل دست یافت.
گفتنی اســت ، تیم فوتبــال فولاد هرمزگان نخســتین 
دیــدار خــود در لیگ دســته دوم فوتبال کشــور را 18 
 مهرمــاه در بندرعباس از تیــم اترک بجنــورد میزبانی

می کند.

گروه ورزش
تیم فوتسال ســتاره اتحاد سرخون با غلبه بر آینده سازان 
عنوان قهرمانی مســابقات لیگ برتر فوتسال هرمزگان را 

به خود اختصاص داد . 
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ، دیدار فینال لیگ برتر 
فوتسال در سالن فجر بندرعباس برگزار شد که تیم اتحاد 

سرخون با نتیجه 4 بر 1 آینده سازان را مغلوب کرد . 
در مســابقات لیگ برتر فوتســال جوانان اســتان یاران 
شهســوار دیار خلیج فارس به عنوان تیم اخلاق ، بهترین 
بازیکن  ابوالفضل چمیده از تیم ستاره اتحاد سرخون، آقای 
گل مســابقات  ایمان غفان بــا 10 گل زده از تیم عماد 
قشــم ، پدیده مسابقات امیر حســین علیزاده از تیم آینده 
ســازان و بهترین مربی بنیامین فولادخواه از تیم ســتاره 

اتحاد سرخون معرفی شدند. 
لیگ برتر فوتســال استان هرمزگان با رقابت 10 تیم در 2 

گروه پیگیری شد .

گروه ورزش
با هدف توســعه و هدفمندی بازیکنان فوتبال پایه فولاد 
هرمزگان کارگاه » با طرح برنامه دکتر اکبر چمنی و جعفر 

غلامی بازیکنان فردا« برگزار شد
محمد کارگران، مدیر امور ورزش فولاد هرمزگان: برنامه 
ریزی جهت توسعه و رســیدن به هدف مهم ترین مولفه 
پیشرفت و توسعه است باید با ترسیم آینده و جایگاهی که 
می خواهیم برسیم، تلاشمان را به صورت علمی و اصولی 
برای رسیدن به آن دو چندان کنیم چون زندگی حرفه ای 
و آموزش مهمترین نکاتی اســت که باید بازیکنان پایه بر 

روی آن تمرکز کنند.
او گفت ، فولاد هرمزگان سعی کرده اس رفته به رفته به 
سمتی علمی سازی و حرکت اصولی بر پایه برنامه و هدف 
پیش رود و از فرد محوری به ســمت برنامه محوری پیش 
رود و تا پایان سال جاری برنامه ریزی وسیعی برای توسعه 
در فوتبال پایه شده است که به مرور توسط بخش فوتبال 

پایه فولاد هرمزگان اجرا می شود.

گروه ورزش
پرویز کریمی دروازه بان با تجربه هرمزگانی به تیم فوتبال 

شهرداری بندرعباس پیوست.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،کریمــی با حضور در 
باشگاه شــهرداری بندرعباس قرارداد خود را به مدت یک 

فصل با نارنجی پوشان به امضا رساند. 
حضور در  لیگ برتر و لیگ یک کشور با تیم های تربیت 
یزد، شهرداری بندرعباس، استقلال خوزستان و استقلال 
اهواز، گل گهر ســیرجان، ماشین  سازی تبریز و شهرداری 

همدان از دیگر سوابق وی است.
تیم شــهرداری بندرعباس خود را بــرای حضور در لیگ 

دسته دو فوتبال کشور آماده می کند.

گروه ورزش
اردوی تدارکاتی تیم ملی فوتســال زیر20 ســال طی دو 
مرحلــه برگزار می شــود که علی صانعی، ســرمربی تیم 

اسامی بازیکنان دعوت شده به اردو را اعلام کرد.
این اردو در دو مرحله برگزار می شود که بازیکنان دعوتی 

فولاد هرمزگان از 10 تا 12 مهرماه برگزار می شود.
گفتنی است ، محمدرضا نوروزی، سید محمد میربهبهانی، 
محمدرضا باســره و خلیل بارانی چهار بازیکن دعوت شده 

فولاد هرمزگان به اردوی تیم ملی جوانان هستند.

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
محمد جواد رییســی کمــک داور 21 ســاله هرمزگانی با 
قبولی در تست های پیش فصل لیگ دسته دوم به عنوان 
جوان ترین داور  لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های کشور 

شناخته شد.
این پدیده داوری دومین ســال پرچم زنــی خود در لیگ 

دسته دوم فوتبال کشور را تجربه می کند.

گفتنی است ، دوره پیش فصل لیگ دو و سه داوری کشور 
به میزبانی شــهرکرد برگزار گردید و رییســی پیش از این 
ســابقه حضور در فینال لیگ مناطق امید های کشور را در 

کارنامه ورزشی اش به ثبت رسانده است.
گروه ورزشــی روزنامه ندای هرمــزگان برای محمد جواد 
رییســی این داور جــوان هرمزگانــی آرزوی موفقیت می 

نماید.

 توپ  و تور 
   

با هدف توسعه و هدفمندی  بازیکنان فوتبال پایه فولاد 
هرمزگان ؛

 کارگاه » بازیکنان فردا « برگزار شد

مصطفی کشاورز سکان هیات جودو 
استان هرمزگان را به دست گرفت

   خبر
  

محمد جواد رییسی پدیده هرمزگانی جوان ترین داور  لیگ 
دسته دوم کشور شد

قهرمانی اتحاد سرخون در رقابت قهرمانی اتحاد سرخون در رقابت 
های لیگ برتر فوتسال جوانان های لیگ برتر فوتسال جوانان 

هرمزگانهرمزگان

کریمی به شهرداری بندرعباس 
پیوست

چهار بازیکن فولاد هرمزگان به اردوی تیم 
ملی جوانان فوتسال ایران دعوت شدند

پیام تبریک مدیرعامل باشگاه پالایش نفت 
بندرعباس به فوتسالیست های نوجوان 

فولاد هرمزگان

 گروه ورزش
نمایندگان فوتبال ســاحلی هرمزگان در هفته 
هفدهم لیگ برتر کشــور ، به مصاف حریفان 

خود می روند.
به گزارش خبرورزشــی هرمزگان ،در ادامه این 

پیکارها تیم فولاد هرمزگان در ورزشــگاه غدیر 
بندرعباس از تیم صدر شــیمی یزد میزبانی می 

کند.
گفتنی است ، دیگر نماینده استان تیم شهرداری 
بندرعباس نیز مهمان تیم دکتر تامین اصفهان 

است.
فولادی ها با کسب 21 امتیاز ششم و شهرداری 
بندرعباس با 1۷ امتیاز در جایگاه هشــتم قرار 
دارند ضمن این که لیگ برتر فوتبال ســاحلی 

کشور با رقابت 10 تیم برگزار می شود.

نبرد ساحلی بازان فولاد هرمزگان با صدرشیمی یزد

شهرداری بندرعباس مهمان دکتر تامین اصفهان

دیدار دوستانه فوتبال فولاد هرمزگان و 
شهرداری بندرعباس برگزار شد

گروه ورزش
ایمان باصفا هافبک سابق استقلال تهران 

به شهرداری بندرعباس پیوست.
به گزارش خبرورزشــی هرمــزگان ،باصفا 
پس از توافق با مدیران باشــگاه شهرداری 

بندرعباس به مدت یــک فصل با نارنجی 
پوشان قرارداد امضا کرد.

گفتنی اســت ، حضور در لیگ برتر با تیم 
های اســتقلال تهران، استقلال خوزستان، 
فجر سپاسی، ملوان انزلی، آلومینیوم اراک، 

پارس جنوبی جم، ماشــین ســازی تبریز، 
بنگلور هند وخیبر خرم آباد از ســوابق این 
بازیکن ارزنده اســت ، ضمنا تیم شهرداری 
بندرعباس خــود را برای مســابقات لیگ 

دسته دوم فوتبال کشور آماده می کند.

باصفا به شهرداری بندرعباس پیوست

گروه ورزش
فرماندار جاســک  به اتفــاق رییس اداره 
ورزش وجوانان  شهرستان جاسک با مدیر 

کل ورزش وجوانان استان دیدار کردند. 
این دیــدار که در محل  دفتــر مدیر کل 
ورزش و جوانان استان برگزار شد مهرانی 
فرماندار جاســک از زحمات و تلاش های 
دکتر خادمی  مدیــر کل ورزش و جوانان 
اســتان که در امــر گســترش فضا های 
ورزشــی شهرستان جاسک همکاری دارند 
تشــکر  کــرد و گفت : ورزش جاســک 
ســر شار از اســتعداد های ورزشی است و  
کار های بســیار خوبی در ورزش جاسک  
انجام گرفته اســت اما تا رسیدن به شرایط 
مطلوب فاصلــه داریم. مهرانــی فرماندار 
جاســک گفت:  فضا ها و زیر ساخت های 
موجود ورزشــی جاســک نیاز به بازسازی 

دارند.
زمین چمن مرکز شــهر جاسک که هفده 
ســال از عمر آن می گذرد نیاز به تعویض 
دارد. همچنین اســتخر شنای خلیج فارس  
و  سه سالن ورزشــی شهر جاسک نیاز به 
ســازی دارند و  ســالن های مرکز شــهر 
ندارند.  سرمایشــی  سیســتم  هم  جاسک 
وی از مدیــر کل ورزش وجوانان اســتان 
خواست اعتبارات ویژه ای از وزارت ورزش 
و جوانان  برای ایــن امر اختصاص دهند. 
فرماندار جاســک بیان داشــت :  ورزش 
بانوان شهرستان  فعالیت های چشمگیری 
دارد لذا بــرای احداث ســالن اختصاصی 

بانوان در جاســک باید  اعتبارات ویژه ای 
دیده شود.

وی گفــت:  تلاش هــای رییــس اداره 
ورزش وجوانان جاســک قابل تقدیر است 
و از عملکرد مدیر ورزش وجوانان جاسک 
رضایــت کامل داریــم زیرا  بــا کمترین 
در  فعالیت های ورزشی  بیشترین  امکانات 

شهرستان انجام می دهد.
ریس شــورای ورزش جاســک گفت : در 
زمین چمن  بیســت هفت  دولت سیزدهم 
جاسک  شهرســتان  ســطح  در  مصنوعی 
قــرار گرفته  بهره برداری  افتتاح و مــورد 
اســت که این روند ادامــه دارد و تا پایان 
ســال تعداد زمین های چمن بیشتر خواهد 
شــد. فرماندار جاســک اظهار داشــت: از 
می  حمایت  جاســک  ورزش شهرســتان 
کنــم و از تمام ظرفیت های شهرســتان 
برای پیشــرفت و گسترش ورزش جاسک 

استفاده خواهیم کرد. 
در ایــن دیدار  خادمی مدیــر کل ورزش 
وجوانان اســتان گفــت: نــگاه اداره کل 
ورزش وجوانان اســتان به تمام شهرستان 

ها نــکاه عادلانه ای اســت. وی از توجه 
دولت سیزدهم و مقام عالی وزارت ورزش 
وجوانان و اســتاندار هرمزگان نســبت به 
گســترش فضاهای ورزشی سراسر استان 
قدردانی و تشــکر کرد و بیان داشــت: در 
دولت ســیزدهم. تعداد زمین های احداث 
شــده در شهرســتان جاســک بی سابقه 
بوده اســت  و در امر احــداث زمین های 
ســطح شهرســتان  در  مصنوعی  چمــن 
 جاســک انقــلاب بزرگی صــورت گرفته

است.
وی از نگاه ویژه مهرانی فرماندار جاســک 
نســبت به امر گســترش ورزش جاسک 
تشــکر کرد و گفت:  حســب دستور مقام 
معظم رهبری در خصوص توســعه سواحل 
مکران  اداره کل ورزش وجوانان اســتان 
در این راســتا عزم خود را جزم کرده و زیر 
ســاخت های ورزشی شهرســتان جاسک 
را گســترش خواهــد داد.وی بیــان کرد:  
با همــکاری و حمایــت وزارت ورزش و 
اســتاندار هرمزگان پیگیــر اعتبارات ویژه 
توسعه سواحل مکران هســتیم  تا قبل از 
پایان ســال جاری هشتاد در صد اعتبارات 
ورزشــی توسعه ســواحل مکران را جذب 
خواهیــم کرد و با همــکاری و هم فکری 
فرماندار جاســک زیر ساخت های ورزش 
جاسک را توسعه و بازسازی خواهیم کرد.

دکتر خادمی اظهار داشــت: یکی از برنامه 
هــای مهم ما تعویض فــرش زمین چمن 
مرکز شــهر جاسک و بازسازی استخر شنا 

خلیج فارس جاسک می باشد.
مدیــر کل ورزش وجوانان اســتان گفت:  
رییس  اداره ورزش و جوانان شهرســتان 
جاســک از فعــال ترین و  دلســوز ترین 
مدیران ورزش اســتان اســت که همیشه 
با دلسوزی امورات ورزشــی شهرستان را 

پیگیری می کند .
خادمی مدیر کل ورزش وجوانان استان از 
حمایت خوب  مهرانی فرماندار جاســک از 
ورزش این شهرســتان تقدیر و تشکر کرد 
و گفت:  توقع جامعه ورزش به حق اســت 
و  مــا به عنــوان خادم ورزش اســتان با 
همکاری مسولین ستادی اداره کل ورزش 
و جوانــان تمام توان خود را به کار بســته 
ایم  تا مشــکلات ورزش سراسر استان را 

برطرف کنیم.
دکتر خادمی خدمت کردن به جامعه ورزش 
را  عشــق  دانســت  و اظهار داشت: تمام 
مسولین ورزش شهرســتان های استان با 
عشــق و دلســوزی به جوانــان و جامعه 
ورزش خدمــت می کننــد ، ضمن این که 
در این دیدار. مهدی   مســیحی مدیر دفتر 
اداره کل ورزش وجوانان  فنی مهندســی 
پیشــرفت  در خصوص چگونگی  اســتان 
پروژه های ورزشــی شهرســتان جاســک 
گزارش کاملــی ارایــه داد. در این دیدار 
یونس برهم مشاور عالی مدیر کل ورزش 
و جوانان اســتان و مجتبی عامری معاون 
 امور جوانان اداره کل ورزش استان حضور 

داشتند.

برای احداث سالن اختصاصی بانوان  باید  اعتبارات ویژه ای دیده شود
فرماندار جاسک: از ورزش شهرستان جاسک حمایت می کنم

گروه ورزش
وزیــر ورزش و جوانان با بیــان این که با 
ساخت ورزشگاه جدید سرانه ورزشی تهران 
افزایش می یابد، گفت: قرار است ورزشگاه 
بین المللی در رشــته های مختلف در شان 
نظام اســلامی ساخته شــود این مجموعه 
ورزشــی نه به نام وزارت ورزش بلکه برای 

کل نظام است.
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، کیومرث 
هاشمی روز یکشنبه در محل نهاد ریاست 
جمهوری در نشســت مکان یابی ســاخت 
ورزشــگاه جدید در تهران با حضور محسن 
منصــوری معاون اجرایــی رییس جمهور، 
گفت: وجود مرقد امام خمینی)ره( بســیار 
ارزشــمند اســت و این مجموعه در کنار 
مجموعه شهر آفتاب ظرفیت بسیار کاملی 
اســت که زمین  امکان ســاخت مجموعه 

ورزشی برای 50 رشته را پاسخگو است.
وزیــر ورزش و جوانــان افزود: ان شــاء 

الله براســاس طرح جامعی ایــن موضوع 
را پیش خواهیم برد و قرار اســت ســالن 
22 هزار نفری به نماد 22 بهمن ســالروز 
پیروزی انقلاب اســلامی در این مجموعه 
ساخته شــود. چرا که در جهان سالن هایی 
 بــا ظرفیــت 22 هــزار نفــر بســیار کم 

است.
هاشــمی افزود: در 2 دولت گذشــته این 
خواســته شــاید از طریــق آســتان امام 
خمینی)ره( برای ساخت چنین مجموعه ای 
وجود داشت ولی از سوی دولت های گذشته 

حمایت لازم انجام نشد.
وی تاکیــد کــرد: در دولت قبــل به رغم 
اینکه حاج حســن خمینی پیگیر ســاخت 
مجموعه های ورزشــی در شهر آفتاب بود 
ولی متاســفانه روحانی رئیس جمهور وقت 
موافقــت نکرد اما آیت الله رئیســی رئیس 
جمهــوری در بیــن ورزشــکاران موضوع 
ساخت یک مجموعه ورزشی فاخر را مطرح 

و دستورات لازم را هم ابلاغ کردند.
وزیر ورزش و جوانان تاکید کرد: قرار است 
ورزشــگاه بین المللی در رشته های مختلف 
در شــان نظام اسلامی ســاخته شود. این 
مجموعه ورزشــی نه به نام وزارت ورزش 

بلکه برای کل نظام است.
هاشمی با بیان اینکه مجموعه شهر آفتاب 
از مزایایی چون نزدیکــی به فرودگاه امام 
خمینی)ره( و زیرساخت های لازم برخوردار 
اســت، گفت: همچنین اتوبــان  هایی که 
در اطــراف ایــن مجموعه اســت در کنار 
زمین هایی کــه معارض ندارند ویژگی های 
خاصــی به ایــن منطقه داده اســت. چرا 
که زمین هــای اطراف آن هــم جز منابع 
 طبیعی بوده و مشــکلی برای تملک وجود

ندارد.
وزیر ورزش و جوانان درباره اینکه گفته می 
شود، بهتر بود این هزینه ها به جای ساخت 
مجموعه جدید صرف مجموعه های ورزشی 

آزادی و تختی می شد، عنوان کرد: اگر قرار 
بود در همان مکان ورزشــی، مجموعه ای 
ســاخته یا بازسازی شــود، افزایش سرانه 
ورزشی نداشــتیم. از طرفی تهران یکی از 
معدود شهرهایی اســت که سرانه ورزشی 
پایینی دارد و ســاخت این مجموعه کمک 

به افزایش سرانه ورزشی تهران است.
هاشمی  با بیان اینکه زمین در نظر گرفته 
شده، بسیاری از ویژگی های مجموعه های 
فعلی ورزشی در کشور را دارد، تصریح کرد: 
با ســاخت این مجموعه، به سرانه ورزشی 
تهران افزوده خواهد شــد و این خواســت 

مردم تهران است.
وی خاطرنشان کرد: ورزشگاه های آزادی و 
تختی هم در حال بازســازی است و ردیف 
بودجه مخصوص بــه خود را دارد و بودجه 
آن به ســاخت مجموعه ورزشــی در نظر 
گرفته شده در شهر آفتاب ارتباطی نخواهد 

داشت.

وزیر ورزش: قرار است ورزشگاه بین المللی در شان نظام اسلامی ساخته شود


